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O privire panoramică asupra ac

tivității acestei case de cultură este 
de natură să ne pună și mai mult 
in evidență valențele sale actuale, 
•stadiul la care a ajuns în cristali
zarea unor structuri organizatorice 
și metodologice, în valorificarea ex
perienței proprii, în captarea inte
resului și a aptitudinilor artistice 
ale studenților. în această imagine 
de ansamblu se înscriu, într-un vi
zibil efort de echilibru tematic și 
valoric al acțiunilor întreprinse: 14 
cicluri de dezbateri pe probleme cu-

Casa de cultură a stu
denților din București

Proiecte 
și traiecte
(Continuare in pagina a 6-a)

rente de politică și ideologie, de in
vestigații în domeniul științei, ar
tei și culturii, fiecare ciclu gîndit 
ca o suită logică de teme interde
pendente (locurile lor de desfășu
rare — „Clubul actualităților", 
„Student-Clubul" și sala de festivi
tăți); cîteva cercuri cu caracter a- 
plicativ și cultural-instructiv (cer
cul de arte plastice, cercul de stu
dii Brâncuși, cineclubul etc.); o 
seamă de ansambluri, formații și

Ion SEGĂRCEANU

ASFALTUL NU NETEZEȘTE DRUMURILE 
ANEVOIOASE ALE UNIVERSITĂȚII

Indiscutabil, Cartierul Latin constituie încă întruchiparea cea mai fericită a 
conceptului de centru universitar. Plasarea principalelor instituții de învățămînt su
perior din Paris în acest univers cultural de mare elevație, cu mulțimea ae instituții 
artistice, colegii, librării, biblioteci, monumente de cultură, cu cafenele și bistrouri 
destinate tinerilor care se întîlnesc mai mult pentru a discuta, decît pentru a consuma 
conferă acestui cartier binecunoscut pe toate meridianele o ambianță elevată fără 
egal, o animație plină de tinerețe și romantism. Fără îndoială însă că la constituirea 
acestei impresii contribuie în bună măsură tradiția, istoria vie a fiecărui colțișor din 
acest ansamblu de instituții universitare, gravitînd cu toate, istoric și topografic, în 
jurul nemuritoarei Șorbone. Seismele studențești din mai-iunie 1968, prin amploarea 
și tensiunea lor, dincolo de toate contradicțiile care le-au caracterizat, au înscris 
Cartierul Latin printre citadelele revoluționare tradiționale ale Parisului, în rînd cu 
clocotitoarele foburguri cu care în ultima vreme reușește să realizeze o comunicație 
cîf mai directă.

Cu toate că a trecut mai bine de un an de la istoricile evenimente din mai- 
iunie, timp în care toți factorii implicați în schimbările reclamate urgent de aceste 
mișcări au încercat să acționeze într-un mod sau altul, reluarea cursurilor universi
tare în această toamnă are loc în condiții deloc liniștitoare. Există chiar părerea, 
exprimată deopotrivă de un număr mare de studenți cit și de cadre didactice uni
versitare și personalități politice, că în anumite privințe acest an universitar debu-

Niculae STOIAN

de TRAIAN ȘTEFANESCU 
președintele Consiliului Uniunii Asociațiilor Stu

dențești din România
Ritmul vieții universitare, condiționat în măsura 

sporită de activitățile proprii asociațiilor studen
țești, a intrat, odată cu încheierea adunărilor și 
conferințelor de dare de seamă și alegeri, într-o 
nouă etapă, calitativ superioară. Desfășurate în 
spiritul responsabilității studențimii și a organizații
lor sale, al exigențelor crescînde impuse de ac
tuala etapă a dezvoltării societății noastre socialis
te, adunările și conferințele au prilejuit ample dez
bateri asupra problemelor specifice pe care le im
plică însușirea temeinică a cunoș'injelor de speci
alitate, formarea orizontului politic și ideologie 
marxist, fundamentat pe cunoașterea aprofundată 
a politicii partidului și statului nostru.

în lumina sarcinilor stabilite pentru școala noas- 
tră superioară la Congresul al X-lea al Partidului 
Comunist Român, în cuvîntarea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu la deschiderea anului universitar, cores- 
Bunzător hotărîrilor celei de a Vll-a Conferințe a

.A.S.R., au fost adoptate măsuri judicioase pentru 
activitatea de perspectivă a asociațiilor studențești. 
Totodată, pentru a asigura înfăptuirea competentă 
a măsurilor stabilite, cunoașterea modalităților efi
ciente ale desfășurării activității obștești a studen
țimii, au fost organizate la toate nivelurile instruiri 
ale organelor de asociație nou alese.

Apreciind realist rezultatele obținute prin dez
baterea în colectivele largi de studenți a proble
melor activității noastre în cadrul statornicit de noul 
Statut al U.A.S.R., în strînsă corelare cu îmbună
tățirile aduse procesului de învățămînt, trebuie sub
liniată ideea centrală că, de fapt, acum sîntem în 
fața aplicării nemijlocite a orientărilor principiale 
și practice aduse activității asociațiilor studențești.

După cum este cunoscut, dezbaterile au eviden
țiat tendința unor asociații de a rămîne în planul ge
neral al afirmațiilor teoretice, cu valoare simboli
că, lipsite de finalitate practică, precum și feno
menul convertirii exigenței din comandament al ac
tivității cotidiene, capabil să valideze caracterul re
alist al obiectivelor stabilite, într-o exigență verba
lă, declarativă, al cărei cîmp de manifestare se li
mitează la adunări și conferințe, lată de ce, hotă- 
rîtoare în etapa următoare este munca intensă a 
tuturor cadrelor de asociație, a birourilor de an șl 
a consiliilor nou alese pentru aplicarea în activita
tea practică, de zi cu zi, a masurilor adoptate în 
scopul creșterii contribuției nemijlocite pe care or
ganizația noastră revoluționară este chemată să O 
aducă în formarea și educarea multilaterală a vii
torilor specialiști. Spiritul matur, de responsabili
tate și angajare conștientă care s-a manifestat în 
adunările și conferințele de alegeri, trebuie să re
alizeze integral transferul exigenței din sala de șe
dințe, în sălile de curs și în laboratoare, în biblio
teci și în căminele studențești.

Conținutul principal al activității asociațiilor îrt 
domeniul pregătirii profesionale trebuie structurat 
în funcție de necesitățile specifice ale grupelor șî 
anilor de studiu, în vederea integrării active a fie
cărui student în procesul complex al realizării obli
gațiilor sale universitare. Noua structură a anului 
de învățămînt, menită să contribuie la dozarea ju
dicioasă a eforturilor de însușire a cunoștințelor de 
specialitate, apropierea sesiunii de examene din 
iarnă, posibilitatea susținerii examenelor parțiale, 
trebuie să constituie obiective concrete ale activi
tății asociațiilor în sensul creșterii responsabilității 
studenților față de pregătire, al consolidării clima-
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SPIRITUL CRITIC Șl SPIRITUL
ACADEMIC — 0 INCOMPATIBILITATE?

,,Monolog despre dialog"
A pătrunde în viața universitară înseamnă, printre al

tele, a-ți înveșmînta timpul în toga simbolică ce păstrea
ză în ea o demnitate și o sobrietate a spiritului, ira
diind înalt lumina și culoarea cetății prin care trecem 
— antica și mereu contemporana ACADEMIA.

O togă care însă nu ne îndepărtează, ci ne apropie 
de lume, primind în faldurile ei bătaia clipei prezente, 
mișcarea de flux și reflux a sîngelui unui timp absolut, 
însumat în noțiunea de istorie a noastră.

Și tocmai de aceea, înțelegerea spiritului academic în 
sensul unei izolări de contingent, prin exacerbarea unui 
egoism intelectual opac, duce spre integrarea într-o sche
mă rigidă „academistă", total opusă acestui spirit. 
„Studenția este vîrsta rațiunii'' — afirma un cunoscut 
filozof român. Afirmația se continuă de la sine prin 
definirea studenției ca o vîrstă a formării convingerilor, 
a exprimării lor într-un forum febril, care devine garan

ția personalității, a drumului propriu.
Studenția este vîrsta dialogului gîndit adine, ca o con

fruntare a cuvintelor-idei, acoperind toate zonele vieții 
noastre într-o participare ce semnifică nucleul exis
tenței și evoluției adevăratului spirit academic. Nu pot 
să existe lucruri și fapte pe lingă care am dreptul să 
trec indiferent, este aici geneza și valoarea necesară 
a logos-ului convertit în expresia ce caracterizează și 
aureolează studenția dintotdeauna — spiritul critic.

Dacă uneori spiritul academic și spiritul critic se de
limitează practic într-un sistem de oponență, faptul tra
duce o eroare, o negare a corelației fundamentale sta
bilită universal și firesc între aceste două coordonate, o 
autonegare a studenției înseși.

Este scopul pe care și-l propune ancheta inserată în 
coloanele revistei noastre, anchetă ce încearcă să com
pleteze și să aprofundeze sensurile acestui „monolog 
despre dialog"...

întrebarea este cea formulată alăturat:

Dan FRUNTELATĂ
O întrebare la care unul dintre interlocutorii noștri 
a răspuns : Nu știu, n-am văzut! și a părăsit un ves

tigiu concludent al lipsei de spirit critic
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PREȘEDINȚI ALEȘI, DAR MAI 
ALES REALEȘI

Sînt președinți și... președinți. 
Unii au fost aleși, alții realeși. 
Printre aceștia din urmă se numără și 
Elena Onofie, președinta comitetului 
căminului „Ana Ipătescu" al Acade
miei de studii economice, care are 
astfel avantajul de a fi mai de mult 
in „temă1*. Problemele principale 
au fost rezolvate: o repartizare ju
dicioasă pe ani și după preferință 
în camere, un deosebit simț gospo
dăresc cerut locatarelor, găsirea unor 
modalității de informare generală 
de specialitate prin publicații la zi. 
Căminul dispune de două săli de 
lectură frumoase, dar rafturile bi-

„Alexandru Sahia'* lucrează la o 
serată literară urmată de dans.

GAZETE-TABLOU ȘI GAZETE 
CARE NE LASĂ TABLOU

Gazeta de perete e cartea de vi
zită a comitetului de cămin. O notă 
generală bună o dă gazeta „Unde 
mergem?**, gazetă prezentă în toate 
căminele Institutului agronomic. 
Pentru a avea însă eficiență o ast
fel de gazetă, ea trebuie ținută la 
zi și nu așa cum am întîlnit la că
minul 3, unde anunțurile erau în
gălbenite de timp.

Sînt apoi și gazetele cu banalul 
nume „Căminista" și „Căministul", 
unde o coloană este ocupată de nu-
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(Urmare din pag. I)
tului de studiu perseverent în toate colectivele stu
dențești.

Situînd activitatea de cercetare a studenților în 
odevăratele ei coordonate. Conferința a X-a a 
cercurilor științifice a evidențiat necesitatea ca, pe 
baza prevederilor noului Regulament, consiliile A.S. 
In colaborare cu conducerile institutelor și facultă
ților, cu catedrele de profil, să contribuie direct la 
lărgirea sferei de cuprindere a studenților în ca
drul formelor de activitate științifică, la sporirea 
interesului pentru munca de creație, pentru valo
rificarea superioară a cunoștințelor dobîndite.

Cu prilejul adunărilor ți conferințelor de dare de 
seamă și alegeri, studenții au formulat observații 
interesante cu privire la desfășurarea procesului 
de învățămînt; în acest sens, asociațiile sînt che
mate să contribuie în continuare, prin reprezentan
ții lor în consiliile profesorale ți senatele universi
tare, la adoptarea măsurilor de perfecționare con
tinuă a școlii superioare, să întărească ți să diver
sifice colaborarea cu cadrele didactice în soluțio
narea operativă a problemelor ce apar în desfășu
rarea procesului instructiv-educativ.

Pe baza hotărîrii Plenarei C.C. al U.T.C. privind 
activitatea de pregătire politico-ideologică a tine
retului ,toți studenții participă la dezbaterea Docu
mentelor celui de al X-lea Congres al P.C.R. Aso
ciațiile trebuie să se manifeste ca factori activi în 
mobilizarea studenților la studierea temeinică a 
Documentelor elaborate de forul suprem al comu
niștilor din patria noastră, în organizarea dezbate; 
rilor pe om de studiu în corelație cu sarcinile și 
perspectivele specifice fiecărui domeniu de pregă
tire, să colaboreze eficent cu catedrele de științe 
sociale, pentru a asigura conținutul corespunzător 
referatelor ți discuțiilor, însușirea aprofundată 
cr principalelor obiective stabilite de partid pentru 
evoluția României socialiste. Totodată, în funcție de 
concluziile desprinse din analiza ansamblului acti
vității noastre politico-ideologice, este necesar să 
se realizeze o îmbinare judicioasă între latura in
formativă ți cea formativă în abordarea probleme
lor politice ți sociale de interes major în cadrul in
formărilor politice lunare, în activitatea cercurilor 
de dezbateri, a ateneelor studențești.

Impulsionări esențiale sînt necesare în activitatea 
cultural-artistică și distractivă desfășurată în case
le de cultură și cluburile studențești, în facultăți și 
institute. Organizarea Festivalului național al artei 
Studențești, în semestrul al ll-lea, departe de a con
stitui un scop în sine, trebuie să devină un prilej 
de intensificare a activității noastre artistice, de 
elevare a mesajului educativ în raport cu exigențe
le crescînde ale formării personalității studenților.

Intensa solicitare intelectuală, prezentă în toate 
facultățile, indiferent de profilul pregătirii studen
ților, impune reconsiderarea imaginii tradiționale 
referitoare la activitatea sportivă și turistică. Aso
ciațiile au datoria de a conferi continuitate și dina
mism acțiunilor sportive ți turistice, de a înfăptui 
integral programele stabilite, asigurînd participa
rea largă a studenților. De asemenea, este necesar 
Să se intensifice preocuparea existenta pentru orga
nizarea acțiunilor de muncă voluntar-patriotică, 
dezvoltînd la studenți atitudinea de respect față de 
munca fizică, față de făuritorii bunurilor materiale 
ți spirituale.
. Reținînd serioasele neajunsuri ale activității so- 

cial-gospodărești, Comitetul Executiv al U.A.S.R. 
împreună cu Ministerul învățămîntului au organizat 
un colectiv, care sprijină în aceste zile comitetele 
de cămine și cantine în realizarea atribuțiilor ce le 
revin pentru buna gospodărire a mijloacelor puse 
fa dispoziția, studenților Este evident că acest se
mestru trebuie să constituie momentul final al în
delungatelor dezbateri asupra activității organis
melor, studențești din cămine ți cantine, al transpu
nerii. în. fapt a sarcinilor cu care au fost investite 
asociațiile în asigurarea condițiilor optime de stu
diu ți viață pentru studenți.

Se poate aprecio că în acest an procesul identi
ficării depline a studenților cu obiectivele și mijloa
cele de acțiune ale asociațiilor, s-a verificat în a- 
bordarea concretă, critică a problemelor vieții in
terne de organizație.

Experiența noastră proprie demonstrează necesi
tatea transformării verigii de bază a structurii orga
nizatorice în centrul vital, unde se înfăptuiesc ne
mijlocit.obiectivele noastre specifice, integrate or- 
Eanic sistemului de educație al școlii superioare, 

eplașarea ponderii principale a eforturilor în gru
pele și anii de studiu trebuie corelată cu preocupa
rea permanență pentru organizarea rațională a ac
tivității consiliilor din facultăți, institute și centre 
universitare. Componentă importantă a democrației 
universitare, adîncirea democratismului vieții noas
tre de organizație, marcată prin sistemul de alegeri 
pe bază de candidaturi și direct pe funcții, presu
pune respectarea neabătută a principiului muncii 
colective, creșterea exigenței față de îndeplinirea 
mandatului încredințat de studenți.

Valorificînd sub îndrumarea organizațiilor de 
partid angajarea politică, climatul de exigență față 
de pregătirea profesională ți ideologică a studen
ților, noul cadru organizatoric al activității noastre 
obștești, trebuie să desfășurăm o intensă activita
te concretă, practică de aplicare a măsurilor sta
bilite în conferințele de dare de seamă și alegeri

Comitetele de cămin alese si 
primele rezultate culese

- RAID-ANCHETĂ —

bliotecii sînt aproape goale. Pre
ședinta comitetului se plînge de for
mele care trebuie îndeplinite pen
tru ca biblioteca A.S.E. să poată 
transmite cursurile și manualele a- 
fectate căminului. Mai semnalăm 
și dificultățile întîmpinate cu stația 
de amplificare — defectată mai me
reu — astfel că pînă în prezent co
mitetul nu a putut redacta nici o 
emisiune din cele programate.

Și Băican Emilia a fost realeasă 
președinta comitetului de cămin ,,C. 
Miile" (I.M.F.). Ne precizează însă 
de la început că numai Ia insis
tența unor organe ale asociației 
(care ?) a acceptat acest lucru. Nu 
ne miră atunci nici faptul că, în 
lipsa oricăror preocupări din partea 
comitetului de cămin, aici porta
rul are o atitudine necuviincioasă 
față de părinții veniți din cine știe 
ce colț de țară. Nu ne miră nici 
faptul că sala de lectură, la ora 
21,30, e plină de „vizitatori** gălă
gioși, cu atît mai mult cu cît acce
sul persoanelor străine e permis 
numai pînă la ora 21. Ceea ce e 
interzis în hol e permis în sala de 
lectură. Ciudată logică!

„ARICIUL" ÎȘI ARATĂ DIN NOU 
ȚEPII

Căminul e locul în care studenții 
își consumă efectiv o bună parte 
din timp. De aceea se spune pe 
bună dreptate că asigurarea unei 
atmosfere de studiu, de seriozitate 
și respect în cămine e de natură să 
ducă la o temeinică pregătire pro
fesională. Tolerarea unor acte de 
indisciplină, a unor abateri de la 
etica vieții de cămin poate duce — 
în cele din urmă — la consecințe 
grave. Intervenția comitetului de 
cămin trebuie să fie promptă, să se 
facă prezentă printr-o gamă va
riată de modalități, începînd cu dis
cuții colegiale și sfîrșind cu exclu
derea din cămin. în acest sens ga
zeta „Ariciul** a căminului ..N. Be- 
loiannis** surprinde aspectele critica
bile ale vieții de cămin : camere mur
dare, studenții întîrziind în pat.

CĂMINUL, NU NUMAI LOC DE CA
ZARE, CI ȘI DE CULTURALIZARE

mele membrilor în comitet, cea
laltă coloană fiind dedicată unei 
„arzătoare1* probleme studențești, 
coloană care rămîne mai mereu 
necitită, pentru că de fiecare dată 
e scrisă din obligație, fără a căuta 
să argumenteze un punct de vedere. 
Și situații de genul acesta pot fi 
întîlnite la tot pasul. Ne-a fost dat 
să citim doar un singur articol de 
probleme și tocmai acolo unde ne 
așteptam mai puțin: Căminul 
„Miile**.

ÎNTIRZIEREA LA CĂMIN, UN A- 
PANAJ FEMININ ?

La acest capitol comitetele cămi
nelor de băieți nu și-au spus cu- 
vîntul. Întîrzie numai fetele, iar 
băieții sînt... ai portarului. Pare 
paradoxală constatarea că numai 
studentele întîrzie, în realitate co
mitetele căminelor de băieți nu ur
măresc înregistrarea corectă a în- 
tîrziaților.

Problema a fost într-un fel re
zolvată de către Institutul agrono
mic, unde s-a încetățenit practica 
studenților de serviciu între orele 
7—24. Comitetul de cămin urmă
rește în permanență situația întîr- 
zierilor și discută cu studenții în 
cauză ori de cîte ori sînt înregis
trate întîrzieri repetate. Consem
năm că pînă la data efecuării rai
dului, în condică căminului 3 al 
Politehnicii nu era înregistrată nici 
o întîrziere pe motiv că „băieții 
sînt buni**. Ne permitem să punem 
la îndoială afirmația de mai sus.

La căminul „Miile" condica de 
întîrziere e declarată secretă prin
tr-o hotărîre comună a directorului 
educativ și a comitetului de că
min. Ne întrebăm care au fost ar
gumentele care au pledat pentru o 
hotărîre atît de categorică și peste 
care portarul nu trece „în ruptul 
capului". Tare am fi curioși să ve
dem cîte întîrzieri se înregistrează 
într-o seară. Poate vom fi în cele 
din urmă informați și noi.

Andrei POPESCU
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Căminul e și locul unde se pot 
organiza cu ușurință acțiuni cu ca
racter cultural-educativ. în lumina 
acestui considerent, comitetelor de 
cămin le revin sarcini importante. 
E drept că nu a trecut prea mult 
timp de la adunările în care au fost 
desemnați cei care trebuie să răs
pundă acestor imperative, dar no
tăm că la întrebările noastre (in
sistente) nu am primit un răspuns 
„onorabil".

Este salutară inițiativa comitetu
lui căminului 9 al Medicinii vete
rinare de a invita, pentru un dialog 
cu studenții căminiști, cadrele di
dactice care au participat la dife
rite congrese internaționale de spe
cialitate. Deși la început au fost în
doieli, în prezent acțiunea „a prins". 
Comitetul căminului „Ana Ipătescu" 
pregătește o excursie la Mogoșoaia 
(cît mai este toamnă) și împreună 
cu comitetul căminului de băieți

Moda tn sesiune

Desen de Ana TAMAS
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ECONOMIILE CANTINEI 
STUDENȚILOR ECONOMIȘTI

Experimentînd un sistem 
sui-generis de legătură între 
studiul economic și regimul 
de economii, una din canti
nele A.S.E., aflată chiar în 
imediata apropiere a serviciu
lui social, s-a apucat să strîn- 
gă bani albi cu prețul unor 
zile negre la meniuri. Numai 
pe luna octombrie, prin su
primarea desertului Ia mesele 
servite celor 450—500 de abo
nați ai săi, au agonisit sumu- 
lița de zece miișoare, la care 
se adaugă (sau mai bine zis 
ar fi trebuit să se adauge) și 
cei vreo 6 517 lei, recolta ve
rii, care figurau in scripte 
Ia 30 septembrie, pentru ca 
la 1 octombrie să dispară fără 
urmă. De unde se vede că 
dictonul latin „scripta ma- 
nent“ nu e chiar totdeauna va
labil. Cel puțin pentru admi
nistratorul acestei cantine.

Fapt este că lucrurile merg 
ca unse, mai ales cind ma
gazia are și ea un plus de vreo 
8 kg. de unt.

Nu trebuie deci, după cele 
ce se întîmplă la cantina res
pectivă, să facem vreo legă
tură intre numele președinte
lui comitetului de cantină 
Aspru Ilie și rigoarea cu care 
își achită obligațiile pentru 
care a fost investit de stu
denți. Dînsul, val e atit de 
blajin, incit nici nu tună și 
fulgeră ca sfîntui ilie, nici nu 
se arată de loc aspru față de 
asemenea stări ciudate. Oare 
n-ar fi posibil să treacă de la 
pasiv la activ, ca să folosim 
niște termeni contabilicești, 
că tot e vorba de economii ?!

AȘTEPTAȚI CARTOFI 
MURAȚI

Tot Ia A.S.E., însă la o altă 
cantină, cea din Calea Grivi- 
ței, mari grămezi de vșrBP’și 
cartofi își așteaptă gospodarii, 
zăcînd pe lingă ziduri. Nu 
știm: se verifică un nou sis
tem de depozitare în aer liber 
sau se așteaptă ploile și bru
ma pentru a stabili rezistența 
specifică a acestor legume la 
intemperii? In nordul Moldo
vei, pe la Rădăuți, se practi
că într-adevăr murarea cas
traveților puși în butoaie, 
care după aceea sînt cufun
date direct în apa riului. Gos
podarii de la cantina amintită 
vor să extindă metoda pesem
ne și la murarea verzii. Ce 
ne facem însă cu cartofii ?

Așadar, așteptați cartofi 
murați !

INTRAȚI, DAR NUMAI CU 
MASCA PE FIGURA !

Recomandarea se adresează 
eventualilor vizitatori ai că
minului „Amzei" aparținînd 
tot Academiei de studii eco
nomice. Mirosurile putride 
care zăceau (acesta e cuvin- 
tul!) zilele trecute pe culoa
rele căminului și prin camere 
pun Ia grea încercare pe orice 
intrus în „atmosfera" menți
nută cu stoicism de locatarele 
acestui imobil. Praful are și 
el parcă vechimi preistorice 
încît, vai celui care ar fi gata 
să-1 stîrnească.

Așa că, stimați tovarăși din 
comisia soc’aiă a Consiliului 
U.A.S.. ăacă, doamne ferește, 
vă aventurați prin acești co
clauri, ascultați-ne sfatul: 
Numai cu masca pe figură I
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„S O CAM PETRECUT $1 NOVEMBRE...“
Traversez depresiunea Ciucului. O 

toamnă harghiteană de o schimnicie 
cum n-am mai văzut niciunde se isto
vește lent în licoarea amezii. Vin de la 
Lăzarea, iar castelul unde copilărise 
Bethlen Găbor și se abătuseră pașii lui 
Petru Majă Rareș și ai lui Mihnea Vo
ievod își mai prelungește în suiletul 
meu istoria stinsă. Acum, mă îndrept 
pe un drum de costișe spre Corund — 
sat de lut și temeinicie — după ce am 
lăsat în urmă Șumuleul, ctitoria de la 
1442 a marelui principe transilvan 
iancu de Hunedoara. Peste povîrnișuri, 
o rugină polară adulmecă urmele, risl- 
pindu-le straniu. Mă uit cu uimire cum 
lumina bolnavă, leșioasă, se surpă de 
pe maluri în ape, răcindu-le brusc și 
ireversibil, într-un gest neiertător. în
treaga depresiune pare un tablou de 
epocă și chiar mă aștept ca din pîcla 
strepezită a acestui noiembrie fără i- 
dentitate să iasă un ipotetic călăreț. 
Hășmașul, muntele mare, l-am lăsat să 
curgă tot mai bătrîn, lent și aluvionar, 
în văile Ghimeșului și ale Casinelor, în 
liturghia topită a zării, de unde nici o 
culoare n-o mai poți scoate în afara 
uniformității de ton. La Corund, din jos 
de „podeț*, deschid poarta casei știute, 
căutînd cu obișnuință clenciul din do
sul ulucii.

— Ji szerencsât.
— Doamne-ajută, zice.
Ne salutăm familiar, țărănește, sec. 

Vorbim, de obicei, puțin. Chiar dacă nu 
ne-am văzut de mult. Ludovic Istvăn a 
împrumutat în bună parte tăcerea lutu
lui pe care-1 frămîntă de mai bine de 
treizeci de ani. Sau filozofia acestuia. 
Sau poate, cine știe, raportul e invers : 
filozofia olarului — fiindcă aceasta 
există, într-adevăr — a fost transpusă 
in huma roșietică sau brună, reînviin- 
d-o, ordonînd-o după anume legi și 
măsuri.

Un loc comun al unui soi de reporta
je este exclamația hurducător-vînjoa- 
să, mai orice gazetar simțindu-se obli
gat — în preajma vreunui meșter, mai 
ales popular — să se cuprindă de fre- 
nezie lingvistică. In cea mai mare par
te, pe aceștia îi suspectez de nesince- 
ritate. Sau, în cel mai bun caz, le repro
șez hiperbola săltăreață. Mă uit la 
mîinile lui Pista-băcsi. Croind spații 
și motive într-o humă neînsufleți
tă. Nu văd nimic deosebit. Nu au 
nimic ieșit din comun. Mîini cu as
pect butucănos, cu degete boante, ciun
tite, cu unghii tari să le tai cu custurea, 
că mă întreb cum poate da țesăturii de 
linii curbe sau frînte a vaselor atîta su
plețe și liniște de mit. E curios cum știe 
să îmblînzească lucrurile, cum acestea, 
la rîndul lor, îl ascultă cu noblețe și 
răbdare. O abia perceptibilă apăsare 
pe latura oalei în rotire, ca și cum ar 
imprima un suflu ascuns, și pasta s-a 
încovoiat și așezat ascultătoare pe un 
tipar imaginar, luînd brusc înfățișarea 
unei buze sau toarte. O simplă împreu
nare a deqetelor, lăsînd un spațiu bom
bat între palme, apucă forma de lut 
încă fără relief, ca și cum ar sugruma-o, 
și-i croiește o burtă de ploscă sau un 
picior de ulcior, după intenție. E un iei 
de dialog mut, înghețat în semne ciu
date. Profan, vin aici și mă așez pe un 
scaun scund, cioplit cu migală, și 

• Atit in Centrul uni
versitar București, cit fi 
în celelalte centre ale tă
rii, s-au desfășurat, in ca
drul adunărilor generale 
de an, primele dezbateri 
ale documentelor celui de 
al X-lea Congres al Par
tidului Comunist Român.

Acolo unde s-a dovedit 
mai m.ultă preocupare 
din partea consiliilor
A.S. și birourilor organi
zațiilor de an, unde îndru
marea și sprijinul orga
nizațiilor de partid, al ca
tedrelor de științe socia
le fi al celorlalte cadre 
didactice au fost mai acti
ve — dezbaterile s-au în
scris ca o reușită, atingin- 
iu-se fi pe deplin scopuri
le. Această atenție, ca 
ri grija fată de intoc- 
nirea referatelor, față 
le studierea documente
lor fi a materialelor bi
bliografice au condus la 
o largă participare a 
studenților la discuții, 
așa cum s-a intim- 
timplat de pildă in adună
rile de la facultățile de

fiindcă știu că nu pot descifra acest 
mod de comunicare mă mulțumesc să 
privesc metamorfozele nebănuite ale 
humei.

— D'apăl, că s-o cam petrecut și no
vembre, zice.

Mă uit pe fereastră și nu știu de ce 
abia acum constat că, într-adevăr, s-o 
cam petrecut și novembre. Mă qîndesc 
dintr-o dată că, de fapt, în ceea ce 
meșterește omul acesta există un senti
ment unic al timpului. Omul de lîngă 
mine vine din istorie, dar și face isto
rie. In înțelegerea superbă de linii și 
forme ale lutului se află un timp sigilat. 
Cofe cu buza răsucită și oale-torsuri, 
vase-rădăcini și donitl-trunchi de con 
inversat, străchini adinei sau turtite

pînă la identitate cu tipsia, cești-al- 
veolă sau jumătate dovleac, cănițe bu- 
buroase și cupe... îmi amintesc, dintr-o 
dată, că în muzeul din Miercurea Ciuc 
am văzut un vestit tezaur dacic, din ar
gint — tezaurul de la Sîncrăieni-Ciuc : 
alături de două brățări, o iibulă și două 
monede, erau expuse și cincisprezece 
cupe ornamentale. însemne ale unei ci
vilizații sensibile la cromatică și rafina
ment. Nu am cunoștințe grozave de ar
heologie, doar unele informații elemen
tare desprinse de prin Onciul, Pârvan și 
parcă altcineva, dar nu e o treabă prea 
dificilă să constat, în față cu ceramica 
neagră de Corund (și, de altfel, și de 
Dănești, alt sat de olari din apropiere), 
o continuitate artistică, o similitudine de 
virtuozitate și motive, de exegeză și 
grație, de ritm și relief. în statornicia da 
profesie a lui Ludovic Istvăn e de aflat 
o prețuire a obîrșiilor, a biografiei aces
tor meleaguri. Trasînd o biografie, 
croind biografii în rînduiala gelatinoasă 
a lutului moale, călcat și prefăcut, tul
burat și torturat de noile simboluri și 
geometrii, meșterul își scrie propria-i 
biografie. Existența sa adăugată exis
tentei milenare a istoriei pe plaiurile 
harghitene. Ochiul caută și descoperă 
în lut o formă viitoare : căuș, solz, ara
besc, încrustătură, rună inscripție, 
ciucure, coamă, toartă, zimț. Intre ei 
— om și lut — o tăcere, o pîndă, parcă 
reciprocă pînă la forțarea destăinuirii. 
Și apoi zbuciumul, chemînd frîngerea 
mișcării într-un spațiu în care ard, fuzio- 
nînd, utilul cu arta. Lutului i s-a dat 
trăinicie. E o zidire de sine, a omului, 
în cîntec și încrustătură filigranată. Un 
duh al pămîntului înviat în oala zmăl- 
tuită ori în strachina arsă în durere de 
jar.

Degetele bătucite ale lui Ludovic au 
un simț aparte al armoniei. Ceea ce 
iese din mîinile sale închipuie univer
suri de candide sugestii. In nu știu cîte 
țări ale lumii, ceramica neagră a olari
lor de la Corund și Dănești (peste trei 
sute de meșteri, descălecat! dintr-o ge
nealogie bine înfiptă în istorie) este 
căutată ca un balsam artistic, cu un in
teres aproape de comercializare. Lu
dovic Istvăn e un „cioplitor* în lut, un 
gravor în humă — la un loc, o prezentă 
în timpul anume ce ne petrece. Numai 
cine păstrează imaginea idilică și pășu- 
nistă a unui om arhaic și sămănătorist 
poate să creadă că e vorba de o înde
letnicire retrasă din timp. Corund nu e 
o zonă închisă. Mulți locuitori strunesc 
limbile de foc ale Vlăhiței sau taie ma
sive blocuri albe la salina Praid, sau 
scotocesc măruntaiele pămîntului în 
căutarea neferoaselor și caolinei la mi
nele Bălan, Lueta ori Harghita, pușcă cu 
flacără în carierele de piatră județene, 
doboară.pădurile și le supun la Toplița, 
Gălăuțași ori Gheorghienl, seamănă 
cartoful și inul pentru fuior și griul în 
lunca Mureșului și a Oltului... In aceas
tă polifonie de preocupări, profesia lui 
Ludovic Istvăn — tangentă virtuozității 
artistice — se așează firesc și necesară. 
Datina e înzestrată cu o dimensiune su
plimentară, o înțelegere nouă se a- 
daugă vîrstei lutului. O vîrstă a humei 
înnobilată prin alta, a omului, perpe- 
tuînd credința întru frumos și armonie. 
Pe Pista-băcsi nu mi-1 pot închipui, de 
fapt, decît ca un simbol al stării de ex
cepție a lutului : destăinuirea întru utili
tate și estetic. Vin la el, la Corund, și 
mă așez pe scaunul scund, cioplit și în
crustat — vag ecou al carpetelor, cusă
turilor pe pînză și al dăltuirilor în 
lemn din defileul Mureșului de sus și 
depresiunea Bilborului — și sînt mulțu
mit că există acest colț de univers re
confortant și aparte, unde-ti subtiezi 
sufletul în răcoarea artei autentice. Și 
nu-1 întreb nimic. Doar din cînd în cînd, 
mă uit pe fereastră ca să constat, cu 
puțină mirare, că, nu știu cum, s-o cam 
petrecut și novembre—

Vladimir UDRESCU

Drept, Filozofie, Limbă și 
literatură română, Istorie 
ite din cadrul Universită
ții bucureștene.

Din păcate au existat 
fi o serie de situații in 
care dezbaterile nu au fost 
pătrunse in suficientă mă
sură de adevărata lor 
semnificație. Superficia
litatea in înțelegerea a- 
cestei acțiuni de către u- 
nele cadre A.S., pregătirea 
in pripă a referatelor și 
participarea slabă la dis
cuții au făcut ea în unele 
locuri dezbaterile să ca
pete un caracter formal. 
Principala cauză o cons
tituie insuficienta studie
re a documentelor de par
tid, lipsa de aprofundare 
in pregătirea dezbaterii.

De aceea, se impune ca, 
în organizarea viitoarelor 
dezbateri, asociațiile noas
tre să depună eforturi sus
ținute, pentru ca aces
tea să se ridice in toate 
Institutele și facultățile 
la nivelul corespunzător, 
ceea ce va contribui în 
mod considerabil la creș
terea pregătirii politico- 
ideologice a studenților, 
la însușirea cit mai te
meinică a documentelor 
celui de al X-lea Congres 
al P.C.R.

Dată fiind importanța 
deosebită pe care o pre
zintă debutul cit mai bun 
al acestei acțiuni politice, 
în numărul următor vom 
reveni cu o analiză amplă 
a desfășurării ei in mai 
multe facultăți.

• O utilă ședinței de 
lucru a avut loc la Comite
tul Executiv al U.A.S.R.. 
unde activul de bază a 
două comisii — socială și 
de turism — a dezbătut 
măsurile ce se impun pen
tru organizarea vacanței 
de iarnă, felul in care s-a 
desfășurat fi se desfă
șoară activitatea cuitural- 
educativă in cămine, efi
cienta concursului pentru 
desemnarea căminelor fi 
cantinelor fruntașe pe 
țară, precum și necesita
tea organizării unei con
sfătuiri pe tară cu tofi 
factorii antrenați in edu
cația sanitară a studen
ților.

In urma discuțiilor pur
tate, s-a stabilit ca tabe
rele de odihni și alpine 
să-și înceapă activitatea 
la 21 decembrie și să fi-o 
încheie la 30 decembrie.

J
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Cu două săptămîni în urmă, între 7 și 13 noiem
brie, s-a desfășurat la Timișoara „.Săptămâna ani
versării centenarului Legii periodicității", sub 
egida Bazei de cercetări științifice a Academiei Re
publicii Socialiste România și Facultății de chimie 
industrială.

Programul acestei manifestări, eșalonat de-a lun
gul a șase zile, a cuprins conferințe, prelegeri jubi
liare, în care s-a relevat aportul Legii periodicită
ții la dezvoltarea științei și filozofiei. La 6 martie 
1869, în ședința de lucru a Societății ruse de fizică 
și chimie, D.I. Mendeleev a enunțat una din genia
lele descoperiri al secolului trecut : „Proprietățile 
elementelor sînt într-o dependență periodică de 
greutățile lor atomice". în evoluția ulterioară a ști
inței în general și a chimiei în special. Legea lui

Acad. I. Murgulescu: „în cadrul aniversărilor 
culturale recomandate de UNESCO, în acest an 
se sărbătorește în întreaga lume centenarul Legii 
periodicității. în S.U.A., Asociația americană pentru 
înaintarea științei a organizat încă din decembrie 
1968 celebrarea acestui eveniment. Un congres fes
tiv a avut loc la Leningrad, cu editarea unui volum 
„100 de ani de la Legea periodicității". Din țara 
noastră a participat academician profesor dr. docent 
Coriolan Drăgulescu, șeful catedrei de chimie anor
ganică și analitică a Facultății de chimie indus
trială din Timișoara, directorul Bazei de cercetări 
științifice a Academiei Republicii Socialiste Româ
nia, filiala Timișoara, transmițînd salutul colegilor 
români. în Franța au avut loc sesiuni și forme speci
fice de manifestare încă din primăvară. La București 
o asemenea sesiune a fost inițiată de Facultatea de 
chimie a Universității. Constat cu satisfacție că des
fășurarea sesiunii timișorene a luat amploare deose
bită și este la un nivel superior celei bucureștene. 
Felicit pe organizatori cu acest prilej și pe tovarășul 
decan al facultății, personal".

Prof. V. Cochecî: „în acest sens, munca noastră 
a fost ușurată, deoarece toți cei care au fost solici
tați să țină conferințe, să ne ajute în organizarea 
sesiunii au răspuns cu promptitudine, contribuind 
4a succesul acestei manifestări demne de adevărații 
iubitori ai științei. în cele 6 zile, sala a fost plină ; 
au venit studenți interesați în acest gen de mani
festări. Trebuie să recunoaștem că tineretul este 
sensibil la întâlniri cu personalități din domeniul 
său de preocupări Menționez numărul mare de ce
reri ale studenților de a participa la lecțiile festive 
de fizică, respectiv chimie fizică, ținute de invitații 
noștri în fața anilor II și III".

Prof. G. Ostrogovicb: „Aniversarea centenară 
B Legii periodicității în facultatea noastră se distin
ge printr-o concepție particulară și amploare deose
bită, căpătând, între altele, caracterul unui ciclu de 
conferințe. A fost o manifestare deosebit de reușită, 
datorită diversității temelor tratate, prin nivelul 
înalt al lucrărilor expuse și prin valoarea informa
tivă pentru tineretul studios. Din întreg auditoriul nu 
este nimeni care să nu fi aflat ceva nou și in
teresant".

Acad. Ș. Țițeîca : „Poate pare curioasă prezența 
Unui fizician la o manifestare de acest gen. Trebuie 
să avem în vedere că fizica a adus o contribuție 
însemnată la punerea Legii periodicității pe bazele 
mecanicii cuantice. Remarc că fizica nucleară este 
în momentul de față cam in situația chimiei de a- 
cum o sută de ani și tocmai în această perioadă s-a 
acordat premiul Nobel la fizică pentru o clasificare 
a particulelor elementare analogă cu sistemul pe
riodic al elementelor".

— Acum, cînd specializarea se adîncește din ce 
în ce mai mult, mai este actuală noțiunea de școală 
științifică creată de o personalitate marcantă ?

Acad. I. Murgulescu : „în chimie au existat și e- 
xistă școli cu anumite orientări. Trebuie să amin
tim școala de chimie minerală inițiată de prof. Gh. 
Spacu la Cluj, care a creat un nucleu de cercetare 
valoros. în momentul de față tradiția este continu
ată de acad. Raluca Ripan la Cluj, iar la București 
de prof. P. Spacu. La Iași a existat o școală de chi
mie fizică condusă de prof. Petrache Bogdan, conti
nuată astăzi de prof. Cer.nătescu. în București re
marc școala de chimie organică, îndrumată de acad, 
prof. dr. docent ing. C. D. Nenițescu".

Prof. V. Cocheci: „în Timișoara trebuie să remarc 
în primul rînd școala de chimie anorganică și ana
litică condusă de acad. C. Drăgulescu, care a reușit 
să se impună pe plan național și european. Existen
ța școlilor implică tradiție, și cum facultatea noas
tră este tânără, numărînd doar 21 de ani, sperăm 
ca în viitor să se poată vorbi și de altele. Se eviden
țiază direcții de cercetare cu activitate fructuoasă 
în domeniul electrochimiei, chimiei organice, mase 
plastice, procese la temperaturi înalte, aparate, pro
tecția calității apelor reziduale".

Acad. I. Murgulescu : „Putem vorbi deci de școli 
și direcții de cercetare. E păcat că un schimb de 
profesori, de oameni de știință între diferite centre 
universitare nu are loc în mod continuu. Experiența 
din aceste zile la Timișoara mă face să doresc un 
asemenea schimb, deoarece se impune necesitatea 

Mendeleev a fost perfecționată, reactualizată pe 
baza concepțiilor moderne despre structură, desco
perind u-i-se noi valențe.

Folosind prilejul oferit de prezența în mijlocul 
nostru a unor personalități de renume în știința ro
mânească contemporană, le-am solicitat părerea în 
legătură cu colocviul timișorean și cu viața univer
sitară. Au răspuns cu multă amabilitate acad. prof, 
dr. docent 1. G. Murgulescu, directorul Centrului de 
chimie fizică al Academiei Republicii Socialiste Ro
mânia, acad. prof. dr. docent Șerban fițeica, vicepre
ședinte al Academiei Republicii Socialiste România, 
prof. dr. docent George Ostrogovich. șeful catedrei 
de chimie organică a Facultății de chimie industrială 
din Timișoara, și prof. ing. Vasile Cocheri, decanul 
facultății.

unor prelegeri cu caracter de sinteză pentru a in
dica diferitele orientări din școlile noastre. în străi
nătate asemenea vehiculări sînt foarte frecvente, 
mergînd pînă la schimburi internaționale".

— Cum apreciați activitatea cercurilor științifice 
studențești ?

Acad. I. Murgulescu : „Cred că aceste forme de 
cercetare sînt foarte utile și contribuie la promova
rea forței științifice a tineretului. Cercurile studen
țești au drept sarcină ca încă de pe băncile facul
tății să-i familiarizeze pe viitorii specialiști cu pre
ocupările științifice, să nu acumuleze numai cunoș
tințe, ci și practica cercetării. Cercurile nu își ating 
decât parțial obiectivele propuse, și aceasta din două 
cauze : existența unei baze materiale rcstrînse. ale 
cărei prejudicii sint mari. Din această cauză, une
ori cadrele didactice sînt nevoite să stea lingă stu
denți pentru a nu se strica aparatura. Astfel, cercu
rile științifice au o existență precară, rezultatele fiind 
mai slabe față de posibilități. Cu toate acestea, se re
marcă și unele succese, prin realizarea unor lucrări 
de valoare. O altă deficiență o constituie concepția 
greșită a unor cadre didactice despre rolul cercurilor 
științifice, deficiență ce se poate remedia pe linie de 
decanate. Nemulțumitor e și faptul că la recrutarea 
tinerilor cercetători nu se ține cont de activitatea 
din cercurile științifice desfășurată în anii facultății".

Prof. V. Cochecî: „Cercurile științifice sînt, indis
cutabil, o acțiune foarte utilă în formarea viitorilor 
cercetători. Ar putea deveni focare pentru formarea 
pasiunii de investigare. La noi în facultate s-au ob
ținut rezultate frumoase, dar numărul studenților 
care activează în aceste cercuri este destul de redus, 
iar calitatea lucrărilor ar putea fi ridicată printr-o 
muncă mai susținută, nu numai în preajma sesiu
nilor de comunicări".

— Un alt aspect, asupra căruia am solicitat opinia 
distinșilor noștri interlocutori, a fost relația profe- 
sor-student și student-profesor în condițiile actuale.

Prof. V. Cocheci: „Relația trebuie privită ca un 
proces reversibil. Profesorul este obligat să fie pen
tru student cel care transmite cele mai corespunză
toare cunoștințe de specialitate, care dovedește sen
timente de înțelegere față de studenți, fără a cădea 
în slăbiciune. El trebuie să insufle pasiune pentru 
cercetare, are datoria de-a forma oameni de specia
litate, educînd tineretul în spiritul cinstei, dreptă
ții, necesității de a fi patriot prin întreaga acti
vitate. Aș dori să subliniez, ca părere personală, că 
este necesar ca profesorul să dea dovadă de exigen
ță fără rabaturi, bineînțeles, fără a depăși limitele 
unei înțelegeri umane".

Prof. G. Ostrogovicb : „Existența unui număr prea 
mare de studenți sub conducerea aceluiași cadru di
dactic are consecințe nefaste asupra relațiilor directe 
dintre ei. Este greu de realizat un contact direct între 
cîteva sute de studenți și cadrul didactic. Studenții 
angrenați în cercetarea științifică sau cei care au 
afinitate pentru disciplina respectivă se pot apropia 
mai mult de anumiți profesori, însă posibilitățile 
sînt limitate. Profesorul șef de catedră, prin multi
tudinea sarcinilor, este mai puțin accesibil, fiind 
acaparat de propriile sale răspunderi. Contactul cu 
toți studenții intră în domeniul posibilului, dar rea
lizarea practică ridică multe probleme, comportă 
meditație atentă prin caracterul ei complex".

Mulțumirile noastre s-au rostit de aceea cu toată 
căldura pentru atît de prețioasele opinii formulate 
în această discuție și pentru amabilitatea de a răs
punde la solicitarea de a fi prezenți in mijlocul stu- 
dențimii noastre în aceste zile cu adevărat sărbăto
rești. Ideea centrală care a putut fi desprinsă din 
aceste opinii, ca și din conferințele incluse în pro
gramul săptăminii acesteia bogate, ar putea fi ex
primată pe scurt în modul următor : cunoașterea 
este un proces fără sfirșit, care pune noi și noi pro
bleme. pe măsură ce știința avansează. Dacă azi 
reușim să soluționăm întrebările de ieri, cele puse 
astăzi vor găsi explicații cel târziu mîine. în această 
muncă trebuie să existe o trăsătură caracteristică, pe 
care nici o mașină de calcul nu o poate suplini : pa
siunea pentru cercetare, dorința de a ști.

Mihaela MIHAI 
Magda ROSENFELD

Istoria unui 
seminar 

la Istorie
Seminarul de Istorie medie universală, grupa 405 din 

anul II al Facultății de istorie. Inițial, asistasem la 
curs, discutasem cu tov. conf. univ. Radu Manolescu, 
titularul cursului, convingîndu-mă personal de înalta 
ținută a prelegerilor, de competența cu care sînt pre
date cunoștințele viitorilor specialiști în istorie. Tova
rășul Radu Manolescu este, de asemenea, autorul unui 
curs litografiat, care se află și în biblioteca facultății, 
intr-un număr de 50—60 exemplare. înaintea semi
narului, studenții grupei 405 au avut, în fiecare zi din 
săptămină, o după-amiază eomplet liberă, și in plus 
o zi întreagă in care n-au avut ore de loc. Frecvența 
la prelegerile de Istorie medie universală era, și ea, 
relativ mulțumitoare.

Deci, tema seminarului: Italia și Germania în se
colele XIII—XV. In bănci, mare însuflețire, zimbete 
încrezătoare, răsfoieli grăbite de pagini. Asist, univ. 
Florentina Cazan face apelul. Lipsesc 5 studenți din 
22 (la seminarul trecut au lipsit 7, cu absențele no
tate doar la prima oră, dat fiind că la a doua... Ma
ria Raica, responsabilă a grupei, n-a mai simțit nece
sară o punere la punct a controlului asistenței). In 
schimb, două studente din alte grupe. Lucia Radu
lescu din 406 și Eva Orban din 407, ceruseră permi
siunea să recupereze tema seminarului cu grupa 405, 
convinse că vor avea numai de ciștigat. Iși scoseseră 
pe masă caietele doldora de conspecte și... ■ aș
teptau.

Stupoare! De la primul „pas" în discuții o potic
neală: Maria Grigoraș bîjbiie după exactitate, asis
tenta o ajută cu substanță, Maria se redresează, apoi 
din nou bîjbiie și... e poftită să ia loc, după ce con
fundă unitatea economică cu unitatea teritorială, afir- 
mind, pe deasupra, că „Florența ajunge un ducat al 
Toscanei", ceea ce e cel puțin eronat. Urmează Cor
nelia Rădoi, care, după ce caută prin aer un răspuns 
la întrebare, îl găsește: „Tovarășă asistentă, vă rog să 
mă credeți că în momentul cînd mă seminarizați, mă 
inhib completamente". (!) Gheorghe Cocorel, cînd toți 
se așteptau să pună punctul pe „i“, rostește o singură 
frază, văduvită de orice conținut. Ionel Cîndea îl 
completează, citind răspunsul din notițe; în conti
nuare încearcă „să răspundă" Aurelian Becheanu (cel 
care la seminarul precedent a absentat, „lăsînd vor
bă" că e chemat de prodecan, fără, însă, ca prodeca
nul să știe ceva despre aceasta), apoi Ionel Budescu, 
Gheorghe Bercan și alții, fără a reuși să aducă vreo 
notă de siguranță în discuții.

Cu miinile ,,pe sus" sini doar cele două musafire 
din 406 și 407. Atît. Și... vine pauza, fără ca măcar 
una din problemele ridicate de tema seminarului să 
fi fost elucidată.

Urmează alte 50 de minute, aproape identice. Spu
nem „aproape", dat fiind că, de data aceasta, func
ționează principiul: „Nu-i așa că barza are picioare 
lungi ?“ „Da, doamnă". Așadar, asistăm la punerea de 
întrebări și la răspunsuri... formulate de una și 
aceeași persoană: asist, univ. Florentina Cazan.

Seminarul ia... sfirșit. Mai mult decît jenată, 
asist, univ. Florentina Cazan declară că seminarul nu 
și-a atins scopul, că nu-și imaginează ce s-a putut 
întâmpla cu ej astăzi (noi fuseserăm informați că 
această situație nu s-a întâmplat doar „astăzi"!), că 
se simte vinovată în fața tovarășilor din afara gru
pei, care „cine știe ce și-or fi închipuind".

Discut cu studenții. Opinia lor este... contrară : se
minarul și-a atins scopul, discuțiile desfășurîndu-se 
în condiții nu foarte bune, dar... bune. Dacă aceasta 
este opinia lor despre un seminar care, timp de două 
ore, n-a izbutit să dezbată nici o jumătate din tema 
propusă (problemele Italiei medievale au rămas, parcă, 
mai nebuloase decît la început, iar cele ale Germaniei 
secolelor XIII—XV nici nu s-au mai bucurat de aten
ție), atunci cum ar arăta, în optica grupei 405, un se
minar deficitar?

Fiecare susține că s-a pregătit pentru seminarul 
sfîrșit in chip atît de lamentabil. Fac o statistică : 
peste 80 la sută declară că. dacă m-aș duce la bibliotecă, 
aș constata că grupa 405 a frecventat-o chiar și cu 
o zi, două, înaintea seminarului. (Verific. Cam așa e). 
îmi permit să Ie cer, de aceea, caietele de conspecte, 
fie și pentru cultura mea generală. Sînt uluit: nimeni 
nu are așa ceva! Opt dintre studenți îmi declară, insă, 
că își conspectaseră bibliografia, dar... și-au lăsat 
caietele acasă sau Ia cămin.

Discutăm, de astă dată Ia catedră, cu tov. asist, 
univ. Florentina Cazan. Aflăm și de la domnia sa că 
studenții nu citesc bibliografia, deși în toate ședin
țele, inclusiv în cele de asociație, vorbitorii cer cît 
mai mult material bibliografic.

„De altfel — continuă tovarășa asistentă — predi
lecția studenților pentru memorarea mecanică a cu
noștințelor ne stingherește și pe noi, conducătorii de 
seminar, ne știrbește din planul de seminarizare, 
obligîndu-ne să rămînem în limitele „învățării pa
pagalicești, pe de rost, a lecției". Dacă încerci să în
chegi o discuție de seminar, riști să pierzi nădejdea 
de a mai primi un răspuns. Ne jignește, in egală mă
sură, și faptul că asociația studențească nu se intere
sează în nici un fel de activitatea studenților în se- 
minarii, de lipsa colectivă de inițiativă în grupe".

De aceeași părere este și tov. conf. univ. Radu Ma
nolescu, care, în calitate de titular al cursului, a par
ticipat de cîteva ori Ia seminariile asistentei univ. 
Horentina Cazan. Din discuțiile cu domnia sa, am 
aflat, cum este și firesc, că se simte jignit personal 
cînd rindurile audienților se răresc, în favoarea unui 
film, ori a unei șuete la o cafea. Știați, oare, studenți 
din anul II Istorie, că la o prelegere se spun și lu
cruri care completează cursul litografiat? Știați că 
le-ați putea întâlni, formulate cu semnul de întrebare 
la sfîrșit, în biletul de examen?

Dragomir IIOROMNEA

4 VIAȚA STUDENȚEASCA



Pregătirea temeinică de specialitate 
presupune de la bun început din par
tea studenților o participare perma
nentă, dar mai ales activă la toate for
mele de învățămînt. Practica de
monstrează că studenții cu note bune 
și foarte bune au și o prezență per
manentă. că în general între valoarea 
notelor obținute și numărul absențe
lor înregistrate există un raport de 
inversă proporționalitate. Și dacă în 
unele cazuri studenți cu absențe 
multe nu sînt primiți la examene (și 
foarte bine se procedează), ceilalți 
care sînt primiți nu reușesc să pro
moveze sau obțin note minime.

Corelarea directă, condiționarea re
ciprocă ce există între orele de curs 
și laborator, între seminar și proiect, 
iipsa bnor cursuri tipărite sau lito
grafiate implică, mai mult ca oriunde, 
prezența studenților politehniști la 
toate formele de învățămînt Anche
ta noastră inițiată la o lună și ju
mătate de la începutul anului uni
versitar în Institutul politehnic din 
Iași, institut care a înregistrat suc
cese demne de luat în seamă în ac
tivitatea profesională a studenților 
dar în care față de anul trecut a 
crescut totuși numărul repetenților 
(430 față de 315), își propune să sta
bilească ce se ascunde, de fapt, în

FRECVENȚĂ CU 
INTERMITENȚE!

spatele absențelor acumulate de unii 
studenți, recidiviști ai unor astfel 
de situații. Primul obiectiv al inves
tigației noastre — Facultatea de chi
mie industrială. Reținem din regis
trul de absențe: Elena Budescu (re
petă anul II) 35 absențe. Stela Stoian 
— idem, Vitorschi Carmen — idem 
absențe și repetenție în anul III. Cu 
32 absențe, dar fără a fi și repetent, 
studentul Chiosna Constantin, anul
II. Din registrul centralizator aflăm că 
în toamnă a promovat la reexamina
re 2 restanțe, are media 6,87 și este 
bursier. Conducerea institutului a do
vedit înțelegere față de studenții cu 
medii sub 7, dar credem că în ca
zul său a greșit. Reexaminarea din 
toamnă era un indiciu că studentul 
Chiosna nu merită să se bucure de 
bursa pe care a avut-o și anul trecut 
tot pentru o medie sub 7.

în momentul sosirii noastre la Fa
cultatea de construcții se desfășura 
o anchetă ad-hoc menită să stabi
lească cine a sustras condica unei 
subgrupe a grupei 2403 (responsabil 
Gheorghe Miron). Secretarul anului, A- 
drian Sichițiu, care avea de altfel ex
trasă situația absențelor, consideră că 
cel care a sustras-o ar fi studentul 
Lazăr Ilie, el avînd cel mai mare nu
măr de absențe (27). De ce ar fi fă
cut-o? Pentru că, neștiind că secre

un sondaj 

la Institutul 

politehnic 

din lași
tarul are situația absențelor și cu- 
noscînd că responsabilul grupei nu-și 
face conștiincios datoria, a considerat 
că sustrăgînd condica scăpa de o e- 
ventuală sancționare. în aceeași fa
cultate, unde de altfel se înregistrea
ză cel mai mare număr de absen
țe din institut (e și facultatea cu cea 
mai slabă situație profesională), ne am 
mai notat cîțiva studenți care înre
gistrează absențe într-un ritm extra
ordinar de alert: Culușer Viorel, 
Vieru Stelian (II), Goia Iosif, Rujoiu 
Gheorghe (III), Lupu Nelu (V). Lip
sesc exemple din anul IV, pentru că 
responsabilii de aici (se pare că toți 
seamănă cu Miron Gheorghe) nu prea 
obișnuiesc să treacă pe la decanat 
cu absențele. Studentul Teiceanu Oc
tavian, deși boboc, a prins și el gus
tul chiulului, realizînd pînă în ziua 
raidului nostru un adevărat record 
pentru studenții care n-au dat încă 
nici un examen (48). Exact la polul 
opus Facultății de construcții se află 
cea de Mecanică, unde tov. conf. ing. 
dr. M. Gafițeanu, prodecanul facultă
ții, încă de pe 25 octombrie a discu
tat cu 3 studenți din anul II care 
aveau între 22 și 30 absențe (doar 
ei aveau peste 20 de absențe nemo
tivate in toată facultatea), atrăgîndu-le 
în mod serios atenția asupra conse
cințelor nefaste pe care le poate avea 

perseverența lor în a „șunta* cursuri 
și seminarii.

Ce ne facem dacă în scurt timp stu
denții Constantin Gheorghe și Ion 
Mureșanu înregistrează peste 50 ab
sențe? Amîndoi repetenți. Al doilea e 
rugbist, dar, așa cum aveam să aflăm, 
acesta nu e un motiv, ci un pretext 
pentru a lipsi masiv de la cursuri. 
Primul este pensionarul unei neferi
cite mame, rămasă văduvă și obligată 
să muncească din răsputeri în C.A.P. 
pentru a-i asigura .băiețelului” 600 
lei pe lună și o cameră confortabilă 
în oraș.

Există cazuri în care activitatea stu
dentului trebuie reconsiderată de-a 
lungul întregului an de studii. Există 
în anul V Energetică 4 studenți care, 
jucînd cărți tot semestrul, reușesc to
tuși, învățînd în sesiune pe cursurile 
colegilor, să promoveze anul, și unii 
chiar cu note bune. Toți 4 locu
iesc în aceeași cameră 6 în căminul 
Ei deși s-a discutat de mult proble
ma desfacerii acestui grupșor din ca
re doi au rămas deja repetențî (nu 
din cei 4, ci diferența pînă la 6). Si
tuația absențelor celor 4 este urmă
toarea: 46, 45, 42, 28. Semnificativ,
nu ?

La Facultatea de electrotehnică figu
rează însă pe lista celor cu absențe 
multe studenți care au repetat diverși 
ani de studii nu o singură dată: Năs- 
tase Gheorghe și Crețu Gheorghe, de 
2 ori repetenți, ambii ajunși după 5 
ani de facultate abia în anul III. 
Consiliul A.S. de la această faculta
te a hotărît, după cum ne-a in
format Dan Rebedeu, președintele 
Consiliului A.S., să propună în cel 
mai scurt timp posibil sancționarea 
tuturor studenților cu peste 40 de ab
sențe, iar cei cu 30 de absențe să fie 
admonestați în fața anului respectiv 
de biroul A.S. de an. Nici la Facul
tatea de hidrotehnică situația nu este 
mai bună. Vin să completeze lista 
noastră studenți ca: Toma Gheor
ghe, Susan Valentin. Lean Gheorghe 
și Saferman Faibis (anul V), toți re
petenți Ultimul, deși stă în cămin, nu 
dă deloc pe la cursuri, avînd nu mai 
puțin de 120 de absențe. Cazul ar 
trebui să dea mai serios de gîndit 
conducerii facultății, în măsură să ia 
hotărîrile cele mai potrivite pentru 
curmarea unor astfel de situații, dar 
în același timp să facă obiectul in
tervenției asociației studențești.

Turul de orizont întreprins prin fa
cultățile Institutului politehnic din 
Iași ne-a sugerat concluzia că se lip
sește destul de mult, iar adevărații 
recordmeni sînt repetenții. Este de da
toria asociațiilor studențești din ani 
și facultăți, a conducerilor facultăți
lor să intervină prompt și eficient 
pentru a pune capăt acestei stări de 
lucruri. A trecut aproape jumătate din 
semestru. Pînă cînd asemenea ele
mente certate cu ordinea și disci
plina, refractare la îndeplinirea obli
gațiilor studențești, vor jigni cu inso
lența lor disciplina universitară și 
pe cei ce-o respectă? Este o între
bare la care răspunsul nu poate fi 
tot o absență, de data aceasta a opi
niei studențești I

V. COTEANU

Din absență 
in absență

Unul dintre participanții la Conferința U.A.S. 
București semnala absența de la lucrările secției a 
IX-a — Tehnologia construcțiilor de mașini — a fa
cultății cu același nume a Institutului politehnic 
București, facultatea tehnică cea mai mare din țară. 
In dorința de a elucida cauzele acestei neprezentări, 
revista noastră a întreprins o anchetă în acest insti
tut, adresîndu-ne în primul rînd rectoratului.

Tot ce-a făcut rectoratul a fost trimiterea adrese
lor, așa cum au fost primite, catedrelor și facultă
ților (la 7 mai 1969). S-a mai revenit o singură dată 
(în jurul datei de 1 octombrie) asupra acestei pro
bleme, în cadrul unei ședințe cu conducerile facul
tăților.

Să mergem „mai jos". Ia conducerea Facultății 
de tehnologia construcțiilor de mașini. Curios, nimeni 
(nici decanatul, nici cele cinci catedre) n -a primit 
nici una din cele șase adrese trimise pe data de 7 
mai de către rectorat, deși există semnătura de pri
mire ! Și atunci, ori s-au primit și se neagă pentru 
a se trece răspunderea implicit pe seama secreta
riatului facultății, ori într-adevăr ele s-au oprit în 
sertarele unei secretare, dar atunci nu înțelegem 
desigur ce stil de muncă domnește aici și dacă răs
punderea nu revine cel puțin în egală măsură și 
decanatului care tolerează o astfel de stare. N-» 
fost greu să se găsească de către conducerea facul

tății și alte „argumente” pentru a „transplanta” 
răspunderea: Facultatea T.C.M. a considerat, la 
sugestia tovarășului șef de lucrări dr. Ștefăniță 
Enache (conducătorul unuia d in cercuri și respon
sabil cu activitatea științifică pe facultate) că nu 
are lucrări „prezentabile” la o conferință națională. 
Dacă tovarășul Enache a vorbit doar în nume
le cercului pe care-1 conduce, atunci lucrurile stau 
întocmai : la mașini-unelte, rezultatele sînt într-a- 
devăr mai slabe. Dacă tovarășul Enache pretin
de că a consultat și alte cercuri, atunci nu putem 
decît să-i aducem două contraargumente : tova
rășul șef de lucrări Aurel Brăgaru, conducătorul 
cercului T.C.M., a susținut (analizînd lucrările în par
te și comparîndu-le cu cele din programul secției 
respective) că cel puțin cinci-șase lucrări de la cer
cul pe care-1 conduce s-ar fi prezentat cu totul 
onorabil (cu aspirații la premii) ; tovarășul Gheor
ghe Costăchescu, absolvent din acest an, actual
mente asistent la această facultate, primul care a 
dat semnalul de alarmă al neparticipării, fiind tri
mis (h.c.) de către Consiliul U.AJS.R., a prezentat 
o lucrare foarte bine apreciată. Ar merita subliniată 
tendința conducerii facultății de a identifica pre
zentarea dînsului ca o prezentare a facultății. E- 
roare !

Dar cînd a aflat conducerea Facultății T.C.M. că 
trebuie să trimită lucrări la Timișoara ? Aceasta 
s-a întîmplat la amintita ședință din jurul datei de 
1 octombrie. Ce măsuri a luat ? (căci se mai puteau 
încă rezolva problemele). I-a trasat sarcina repre
zentantului A.S. în consiliul profesoral să se ocu
pe de ele. Acesta, ca și organul lui ierarhic superior 
(consiliul pe institut), nu știa nimic. Cu această jus
tificare se pare că pînă la 26 octombrie toată lumea 
a stat liniștită. La 26 octombrie, cînd tovarășul Cos
tăchescu a dat semnalul de alarmă referitor la lu
crările secției de care discutăm (și care aveau loc 
pe data de 1—2 noiembrie a.c.), toată lumea a fost 

din nou în stare de alertă. Dar acum într-adevăr 
era prea tîrziu.

N-am vrea să se creadă că, datorită dezinformă
rii, asociațiile studențești din institut și facultate 
au fost lipsite de orice răspundere, tncercînd să și-o 
decline tovarășul asistent Dobre George, șeful co
misiei profesionale pe institut pină la recentele 
alegeri, a venit cu niște argumente care ne fac să 
credem că dinsul posedă cel mult o „responsabili
tate” neangajată (dacă se poate spune astfel). „Da
că mi-ar fi spus cineva să fac, făceam. Totdeauna 
am făcut ce mi s-a cerut Poate că am greșit a- 
tunci cînd, fiind chemat pentru confecționarea lo
zincilor, nu m-am interesat de situația participării 
noastre la conferință. A fost o scăpare de a mea” 
(? !) Dar tovarășul Dobre știa că în acest an 
(chiar dacă nu știa data exactă) trebuia să se țină 
o asemenea manifestare științifică. Sau ar fi tre
buit să știe de Ia lucrările Conferinței U.A.S.R. unde 
s-a discutat acest lucru și la care a fost prezent. 
Aștepta oare să intrăm în luna decembrie pentru 
a se alarma ? Unde este inițiativa cadrelor noastre 
de asociație ?

Trecînd peste aspectele concrete ale problemei 
discutate se desprinde însă o concluzie mai genera
lă : acolo unde fiecare verigă ierarhică — în lipsa 
ei de angajare — așteaptă să fie împinsă „forțat” 
la rezolvarea unor probleme, acolo unde problemele 
se împart în (de multe ori după criterii subiective) 
importante și neimportante — prea adesea trecîn- 
du-se (din comoditate) ne justificat din prima ca
tegorie în a doua, acolo unde domnește lipsa de 
informare și de control, acolo unde colaborarea în
tre asociațiile studențești, decanate și rectorate 
nu se face în spiritul reglementărilor existente, ci 
după legi ale întîmplării sau bunului plac, proble
mele care necesită o colaborare mai largă nu pot 
fi soluționate corespunzător.

Virgil SIMION
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(Vrmare din pagina 1)

orchestre studențești, unele impuse 
deja atenției publice generale (an
samblul folcloric ,,Doina", forma
ția de dansuri moderne, grupul vo
cal de muzică cultă, două cvartete 
instrumentale de muzică de came
ră, formațiile orchestrale și de so
liști vocali „Coral", „Mondial", Pe
tre Magdin, jazztetul St. Berindei
— M. Pop, cărora li se adaugă, in
tr-o tentativă de a se ridica la ni
velul exigențelor, formațiile mai 
noi: „Venus II", „Solaris", „Orion", 
j,Modern-Jazz" etc.); colectivul de 
teatru cu cele trei secțiuni ale sale
— teatru clasic, de club și experi
mental ; spectacole ale diverselor tea
tre profesioniste din Capitală, recita
luri concursuri „Cine știe, cîștigă", 
seri de filme, reuniuni, dansuri etc.

Unele realizări dobîndite în peri
oada care a trecut de la deschide
rea anului universitar sînt în măsură 
a acredita ideea că începutul este 

Casa de cultură a studenților din București

Proiecte și traiecte
promițător. Printre succesele certe 
se numără unele dezbateri pe pro
bleme de politică internă și exter
nă din cadrul „Clubului actualită
ților", cum ar fi cea prilejuită de 
întîlnirea studenților cu tovarășul 
Mircea Malița, adjunct al ministrului 
afacerilor externe, consultațiile pe 
diferite teme de știință spațială ofe
rite de apreciatul ..interpret cos
mic" dr. Andrei Bacalu, „recitalu
rile de sîmbătă seara" de la Stu- 
dent-Club (un fel de concursuri 
„Steaua fără nume", strict studen
țești), spectacolele duminicale „Non
stop" (mult apreciate de partici
pant), „colocviile intime" cu o 
seamă de reprezentanți de frunte 
ai celor șapte arte.

De notat că în perioada imediat 
următoare o serie de noi acțiuni se 
vor adăuga programelor săptămâna
le ale casei de cultură, printre a- 
cestea incluzîndu-se și spectacolele 
ansamblului folcloric, ale celor 
trei secțiuni de teatru (care au în 
prezent în pregătire piesele „Conu 
Leonida față cu reacțiunea", „Mă
trăguna" de Machiavelli, „Picnic 
pe cîmpul de luptă" de Arabal etc.), 
ale unor formații de muzică și dan
suri. aflate în plin proces de defi
nitivare a repertoriului. O seamă 
de gînduri, intenții și proiecte, ți- 
nînd de aceeași continuă dorință 
de mai mult și mai bine, își aș
teaptă și ele legitima transpunere 
în fapt, anticipînd imaginea ple
nară a activității în acest an. Iată-le, 
așa cum ne-au fost formulate de 
noul director al casei de cultură, 
Petre Meglei.

„în ceea ce privește acțiunile pri
vind dezbaterile pe teme politico- 
îdeologice, de știință, artă și cultu
ră, ne bucurăm de prezența în mij
locul nostru a unor activiști de 
partid și de stat, precum și de a- 
portul diferitelor personalități din 
lumea artei, științei și culturii. A- 
Vînd în vedere bogatul conținut de 
idei al unor astfel de manifestări, 
avem datoria de a studia și pros
pecta toate posibilitățile care să 
concure la receptarea și valorifica
rea cît mai deplină de către studenți 
a acestui conținut. Astfel, la „Clu
bul actualităților" și la „Student- 
Club" ne preocupă lărgirea modali
tăților și mijloacelor audio-vizuale 
și diferențierea lor în funcție de 
tema fiecărei acțiuni în parte. în 
acest context se cuvine amintită și 
preocuparea noastră de a organiza 
săptămînal, în cadrul „Clubului ac
tualităților". o zi de activități de
dicate exclusiv studentelor, pentru 
atragerea lor în număr cît mai mare 
la programul acestui club.

Al doilea sector — cel al activi
tăților artistice propriu-zise —, cu 
o pondere apreciabilă în programul 
instituției noastre, ni se impune și 
el atenției printr-o seamă de pro
iecte. Privită prin prisma bunelor 
tradiții și a renumelui de care se 
bucură formațiile artistice studen
țești, activitatea acestora va cu
noaște și de aici încolo o linie as
cendentă. Ansamblul folcloric „Doi
na" va fi, nu peste mult timp, pre
zent în programul casei de cultură 
cu un spectacol inedit sub toate as
pectele. O dată cu selectarea și pre
luarea unor piese din vechiul său 
repertoriu, această formație a în

ceput, sub conducerea artistului e- 
merit Gheorghe Baciu și a compo
zitorului Constantin Arvinte, pregă
tirea unui spectacol nou ca fac
tură. Viitorul festival de artă stu
dențească va confirma — sperăm — 
valoarea ridicată a muncii acestui 
ansamblu.

Alături de celelalte formații (dans 
modern și clasic, formații corale de 
cameră și grupuri vocale de muzi
că cultă, soliști etc.), teatrul stu
dențesc, cu cele trei secțiuni ale 
sale, ocupă un loc special în con
textul activităților artistice. De
sigur, problema repertoriului, a con
ținutului de idei stă în centrul 
atenției noastre. Ne preocupă în 
acest sens ideea realizării pe lîngă 
teatrul nostru studențesc a unui 
nucleu de autori de piese și sce
narii originale și regizori-studenți. 
Cu acest prilej adresăm invitația 
noastră în acest sens tuturor celor 
dornici de a colabora cu noi..."

O dată cu întreprinderea acestui

„Clubul actualităților" în plină actualitate

„tur de orizont", ne simțim datori a 
atrage atenția asupra unor tendințe 
ce se mai manifestă încă în activi
tatea casei de cultură, formulînd cu 
acest prilej și unele sugestii în 
sprijinul îmbunătățirii în conti
nuare a muncii.

O primă observație se referă la 
evidenta preponderență a manifes
tărilor cu caracter spectacular, a 
căror priză la public este ,,ab ini
tio" cunoscută. Asigurarea unui e- 
chilibru permanent între diferitele 
genuri de acțiuni se impune cu 
necesitate, prin aceasta urmărin- 
du-se realizarea unei îmbinări cît 
maj armonioase a tuturor formelor 
și mijloacelor, pentru atingerea u- 
nor cote ridicate în îndeplinirea 
scopurilor instructiv-educative, în 
satisfacerea cerințelor etice și este
tice ale studenților. în această or
dine de idei se cuvine subliniată și 
situația destul de precară a unor 
cicluri din cadrul „Clubului actua
lităților", la care, în ciuda temelor 
extrem de interesante și a unor a- 
preciați invitați din rîndurile cadre
lor de înaltă specialitate, numărul 
participanților-studenți este încă 
destul de redus. Socotim că aceas
tă stare ține mai degrabă de sla
ba popularizare a acțiunilor respec
tive, de insuficienta atenție care 11 
se acordă pe ansamblul activității 
casei de cultură; în nici un caz nu 
credem că poate fj invocată lipsa 
de interes a studenților.

în ceea ce privește formațiile de 
teatru, pornind de la piesele pe care 
le au în momentul de față în pre
gătire, exprimăm imperativul unei 
și mai clare definiri a profilului a- 
cestora. ele aflîndu-și reala rațiune 
în nevoia stringentă de configurare 
a unuj teatru studențesc autentic, 
angajant, cu o „carte de vizită" pro
prie în mișcarea noastră artistică 
actuală-

Revenim și de data aceasta asu
pra unui deziderat mai vechi pri
vind activitatea Sfatului casei de 
cultură. Este îmbucurător faptul că 
acest Sfat a fost în sfîrșit creat, 
dar apreciem că el trebuie să depă
șească neapărat stadiul de existență 
formală, reintrînd cu adevărat în 

atribuțiile sale de ,,for de condu
cere", așa cum este definit în do
cumentul ministerial de constituire 
a acestui organism de îndrumare 
și control. O întrunire plenară a 
acestuia se impune fără întîrziere, 
pentru analizarea activității de pînă 
acum, pentru definitivarea și îmbu
nătățirea planurilor de perspectivă, 
pentru conferirea girului de com
petență și calitate în toate sectoa
rele de activitate. Totodată ne ve
dem obligați a pleda din nou pen
tru intrarea grabnică în vigoare a 
noului regulament de organizare și 
funcționare a caselor de cultură, 
despre care aflăm din partea Mi
nisterului Invățămintului că a fost 
de curînd aprobat și multiplicat, e- 
xemplarele sale aflindu-se în mo
mentul de față... în drum către con
ducerile caselor de cultură. De la 
același minister aflăm, de aseme
nea, că într-un stadiu „avansat" 
se găsesc și instrucțiunile privind 
cheltuirea fondurilor financiare ale
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Desen de SILVAN

Murise Lovinescu ; sus, 
în odăile din fața Facul
tății de drept ale criticu
lui trona pe scaunul 
maestrului Șerban Cio- 
culescu, graseind ironic, 
cu palma sub bărbia 
ascuțită. M-am trezit în
tr-o lume de cucoane 
binevoitoare, de domni 
gravi și bine îmbrăcați, 
cu buzunarele foșnind 
de manuscrise, abia 
asteptînd să facă com
plimente celor ce se așe
zau grăbiți pe scaunul 
electric, cum spunea, din 
colțul său, poetul Tone- 
garu. Caracuda noului 
cenaclu era formată din- 
tr-o ceată de tineri aspi
ranți agresivi, puși pe 
distrugere și pirotehnică

caselor de cultură — și anume sta
diul... așteptării aprobării lor, cu toa
te că prevăzuse intrarea lor în vigoa
re la 1 noiembrie. Angajamentele 
și promisiunile inițiale cu privire 
la adoptarea unor atari documente 
sînt mai toate cu mult în restanță...

(Apropo de instrucțiunile mențio
nate, sperăm ca ele să reglemente
ze în chip mai echitabil operațiuni
le de venituri și cheltuieli, întrucît, 
în situația existentă în momentul de 
față, sîntem frapați de unele pre
țuri și „taxe de intrare" destul de 
ridicate la diverse spectacole și activi
tăți ale casei de cultură...).

Apreciind unele măsuri întreprin
se de forurile tutelare privind asi
gurarea conducerii și a colectivului 
de lucru, a schemei de funcțiuni a 
casei de cultură cu cadre calificate, 
formulăm nevoia ducerii pînă la 
capăt a acestei acțiuni, prin anga
jarea unor noi metodiști-specialiști 
în sectoarele în care lipsa acestora 
se resimte încă.

Din cîte ne-a informat comisia de 
specialitate a Consiliului U.A.S.R., 
se hotărîse ca schemele de funcțiuni 
ale caselor de cultură să fie revizuite 
în lumina principiilor care au stat 
și la baza elaborării noului regula
ment de organizare și funcționare a 
acestor instituții, în scopul lărgirii 
posibilităților de participare a stu
denților la desfășurarea activităților, 
în acest spirit, apreciem că ar fi 
bine ca Direcția educativă din cadrul 
Ministerului Invățămintului să fo
losească prezența membrilor comisi
ilor respective ale consiliilor U.A.S. 
și a direcțiilor caselor de cultură la 
întrunirea privind pregătirea fes
tivalului de artă studențească, pen
tru a clarifica, pentru fiecare insti
tuție în parte, schema de funcțiuni...

O viziune și o acțiune unitară a 
factorilor angajați în buna desfășu
rare a activității casei de cultură, 
grija pentru asigurarea unui bogat 
conținut de idei tuturor manifestă
rilor, orientarea și aprecierea fie
cărei acțiuni după criterii valorice 
certe — iată cîteva premise sigure 
ale unei activități laborioase, efi
ciente. pe măsura posibilităților și 
a exigențelor muncii cultural-edu
cative și artistice actuale.

verbală. O cunoscută scriitoare consacrată avea să 
cunoască o execuție sîngeroasă, ca și alții, pentru 
că gălăgioasa ceată nu ierta pe nimeni. Ciudat, ne 
așteptam să fim dafi afară, poftiți pe scările negre 
de ciment, dar nimeni nu se supăra, deși incendia- 
sem aerul cu pretențiile și contestațiile noastre. Cînd 
se mai supăra careva, dintr-un fotoliu se auzea un 
glas liniștit încercînd să arate legitimitatea preten
țiilor și dîndu-le chiar un fundament ideologic la 
care noi nu ne gîndișem, pentru că tinerii nu au 
timp să teoretizeze, ei pur și simplu dau foc si se 
amuză. Apărătorul era un domn între două vîrste, 
cu o mustață sură, aducînd cu Thomas Mann, un 
lector de o mare cultură la zi, scriitor de romane 
ironico-fantastice, cu eroi numiți banal ca domnul 
Bramble al lui Maurois.

Felix Aderca, pentru că despre el este vorba, 
exercita spiritul. critic în cenaclul lovinescian, lup- 
tînd, ca și noi, împotriva unui conformism ce-și 
făcea loc printre amabilitățile reciproce. Pamfletele 
lui încununau ședințele printr-o demonstrație de 
strălucită oratorie. Ceea ce era caricatural în luă
rile noastre la cuvînt la el îmbrăca o togă de 
argumente ce trăda pe un avid cercetător de lu
cruri rare. Probabil că iubea la noi îndrăzneala și 
setea de a clădi ceva nou, poate regăsea în filipi
cele scurte ale junilor combatanți ceva ce-și refu
zase. Nu am auzit pe nimeni, în toată viața mea, 
explicînd mai frumos dedesubturile unui lung poem 
al lui George Tudor, plin de imprecații și culoare, 
cu o luciditate excepțională, cu asocieri ce-l 
uimeau pe însuși poetul, situat deodată între per
soane ilustre ale literelor mondiale. Demonstrația 
trăda o frecventare asiduă a celor mai noi modele 
și incursiunile în clasici se făceau cu o precizie 
matematică, cu o mare erudiție plină de farmec. 
Cred și astăzi că în Felix Aderca am pierdut un 
admirabil critic literar ce nu și-a exercitat meseria 
pe hîrtie, iubind numai fuzeele întîmplătoare elabo
rate în discuții întîmplătoare.

După moartea sa am primit prin apropiați un 
capitol dintr-un studiu enorm despre „Goethe* 
din care am ținut neapărat să public o pagină, 
fără a reuși, din motive ce le voi explica vreodată, 
că prea erau de tot mizerabile. Știu că de ani de 
zile această monumentală monografie este plim
bată din sertar în sertar pe la editurile noastre 
și soarta viitoare a prețiosului manuscris îmi scapă. 
Oameni lipsiți de răspundere ne văduvesc astfel 
de o interpretare cel puțin interesantă a operei și 
vieții marelui german și cînd văd cum se risipește

sertar pe la editurile noastre 
prețiosului manuscris îmi scapă. 

. __ ________________ ;:j
“ de o interpretare cel puțin interesantă a operei și 
„ vieții marelui german și cînd văd cum se risipește 

vgf atîta hîrtie pe colecții insignifiante, pe romane poli
țiste și pe lucrări fără har, mă apucă un dor de 

© polemică de zile mari.
Călinescu i-a acordat, spre indignarea unora, 

o mare atenție acestui scriitor de o factură con- 
testatară clară și cred că nu a greșit văzînd în el 

j o personalitate literară de cea mai bună calitate. 
Repet însă, nu „Orașele înecate" sau prezența 

• domnului Aurel în. ipostaze erotice sînt cele mai 
bune pagini ale lui Aderca. El a fost un excelent 

• anchetator al generației sale, un gînditor subtil, o 
prezență plină de efervescență, en microb incitator 
al vieții noastre literare, așa cum sînt adevărații 

© scriitori care nu umblă după elogii, ci știu că 
a contesta este semnul distinct al personalității. 
Probabil că domnul cel plin de ironii, mușcător și 

_ generos va fi avut destui adversari ce nu i-au 
W iertat nici peste ani șarjele, dar pe un astfel de 

individ nu-l poți răni, nu-l poți înmormînta sub 
fP lespezile nedrepte ale tăcerii. Spunea și lucruri 

inconvenabile, avea oroare de șovinism, într-un 
Qj) cuvînt poseda o gură spurcată, cum se zice, dar 

îl prefer celor ce cîntă din tromboanele tuturor 
@ cuvintelor late, fals iubite, ale oratorilor de tarabă, 

gata să declare că iubesc totul, de la familie pînă 
la umanitatea întreagă, dar își otrăvesc pisicile per- 

“ sonate. Aderca era un incisiv superior, privind 
lumea de pe un bloc de gheață care-1 ținea dea- 

fl supra pertractărilor și a angajamentelor reciproce.
Era un rector în litere, neatins de nici o maladie 

. profesională. Opera sa era servită de un laborator 
științific, nu de încântări artificiale, create cu dro- 

• guri. Asemenea spirite lipsesc de mult din peisajul 
nostru literar și e păcat...

A Eugen BARBU
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expertize

de Grigore ARBORE

Nu aș fi scris despre Cenușa lui Grigore Arbore, a 
doua sa plachetă de versuri, dacă ea n-ar fi contri
buit la apariția unui fenomen ce ține de domeniul 
eticii profesionale.

In fond, ultimele versuri ale lui Grigore Arbore 
s-au confundat de la sine cu marea masă de însăilări 
lirice anonime ivite in ultima vreme, scutindu-ne 
astfel de comentarii. Dar...

Printr-un act de efracție gazetară, autorul Cenușii 
a încercat și încearcă să atragă atenția asupra sa 
ji implicit asupra plachetei sale trecută cu vede
rea. Cum procedează Grigore Arbore ?

Publicist, încercînd să servească, deodată sau pe 
rind, diverse genuri de probleme la ordinea zilei, 
autor al unui modest caiet liric apărut în colecția 
Luceafărul, Grigore Arbore a pornit, in paginile unui 
cotidian, o anchetă despre inflația poetică, despre 

^"supraproducția debuturilor ori semidebuturilor edi
toriale în poezie. Pentru că inițiativa a prins 
un moment propice, cînd critica tace, iar pu
bliciștii fac tapaj de ambele situații, autorul 
Cenușii a monopolizat problema — o fi a- 
vînd secretele ei — amenințindu-ne cu o 
continuare la... televiziune. Probabil că anchetato
rul are curajul răspunderii, dorește să fie ji văzut, 
verificat telegenic, ipostaza de incognito nemaifiind 
pe măsura ambițiilor sale literare.

Era oare firesc ca tînărul autor a două plachete de 
versuri să cenzureze pur ji simplu producția lirică a 
confraților săi întru poezie ? Să se pronunțe direct și 
indirect asupra valorii acesteia înainte de a-i fi re
cunoscută valoarea propriei sale poezii ?

Din punctul de vedere al moralei de breasla, răs
punsul nu este greu de dat. Intervenția lui Grigore 
Arbore, autorul de versuri, e tipică prin lipsa ei 
de colegialitate. Din punct de vedere axiologic e ca
zul să argumentăm, adică să vedem dacă nu cumva 
Versurile tînărului publicist se situează in afara in
flației lirice actuale.

Poezia recentă a lui Grigore Arbore pornește de 
la o schemă metaforică ji psihologică cunoscută. în 
tehnică, textele sale calchiază în cea mai mare par
te topica din Odă în metru antic, în sentiment pe
dalează pe o singuri stare : plingerea timpului care 
ne acoperă, un soi de melancolie acefală, egală cu ea 
însăși. (Pentru confruntare : Jalnic ard de viu chi
nuit ca Nessus, / Ori ca Hercul înveninat de hai- 
na-i ; / Focul meu a-l stinge nu pot cu toate / Ape
le mării. Grigore Arbore: Clar ne străpunge iarăși 
efemerul strigăt I de prevestire al cocoșilor. Din 
ceas in ceas f se poticnește steaua / de tremurate 
neguri, se dizolvă I în fumegoasele zăpezi I nimbul 
întunecat al lucrurilor. Aceasta este I ziua de joi, 
prin geamuri presupusă, I cu zguduiri de astre sus
— ecouri / mărginașe ale sufletului, limpezi I scîn- 

^tei fără de adevăr, răcnet de spaimă suspendat pe
boltă).Deci, lipsit de originalitate la două niveluri — te
matic și de versificație — autorul se dovedește și 
la al treilea nivel fără personalitate. Nivelul figura
ției poetice. Aici recuzita sa este de asemenea îm
prumutată. Fie din garderoba lui Ion Alexandru, Dan 
Laurențiu. Pituț ș.a., fie pur și simplu din cea u- 
niversală, ce flutură, la ora actuală, in majoritatea 
cazurilor de impostură lirică. Găsim tn Cenușa „a- 
celași cîine negru ce stă de strajă la fereastră a- 
semenea lui Cerber prea întunecatul", corul de lupi, 
faptele „întunecatului străjuitor", pîrgul Întunericu
lui, „carena înaripatei, negrul ei penaj umflat de 
vînturi, amenințător precum vînza vreunui vas în 
destrămare", orbii, ah, orbii, destinului, mormanele 
de fluturi, cenușa unui copil ars in ceruri, donjoane 
putride, bufnițe, corăbii negre etc., toată această 
recuzită avînd scornii de a ne convinge de unul si ace
lași lucru : poetul suferă de ceea ce se pierde în 
timp și odată cu timpul.

O retorică ușoară, cursivă, monotonă se la
mentează de la un capăt la altul al pla
chetei, incit ea se face de prisos în momentul 
cînd se explică : „Mi-e teamă iar, mi-e frig, și-abia 
le simt răcnind rrrin scoarțe ca în ora judecății".

Așadar, e îndreptățit ca autorul unor asemenea 
compuneri să dea verdicte despre versurile confra
ților săi Posedă el girul valorii nersonale, neutru 
ca măcar din punctul de vedere al gustului să-i ac
ceptăm selecția, atitudinea publicistică, el care s-a 
dovedit că nu poate discerne între diversele traves
tiuri pe care le abordează ?Cenușa lui Grigore Arbore sporește, indiscutabil, 
inflația lirică actuală.

M. N. RUSU
P. S. In numărul 47 al României literare și 6333 al 

Scînteii tineretului au apărut două articole despre 
Utopica, volumul nostru de început, semnale Mircea 
lorgulescu.

Tonul polemic violent al autorului se dovedește 
nici mai mult nici mai puțin demn de calitățile celui 
întrebuințat de criticul Ov S. Crohmălniceanu la a- 
dresa aceleiași cărți în revista România literară

In calitatea mea de „fost cronicar al Luceafărului"
— cum ne numește semnatarul sus-numitului vitraliu 
critic, fără a preciza însă că e vorba de Luceafărul 
seria condusă de Eugen Barbu, ceea ce ar putea 
da naștere la regretabile confuzii — atrag atenția 
noului cronicar al revistei de pe Ana Ipătescu că 
una din regulile elementare ale relației de la model 
la învățăcel îl obliga să citeze sursa de formare și 
informare: Ov. S. Crohmălniceanu, România lite
rară nr. 9 a c. Neintîmplindu-se astfel, neacordîn- 
du-se prioritatea cuvenită cunoscutului autor al mi
cromonografiei „Lucian Blaga". rămîn profund ne
consolat. Practica tînărului publicist mi se pare pre
matur fanariotică. Așadar, cînd ni se conferă atri
butul de critic obscur, pentru noi lotul e foarte clar 1

studenții

CD

Doar

sînt de vină?
Făceam într-unul 

numerele trecute un 
chizitoiiu" la adresa gus
tului muzical, de multe 
ori îndoielnic, al unei 
părți însemnate a studen- 
țimii noastre, perma
nent avidă numai după 
muzica de divertisment. 
Spuneam acolo că și 
casele de cultură joacă un 
rol însemnat în perpetua
rea acestor stări de lucruri, 
făcînd mereu concesii 
calității mediocre a muzi
cii pe care o propagă 
Plecînd de la această 
idee am făcut mai deună
zi o vizită la discoteca 
existentă în Casa de cul
tură a studenților buou- 
reșteni. înființată cu o 
jumătate de an în urmă 
odată cu inaugurare? 
„Clubului de informări 
și discuții". Dar, după 
cum am constatat, singu 
ra componentă a acestui 
club neglijat aproape ci> 
desăvîrșire a fost muzi
ca Pasămite a existat o 
activitate numită „audiții 
individuale", adică audi
ție la căști, realizată la 
cerere. Mi s-a spus că nJ 
prea a avut succes. Era 
și firesc ! Cine a știut de 
această inițiativă ? Este 
cu atît mai surprinzătoare 
această neglijență cu cîs 
amintita discotecă, fără 
a avea proporții deosebi
te, cuprinde cîteva lucrări 
de mare valoare com
ponistică și interpretati
vă, de la „Anotimpurile" 
de Vivaldi, „Eitie kleine 
Nacht Musik" de Mozart 
(dirijată de Furtwen- 
gler), pînă la „Sonata 
pentru vioară solo" de 
Bartok, „Structuri pentru 
două piane" de Pierre 
Boulez sau „Variations 
II" de John Cage. „Exis
tă intenția de a organiza 
un ciclu de audiții prece
date de prezentări ce vor 1 
fi susținute de cei mai ' 
prestigioși muzicologi" ne 
spune tov. Stoichițescu, 
responsabilă cu aceste 1 
probleme. Să sperăm ca , 
distanța, de obicei atît 
de mare, între intenție 
și faptă să fie cît de cu- 
rînd anulată. Fie ca mu
zica existentă în Casa de 
cultură din Calea Plev- | 
nei să găsească cel mai 
scurt drum către melc- 
manii și viitorii melomani 1 
studenți.

Cristian
MIHAILESCU
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CĂLDURĂ
„Căldura" este filmul 

de lung metraj cu care 
proaspătul absolvent al 
I.A.T C., Șerban Creangă, 
debutează. Un film des
pre tineret, jucat de ti
neri — Vladimir Găitan, 
Emilia Dobrin, studenți ai 
Institutului de teatru bu- 
cureștean. Este un film al 
cărui corolar autorul a 
dorit șă fie sinceritatea ; 
deși, uneori, primejduită 
de lecturi cinematografice 
din mari maeștri, aceasta 
sinceritate ni se trans
mite

Filmul vorbește mai 
mult prin cîteva secven
țe. „Povestea" lui e o 
însumare de scene, ilumi
nând pasager desfășura
rea aparent sincopată a
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destinului unui tînăr — 
moartea tatălui, stagiul 
militar, angajarea la că
minul cultural într-un sat. 
intrarea la facultate. To
tul tensionat de istoria 
unei iubiri, fir poetic — 
pigmentat cu laitmotive 
tirice, ușor „inspirate", 
ișor gratuite, fir drama

tic — uneori îngroșat, u- 
neori abscons. Am spus 
„însumare" de scene, în- 
trucît, în ciuda montaju
lui bine ritmat (poate 
trăsătura cea mai defini
torie a stilului tînărului 
regizor), senzația de a a- 
>ista la lioirea unui lung 
metraj din mai multe 
scurt-metrajc rotunde, de 
genul celor obligatorii în 
anii de studii, nu te pără
sește.

Sînt tentații cărora re
gizorul nu Ie rezistă : cău
tarea exterioară a expre
sivității obiectelor, spec
taculosul vizual, verite-ul 
camuflat. Tentații care 
subțiază suficient stilisti
ca filmului, odată ce a 
devenit evident faptul că 
Șerban Creangă se simte 
cel mai bine în expresia 
discretă, reținută, a unor 
itări de spirit medii, a 
unui dezechilibru de mo
ment, nepericlitat nici de 
comicul violent, nici de 
tragicul declarat. E. de 
altfel, un mod de a trata 
tiresc firescul, eliminînd 
problemele false, dar și 
pe cele adevărate, impli- 
cînd o sinceritate mai 
mult sau mai puțin pre
meditată, modalitate pe 
care filmul românesc, din 
ambiția dilemelor cate
gorice, a lăsat-o undeva 
la periferia paletei regi
zorale. Citind așa filmul, 
personajul Sergiu se de
barasează de poncifuri, 
de drame ininteligibile, 
rămînînd încărcat de gîn- 
duri, tristeți și satisfacții 
medii, nu limită, ferit de 
implicații în profunzime, 
pe verticală. Regizorul nu 
caută drame cu orice preț, 
conștient că nu-i prea re
ușesc, dar nu-i prea reu
șesc nici scenele din sat 
(inclusiv portretul cam 
primitiv al secretarului 
sfatului), tinde amprenta 
de viață existentă pînă 
acum se topește intr-un 
„realism pitoresc" vădit 
intelectual și forțat, tră- 
dînd o sfială de a aborda 
implicații sociale, ceea 
ce mai tîrziu ar putea șă-1 
deranjeze în opțiunea sce
nariilor.

Dacă Sergiu, prezență 
continuă pe ecran, se 
conturează în cele din ur
mă (și spun se conturează 
gîndindu-mă la un nrofil, 
la o schiță care delimi
tează niște contururi, 
prinde niște ipostaze, pre
zintă, mai mult decît a- 
nalizează), Laura se es
tompează. Mobilurile ei 
sînt incerte și. la o ana
liză, paradoxale. Se sim
te că autorul a utilizat-o 
ca un pretext, funcțional 
numai prin raportare la 
Sergiu, și atunci această 
excepție în tratarea per
sonajelor înseamnă o au- 
totrădare a concepției în
tregului. Iar dacă n-ar 
fi așa, dacă trebuie să 
luăm „de bun" personajul 
Laurei. el rămîne de ase
menea o totală nereușită, 
la fel de fals pe cît de a- 
devărat e Sergiu. Adică, 
puțin fals și puțin adevă
rat.

E. PATRICHE

Mihai

Gheorghe
Organizarea de către 

Muzeul Zambaccian a u- 
nei expoziții a pictorului 
Mihai Gheorghe este 
simptomatică, în sensul că 
oferă posibilitatea unor 
recomandări ale conceptu
lui de expunere. Dacă în
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trecut ideea de expunere 
era asociată unor domenii 
extraartistice (obiectul de 
artă fiind creat în funcție 
de capacitatea sa de a se 
integra într-un ansamblu 
magic, religios etc. pentru 
a facilita o comunicare ri
tuală cu o divinitate oa
recare) astăzi ideea de 
expunere este structurată 
de noțiunea de mesaj in
formațional. Opera de ar
tă intră astfel, prin inter
mediul mass-mediei, în
tr-un sistem de comu
nicare global, care are ro
lul de a ne informa, nu 
numai despre o mentalita
te individuală a artistu
lui. ci — cum este și în 
cazul de față — de a acti
viza mesajul unor opere 
devenite clasice, a căror 
oapacitate comunicatori? 
s-a atenuat prin extrage
rea lor dintr-un circuit a- 
numit șl plasarea lor în 
depozitele artistice cunos
cute îndeobște sub nume
le de muzee.

Configurîndu-se în linii 
mari într-un ansamblu in
tențional ca un „mesaj a‘ 
mesajului", expoziția lui 
Mihai Gheorghe ne intro
duce într-un teritoriu al 
picturii contemporane do
minat de virtuțile „gestu- 
alismului".

Analogă ca formulă sti
listică cu creațiile unor 
artiști ca Franz Kline 
Georges Matieu, Piern 
Soulages etc., pictura lui 
Mihai Gheorghe ne pro
pune o viziune asupra lu
mii în care realitatea ac
ceptată de artist se sub
stituie unei realități onto
logice abolind meditațiile 
asupra obiectelor, relațio- 
narea lor cu mediul am
biant. Această realitate 
„mai reală decît realul" 
își impune să capteze și 
să fixeze în semn pictu
ral acele mișcări-mutații. 
care subîntind și coman
dă ipostazele realității a- 
parente. Această căutare 
a absolutului, în măsura 
în care nu transcende te
ritoriul artei, poate fi con
vertită pictural (arta con
temporană a dovedit a- 
ceasta), mai ales de cînd 
Bergson a formulat ideea 
că mișcarea nu poate fi 
gîndită, ci că se poate re
da doar traseul ei grafic, 
ca sinteză intuitivă a e- 
fortului muscular.

Mihai Gheorghe reușeș
te să-și concretizeze aceas
tă viziune în semn pic
tural prin crearea unui 
limbaj expresiv, realizat 
din urmele grafice im
primate pe pînză de o 
gesticulație controlată și 
sublimată artistic. Compo
ziția pînzelor sale evită 
centrarea imaginii, ea 
este construită pe princi
piul expansiunii armoni
ce, care interzice orice fi
gurare a unui spațiu^ tri
dimensional și dezvăluie 
virtuțile decorative. Uti
lizarea cu preponderență 
a nonculprilor, adică al
bul și negrul, accentuea
ză capacitatea de ..șoc" a 
picturii lui Mihai Gheor
ghe, concordînd perfect cu 
intențiile limbajului său 
expresiv, axat pe o econo
mie de mijloace.

Pictura tînărului artist 
Mihai Gheorghe, configu
rîndu-se în astfel de ioo- 
staze, ne confirmă, pe lin
gă o intelectuală înțele
gere a fenomenului artis- 
tio modern, o personalita
te deja bine conturată.

V. HAROSSA

Actualitate politică și 
industrială, cele mai noi 
descoperiri ale științei, 
pronosticuri asupra cer
cetărilor spațiale, tainele 
memoriei, parada actori
lor de film, modă, muzică 
ușoară, sport, jocuri dis
tractive \și curiozități în 
ALMANAHUL FLACARA, 
1970.

luna

SINTAGME
Mihail Dragomirescu — 

Scrieri critice și este
tice. 695 pag. E.PJk 
1969. O primă intros
pecție editorială, după 
mulți ani, în vasta o- 
peră critică și estetică 
a unui autor român 
citat în fundamentala 
Teoria literaturii de 
Weilek și Warren.

D. Popovic! — Romantis
mul românesc. Colecția 
Lyceum 1969. Cursul 
universitar al unui încă 
nedreptățit istoric li
terar de certă autori
tate în perioada inter
belică.

Dostoevski — Opere, voi.
V. (din seria de 11 vo
lume). Remarcabilă 
contribuție a E.L.U. la 
cunoașterea cvasiintc- 
grală a operei titanu
lui prozei universale.

Andrei Ivăneanu-Dunias- 
chin — expoziție de 
scenografie. Sala Dalles, 
Epoci surprinse în con
figurația costumelor, in
cursiune fugară prin sti
luri. Scenografia, într-O 
expoziție viitoare.

25 de ani dc pictură ro
mânească — documentar 
retrospectiv de ținută. 
Rulează la cinematogra
ful „Republica". în 
completare, un lung me
traj artistic: „Operațiu
nea lady Chaplin".
• La inițiativa Consiliu

lui U.A.S. pe centrul uni
versitar Cluj, pentru pri
ma dată în țara noastră, 
se va organiza un salon 
național de artă fotografi
ci studențească. Rod al 
preocupărilor de a diver
sifica formele de manifes-

talentelor 
dențești, salonul va 
dui, începînd cu 
martie 1970. cele mai reu
șite lucrări ale studenți
lor fotoamatori din țara 
noastră, cuprinzînd o te
matică complexă : activi
tatea oamenilor muncii ; 
activitatea studenților; 
portrete ale oamenilor de 
seamă, de tineri și tinere, 
cadre didactice etc. ; pei
saje din patria noastră } 
reportaje fotografice.

La salon pot participa 
studenți de la secțiile de 
zi ji serale cuprinși în fo- 
tocluburile de pe lingă ca
sele de culturi ale stu
denților sau în cluburile 
institutelor de invățămint 
superior, precum și al ti 
studenți fotoamatori. (în 
afară de concurs pot par
ticipa și cadre didactice 
universitare). Se admit 
maximum 10 fotografii in 
formatul 30x40 cm. sau 
variante avînd latura lun
gă de 40 cm, 5 fotografii 
color cu formatul mini
mum. 18x24 cm și 10 dia
pozitive Color in montură 
conform normelor inter
naționale. Ultimul termen 
de trimitere a fotografii
lor și diapozitivelor este 
de 15 ianuarie 1970 pe 
adresa : Casa de cultură 
a studenților „Gheorghe 
Gheorghiu-Dej“, Piața 
Păcii nr. 1—3 — Cluj. Un 
juriu format din 7 per
soane, numite de Minis
terul învățimintului. din
tre cele mai competente 
cadre didactice, cu o acti
vitate bogată în domeniul 
artei fotografice, va acor
da premii pentru fotogra
fii alb-negru, color și 
diapozitive color. Consi
liul U.A.S. așteaptă cît 
mai multi participant!.
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SPIRITUL CRITIC ȘI SPIRITUL 
ACADEMIC - 

O INCOMPATIBILITATE?
Cînd intri într-un oraș universitar, ai sentimentul 

de respect și teamă al călătorului ajuns pe un pămînt 
necunoscut. El oferă șansa rară a unei introspecții în 
gînduri și preocupări uimitor de variate, a cunoaște
rii unor oameni pentru care fiecare ceas are — sau 
cel puțin ar trebui să aibă — valoarea aurului.

Te afli deci într-un Eldorado de spirit, și teamă 
durează pină în clipa cînd reușești să descoperi re
sorturile intime care-i leagă pe toți cei de aici într-o 
respirație unică, entuziastă și cuceritoare, declarată 
universal și simplu — studenție.

Și locurile în care n-o descoperi, acele amorfe zone 
de vid, îți rămîn străine, le traversezi cu regretul 
neîmplinirii.

Clujul studențesc începe în amfiteatre și se desface 
concentric spre aleile complexului studențesc și spre 
sălile de spectacole și de sport, cuprinzînd apoi tot 
orașul pînă în locurile intime numite confidențial și 
teribil: „Arizona", „Croco" sau „La catedra".

în fiecare din aceste puncte zilele sînt marcate de 
fapte care poartă implicit amprenta aceleia ce o popu
lează — familia universitară clujeană. Pentru sur
prinderea unei confruntări între studenții clujeni în
șiși, vom porni de la datele concrete ale pulsului stu
dențesc de aici, în încercarea obținerii unui răspuns 
la întrebarea formulată în titlul anchetei.

Definind anterior raportul dintre cei doi termeni 
—• spiritul critic și spiritul academic, acest răspuns 
configurează volutele descrise de el în peisajul uni
versitar clujean.

I. STRIDENȚE ȘI REPLICI

Axiomă: Studentul este un virtual intelectual, un 
Virtual exponent și purtător al civilizației moderne. 
Atunci cînd nu se încadrează în sfera acestei axiome 
ne găsim pe terenul alteia, de astă dată folclorică: 
aceea cu pădurea și uscăturile. Cum însă marca vîrs- 
tei noastre rămîne tot cea dintîi, rolul nostru la păs
trarea universalității ei apare firesc.

STATISTICA (LA CASA DE CULTURAI 
A STUDENȚILOR) t

—- Studentul Mircea Bucur, an IV, Facultatea de me
canică, a încercat în timpul unei acțiuni să-și intro
ducă un prieten în interiorul Casei de cultură... pe 
geam (prietenul ajunsese în dreptul ferestrei escala- 
dînd un burlan). Aceasta, deoarece acțiunea începuse 
de mult, ușile erau închise și probabil „alpinistul" 
nici nu avea legitimație de intrare. Intervenția unul 

cadru al C.U.A.S. din centrul universitar și a directo
rului Casei de cultură, care au surprins scena semna- 
lîndu-i celui în cauză consecințele grave ce le putea 
avea „temerara" încercare, a trezit reacția violentă 
a lui M.B. care, fiind rugat să se legitimeze, i-a lovit 
pe cei doi activiști și a preferat să sară — tot pe 
fereastră — de la etajul I al unui birou. Luxîndu-și 
un picior, a trebuit să apeleze la Salvare și astfel 
legitimarea a putut fi făcută — prin intermediul Mi
liției. După cîteva zile, M.B. a cerut printr-un mesa
ger (colegul său Ion Stănilă) scuze, subliniind că-și 
regretă greșeala... de a fi apelat la Salvare, oferind 
posibilitatea de a fi cunoscut.

— Studentul Mirel Giurgiu — I.M.F., secția Stoma
tologie — s-a ridicat iritat în timpul unei conferințe 
urmărite cu interes de cei din sală și a declarat cu 
voce tare că nu mai vrea să asculte și că ar fi cazul 
să plece. După care a trecut la împlinirea zgomotoasă 
a intenției exprimate.

— Studentul Nicolae Bănescu — Institutul agrono
mic — s-a transformat, într-o seară în care avea loc 
o reuniune, în „berbec" medieval, forțînd intrarea în
tr-un „hei-rup" care a devenit o formulă foarte des 
uzitată aici.

La aceste date concrete se adaugă, din păcate, multe 
altele.

Replici simultane: în cazul lui M.B., „la Facultatea 
de mecanică nimic nou". Colegii așteaptă, unii cu ne
răbdare, alții cu indiferență, măsurile decanatului. 
Singurele „atitudini" rămîn acelea exprimate de însuși 
M.B. care-și recunoaște „greșeala" și de colegul său 
care-i servește drept „port-parole". în celelalte ca
zuri : ilaritate, nemulțumiri consumate în tăcere și 
urmarea „exemplului" — în hei-rup-ul unanim al 
celor întîrziați.

Replici ulterioare: colegii de facultate ai lui M.B. 
au susținut necesitatea sancționării sale exemplare, 
semnalînd și alte abateri ale unor studenți la Casa de 
cultură în situații cînd, după opinia lor, „nu se poate 
face nimic".

— „Unii vin în stare de ebrietate, organizați în gru
puri, provoacă scandal, nici n-ai timp să te dezmeti
cești și totul s-a terminat" (P. Trifu — anul al V-lea).

Semnificativ că, în cazul M.B., asociația studențeas
că din facultate n-a luat încă nici o măsură.

Replica noastră: considerăm că într-o sală în care 
se află cîteva sute de studenți care au venit aici să-și 
petreacă plăcut timpul cei cîțiva „stridenți" pot 
fi combătuți de restul studenților interesați în asigu
rarea unei atmosfere civilizate. Nu e nevoie să se 
aștepte doar intervenția echipelor de ordine sau sanc

ționarea lor ulterioară, de către organele admin 
tive. Se impune desigur și reglementarea urge! 
accesului în sălile casei de cultură pentru înlătu 
inițială a unor elemente turbulente cunoscute.

în acest sens, sînt salutare ultimele măsuri 
de unele asociații care au mers pînă la retra 
dreptului unor facultăți de a mai organiza a< 
distractive, ele dovedindu-și incompetența în p 
tirea lor (măsurile C.U.A.S. al Universității).

Astfel, problema nu e rezolvată, acțiunea spir 
critic „de sus în jos" fiind necesară, dar nu sufic 
pentru eliminarea unor situații care știrbesc p 
giul studenților clujeni.

Atitudinea mai multor studenți care au declar 
în momentele producerii unor dezordini și aci 
huliganism la acțiunile studențești preferă să 
acasă poate fi calificată (blind) „indiferentism".

II. „AUTODEPAȘIREA — ACESTA E CUVINTL

Transferînd planul discuției noastre în cărr 
studențești surprindem aceeași lipsă de combativ 
a majorității studenților pe principiul „fiecare 
ce-i place". Cu toate că de multe ori cel care 
ce-i place îi deranjează direct pe ceilalți. Ei ridic; 
umeri, string din dinți și merg mai departe. A 
uneori mai grav — se pare că spiritul critic le 
șește și comitetelor de cămin și organelor admin 
tive (administrația căminelor, decanatele faculty

Cazuri de abatere de la normele vieții de c 
sînt sancționate formal, parcurgîndu-se toate tre 
— mustrare nescrisă, mustrare scrisă, mutare — 
în situații ce impun sancțiuni extreme.

Căminul „Avram Iancu", locuit de studenți a 
cultății de filologie, Studii economice și de spo 
Universității, este bine cunoscut pentru abaterii 
registrate aici.

în camera 46, doi sportivi din echipele Unive 
ții, Virgil Oană și Ortwin Schmidt, au transforma 
într-o țintă și au distrus-o metodic prin lovitu 
cuțit (după informațiile noastre nu există la C 
secție de „tir cu cuțitul"). Colegii de cameră as 
probabil amuzați, la demonstrații. întrebîndu-1 ț 
coleg de cameră care e opinia lui față de practi 
de către cei doi a acestui „sport" barbar, el a c 
rat speriat: „Nu știu, n-am văzut, eu n-am fost 
să" — și a părăsit imediat camera.

în schimb, la propunerea administrației, decs 
Facultății de educație fizică — cei doi fiind sti 
la această facultate — a hotărît sancționarea 1 
„repararea ușii în termen de 7 zile, scoaterea lc

„CU PRIETENIE ȘI... SADISM’
La vederea arsurilor, medicii au declarat eă a- 

tentatorul este un sadic.

Alexandru Băra — 
executorul torturii

Ștefan Botoran — 
victima „înfierată"

O SEARA CA-N VREMEA INCHIZIȚIEI

Trei prieteni vechi se întîlnesc în seara zilei de 
25 octombrie 1969. beau un pahar de vin și merg, 
împreună cu un al patrulea — care nu făcea parte 
din „cercul lor" — acasă Ia unul dintre ei. Cei trei 
se numesc Alexandru Băra, Ștefan Botoran și Toma 
Lazin și sint studenți ai Facultății de medicină ve
terinară din Cluj. Acolo. Băra își manifestă dorin
ța expresă de a-l arde puțin pe Botoran cu un vă
trai înroșit în foc. Asta, potrivit declarației lui.

„...l-am ars cu fierul, mi-am cerut scuze și l-am 
sărutat acolo unde l-am ars".
(dintr-o declarație ulterioară)

Toma Lazin — 
„martorul imparțial"

pentru a aplana cearta dintre Botoran și Lazin. 
După ce faptul s-a consumat, Băra își sărută prie
tenul pe locul atins de fier și „joaca" merge mai 
departe. Botoran încearcă să dea o replică simi
lară. Se încinge o luptă sălbatică, Botoran e înge
nuncheat și stigmatizat în mai multe locuri cu 
fierul înroșit în foc. Al treilea, Toma Lazin. pri
vește scena și la sfirșitul luptei îl tratează pe ră
nit cu alifie și cu sfatul de a nu spune la nimeni, 
pentru că ei „s-au jucat" și totul trebuie să ră- 
mînă „între prieteni".

Inițial totul rămăsese „intre prieteni", dar 
șurile lui Botoran s-au infectat și a trebuit 
meargă la Policlinică. La vederea arsurilor, m 
cii au declarat că atentatorul este un sadic.

Imaginată, scena are ceva din groaza unei 
de tortură a Inchiziției. Dincolo de ea se dese 
implicații adinei, se reconstituie biografii tulb 
lingă care nu se poate așeza niciodată atriba 
„studențesc". I

RETROSPECTIVA BĂRA ET COMP. I

Cazul „Alexandru Băra" a devenit în ultimul 
notoriu în Cluj. Autorul unor scandaluri de prol 
ții, cu devastări de localuri și pumni „ca-n filil 
studentul Facultății de medicină veterinară al 
mas (printr-un mare mister) numai cu numele (I 
că înmatriculat ?!) student. I

Repetent, sancționat pentru conduita și pel 
dezinteresul său total față de facultate cu mul 
rile „de rigoare", Băra și-a rezolvat toate difel 
dele aplicind principiul forței brutale, aci 
devenind modul său firesc de viață. I

Toma Lazin este student din anul 1961 la acel 
facultate. Acum a ajuns în anu| al III-lea. Cil 
țiva ani in urmă a fost exmatriculat, apoil 
primit (??), dar nu și-a schimbat nici părui, I 
...năravul. I

Ștefan Botoran , care încheie triunghiul, a repl 
de asemenea un an, aceasta fiind probabil o cui 
ție sine qua non a „prieteniei" lor. I

Prietenie de chefuri, de poker, de scandaluri.1 
Și intr-o oază interlopă, închegată în plin ml 

universitar, era firesc să răbufnească sentiml 
vechi, culminind cu această incredibilă scenă <1 
trocitate. Pentru că totul n-a fost o joacă netl 
vată, cum vrea s-o prezinte „martorul imparțl 
Lazin, ci o răfuială in lege care poate avea urii 
dintre cele mai grave. I

Dușmănia dintre Lazin și Botoran a plecat dl 
pierderea cartelei celui din urmă la poker șil 
treținerea" Iui de către primul, întreținere c:l 
nu i s-a răspuns cu „monedă egală" atunci cinci 
Lazin i s-a intîmplat același lucru. Reflexul de el 
ritate al „șefului" Băra, care nu admitea ripostl

UN VINOVAT, TREI VINOVAȚI... I
O disociere trebuie făcută desigur între ceil 

participant la „afacere" — cum o numește I 
«in. I



între Alexandru Băra, vinovatul principal — e- 
iccutorul torturii —, Ștefan Botoran — victima in
ferată — și Toma Lazin — martor și împăciuitor. 
>i dacă îi unește ceva, aceasta este vina comună 
le a-și fi conceput astfel „prietenia" și viața de 
tudent.
Declarațiile scrise, prezentate decanatului fa- 

ultății, cărora li se vor adăuga cele date Miliției — 
azul se află deja in cercetarea Miliției din Cluj 
- ilustrează perfect felul în care ei își înțeleg și 
ji justifică această vină.

Băra : „...l-am ars cu fierul, mi-am cerut scuze și 
•am sărutat acolo unde l-am ars... A vrut și el 
ă mă ardă, a căzut pe pat și s-a ars pe spate. A 
loua zi el mi-a spus că nu-i nimic, că ne-am jucat. 
)u regret cele întîmplate și vă rog foarte frumos 
ă ne iertați, în acest an universitar nu am avut 
ici o abatere, iar Ia seminarii am răspuns bine".
Lazin ! „... fierul i-a atins spatele lui Botoran și 

-a ars. Botoran a plecat Ia cămin. La despărțire 
e-am dat mina, am rămas tot prieteni... Am dat 
ăspunsuri bune Ia seminar, n-am avut abateri.» 
Iu a fost nimic intenționat în toată afacerea a- 
easta".
(Subliniem că decanatul tocmai discuta sancționa

ră lui Lazin pentru joc de cărți in cămin).
Botoran : ,,... m-a ars, am dorit să-i fac și eu ace- 

tși lucru, dar n-am putut, este prea înzestrat fizi- 
;ște... (sic!) Menționez că Lazin Toma nu e vinovat, 
: a stat rezervat și a privit ce mi se întîmpla mie".
Se observă în toate o teamă de cuvinte, o încer- 

are de acoperire a adevărului, de minimalizare 
lui. într-o cameră, un fier încins umblă singur, 

rde întîmplător, se cer scuze, se privește rezer- 
at, se intervine cînd totul s-a terminat. într-o 
iscuție cu noi. Lazin s-a arătat uimit că acest caz 
>ate lua o asemenea amploare, că „sînt crime 
are nu iau proporții așa de mari", că totul se 
utea rezolva simplu, Botoran trebuia să prjmeas- 
i scuze și să nu mai spună la nimeni.

N... VINOVAȚI

Ceilalți n... vinovați implicați în acest caz sînt co- 
gii de grupă, de an. de facultate ai lui Băra. La- 
n și Botoran. Ei au permis, prin nepăsarea lor, 
rin apelul la știuta morală a struțului eare-și 

căminul „Avram Tancu“ și plasarea în Complexul IT, 
precum și acordarea unor mustrări scrise cu avertis
ment". (Menționăm că și camerele din căminele com
plexului II au uși). Hotărîrea ă fost afișată în holul 
căminului. Aviz celor care vor să fie plasați în 
complexul II !

A fost nevoie de intervenția ulterioară a senatului 
Universității, oare a indicat sancționarea cu exclude
rea din cămin.

Același „avizier cu pedepse" conține și decizia exclu
derii din cămin a studentului Gh. Kovacs — Facultatea 
de studii economice — care a fost surprins jucînd poker 
în cămin.

Ori e un caz unic în istoria pokerului — poker solo
— ori comitetul de cămin și directorul educativ, loan 
Mesaroșiu, au renunțat să-i depisteze și să-i sancțio
neze și pe partenerii lui Kovacs.

De altfel, comitetul de cămin nu activează decît 
prin doi membri ai săi — O. Toma și R. Șerban — 
ceilalți fiind numai fictiv în comitet. Un membru al 
comitetului de cămin, Titu Lazăr — student al Fa
cultății de drept — ne-a demonstrat necesitatea auto- 
depășirii fiecărui student ca o premisă a înlăturării 
abaterilor, argumentînd concret; „Și eu am fost pînă 
nu de mult un pokerist convins, dar acum s-a termi
nat. nu mai joc".

Să recunoaștem că e o viziune originală.
Adăugind la cele prezentate atmosfera de „rivali

tate" dintre locatarii căminelor 10 și 7 din complexul 
studențesc al Universității, manifestată prin dueluri 
verbale prelungite inter-ferestre, imitații animaliere 
(autori necunoscuți din căminul 10), vandalismul a 
doi studenți ai Institutului de arte plastice care au 
devastat literalmente camera din care trebuiau să se 
mute printr-o hotărîre justă a administrației și cazul 
studentei Florentina Buznea — anul I, Drept (11), au
toarea unor furturi în cămin (lucrurile furate au fost 
trimise într-un pachet acasă și destinate prietenelor
— iată și un caz de cleptomanie altruistă !), avem o 
imagine cuprinzătoare a unui cadru în care spiritul 
critic, combativ, se manifestă sublim dar... mai ales 
sublimat.

Pe bună dreptate putem spune că Ignorarea preo
cupărilor „omului de lîngă tine" devine un fenomen 

îngrijorător.

III. EPPUR SI MUOVE!

Ne bucurăm că putem semnala, dincolo de inerția 
surprinsă în situațiile anterioare, și unele cazuri — 
regretăm că sînt încă puține la număr — în care spi
ritul critic studențesc s-a manifestat, măcar parțial, 
pe coordonatele sale adevărate.

înscriem aici atitudinea combativă a unor studenți 
care, participînd la ciclul de conferințe susținut la 
Casa de cultură a studenților de muzicologul George 
Bălan, conferințe pe teme... filozofice, și-au manifes
tat pe bună dreptate dezaprobarea față de unele din
tre ideile expuse, încercînd inițierea unui dialog cu 
conferențiarul, dialog ce ar fi limpezit impresia de 
confuzie produsă în sală (dialog neacceptat de prof. 
G.B., dovadă elocventă că lipsa spiritului de discer
nământ și a spiritului critic veritabil se poate mani
festa la diferite niveluri). Aceasta este și o atitudine 
ce poate stimula formarea unor profunzimi de înțe
legere și gîndire și în cazul acelor studenți care, tri
butari unei superficialități bazate pe lipsa de infor
mație, nu reușesc să realizeze o selecție a valorilor 
autentice. Tot parțială este și intervenția revistelor 
studențești locale, care s-au limitat la analizarea unor

ascunde capu] în nisip, ea în mijlocul lor să se în
chege o sfidare la adresa prieteniei adevărate, la 
adresa vieții universitare. Vinovată este și con
ducerea Facultății de medicină veterinară și aceea 
a Institutului agronomic, care puteau lua măsuri 
corespunzătoare în cazul lui Băra, cunoscut pentru 
gravele abateri anterioare.

Se pare că acest ritual sadic al înfierării i-a sur
prins, i-a găsit complet nepregătiți pe studenții fa
cultății celor trei „prieteni".

Deși au trecut destule zile'de la aflarea amănun
telor. nu s-a întreprins nimic, așteptîndu-se apli
carea sancțiunilor pe linie administrativă. Consi
derăm că nu mai era nevoie de alte argumente 
pentru înțelegerea gravității cazului. Previziunea 
cadrelor din conducerea A.S. a facultății că, atunci 
cînd se va organiza o dezbatere cu studenții nu se 
va manifesta nici un act de opinie pentru că toți 
se tem de Băra și preferă să-și vadă de treburile 
lor — dacă se va împlini — nu va face decît să 
mărească vina atribuită tuturor, întărită prin- 
tr-un consemn al lașității. Așteptăm rezultatele 
dezbaterii, a cărei organizare în cel mai scurt timp 
a fost cerută și de consiliul U.A.S. al centrului u- 
niversitar.

Pentru că gestul comis a înfierat nu numai o 
persoană fizică, ci și o calitate, aceea de „student", 
mai mult, aceea de „om".

cazuri minore, acordînd un spațiu mai larg unor pro
bleme teoretice, interesante, dar... teoretice).

Observația că manifestarea spiritului critic în rîn- 
dul studenților este înregistrată cu precădere la ac
țiunile ce au un cadru bine organizat demonstrează că 
atunci cînd este vithlizat acest spirit acționează in mod 
eficient.

IV. DACA SE POATE SPUNE, RĂSPUNSUL...

Răspunsul așteptat în mod firesc la întrebarea for
mulată initial'ar fi acela care o anulează de fan’ <-”b- 
liniind tocmai întrepătrunderea totală a celor doi fac
tori. Și cum concluziile oferite de datele concrete pre
zentate mai sus, date obținute dintre cele mai diverse 
domenii ale vieții universitare din Cluj, se ordonea
ză, în majoritatea lor, într-un răspuns afirmativ, o 
însumare a acestor concluzii ne demonstrează. în do
meniile respective, însăși absența spiritului academic 
în spațiile pe care le numeam „amorfe zone de vid".

Infirmarea în viitor a concluziilor anchetei noastre 
este răspunsul pe care-1 așteptăm din partea studen
ților clujeni. Prin aceasta s-ar asigura și perpetuarea 
cunoscutelor tradiții ale cetății universitare de pe 
Someș.

Pentru că, egoismul, indiferentismul, acest „non- 
combat" inert n-au fost și nu pot fi în nici un caz 
atribute asociate calității de student.

*

Distrugerea într-o joacă aparent nevinovată a unui 
bun obștesc, un act de huliganism săvîrșit într-un 
lăcaș de cultură, receptarea indiferentă, necritică a 
unor idei străine filozofici noastre și cîte alte asemenea 
aspecte nu ar fi trebuit să solicite intervenția promptă, 
pătrunsă de răspundere, combativă a opiniei studen
țești ? Chiar cînd aceasta a schițat o oarecare atitu
dine, ea a fost timidă și fără ecou.

Mostrele indiferentismului oferite de reporterul nos
tru, dincolo de implicațiile lor reale în contextul dat, 
au valoarea unor semnificații, reprezintă o aducere în 
prim plan a consecințelor pe care le au în viața noas
tră de toate zilele neexercitarea spiritului critic, lipsa 
de demnitate și atitudine, complacerea în blazare, în- 
tr-o împăcare inconștientă cu fenomene care ar trebui 
să repugne studentului.______________________

Cauzele acestui indiferentism, ale amputării spiritu
lui critic sînt căutate uneori în afișarea unui spirit 
academic, în abordarea, vezi doamne, „superioară" a 
vieții cotidiene în trecerea peste asemenea întîmplări, 
după unii, fără însemnătate în planul devenirii intelec
tuale și morale a viitorului specialist.

Oare chiar atît de neînsemnate să fie ? Oare poate 
fi admisă atitudinea de subestimare a atîtor aspecte 
negative din comportarea și felul de a gîndi, de a-și 
înțelege obligațiile zilnice de studiu, pe care le ob
servăm la colegii noștri ? Oare faptul că destule adu
nări pe a căror ordine de zi figurează eșuări rușinoase 
ale unor studenți în sesiunile de examene se desfă
șoară într-o indiferență aproape totală, cel mult cu 
două-trei admonestări formale, să fie o carte de vi
zită a opiniei studențești ? Dar snobismul care com
promite uneori ținuta noastră pe stradă, în facultate, 
în lăcașurile de cultură ? Dar prezența în programele 
noastre artistice, chipurile din receptivitatea față de 
spiritul modern, a unor pseudonoutăți, nu e tot un 
semn al lipsei de discernămînt, al atrofierii simțului 
nostru critic ?

De ce amintim toate aceste fațete ale indiferentis
mului și nu ne limităm la cele cîteva „eșantioane" 
luate de reporterul nostru din centrul universitar clu
jean ? Pentru că ele nu pot fi circumscrise numai unui 
Joc și nici considerate ca un fenomen efemer. Pentru 
că asemenea întîmplări pot fi întilnite în mediul stu
dențesc și din alte centre universitare.

Amendînd cele consemnate la Cluj, invitația de a 
răspunde la întrebarea „Spiritul critic și spiritul aca
demic — o incompatibilitate ?“ se adresează tuturor 
— studenți, cadre didactice, activiști ai asociației stu- 
dențești, conducerilor institutelor de învățămînt su
perior.

Dorim prin aceasta să declanșăm nu numai o dis
cuție de principiu și o abordare curajoasă a unor as
pecte concrete de genul celor incriminate mai sus, ci 
totodată să dăm și un impuls opiniei critice a studen
ților, intervenției salutare în desfășurarea cursului 
zilnic al vieții noastre universitare.



Simularea ia tehnica 
nucleară^)

EVRIKA!

Se știe că printre nucleele cele mai 
ușor fisionabile sînt și izotopii plutoniu- 
lui (Pu) Din cauza timpului mic de în- 
jumâtățire (vitezei mari de dezintegra
re) acești izotopi nu se găsesc în natură, 
fapt pentru care este necesară produce
rea lor pe cale artificială, prin reacțiile 
nucleare provocate, pornind de la mi
nereul de uraniu natural (Unat, format 
din 0.7’4U(92.235)’ și 99.3‘'»U(92 238).

Toate aceste reacții nucleare sint de
terminate de anumite legi de conserva
re : legea conservării numărului nucleo- 
nilor (protoni + neutroni); legea con
servării sarcinii etc. Notăm cu L mul
țimea acestor legi.

Obținerea izotopilor Pu din Unat nu 
are loc instantaneu. Acest proces se 
desfășoară în timp (este un proces di
namic). Starea inițială a lui, notată S(o), 
este formată din mulțimea numerelor 
de nuclee aparținînd fiecăruia din cei 
doi izotopi ai combustibilului nuclear 
inițial (Unat). Evoluția lui in timp este 
descrisă de o mulțime de operatori, O, 
deduși din mulțimea legilor L și avînd 
ca parametri mulțimea P care depinde 
de tipul și construcția reactorului. Așa
dar O (P).

Conform legii determinismului fizic, 
starea la un moment dat S(t) (în cazul 
nostru ea este formată din mulțimea 
care indică compoziția izotopică a com
bustibilului reactorului nuclear la mo
mentul t) a unui proces este determi
nată de starea lui inițială S(o) și ope
ratorii O(P) determinați de legile evo
luției lui. Ea se obține ca soluție a unei 
mulțimi (un sistem) de ecuații funcțio
nale parametrice (ecuații diferențiale), 
E (S(t), S(o), P.t) = O care teoretic este 
rezolvabil — avînd o soluție de forma 
S (t, S (o), P), ceea ce nu este însă tot 
una cu rezolvarea lui numerică.

Problema care se pune este de a re
zolva efectiv mulțimea ecuațiilor E de- 
terminînd mulțimea S(t,S(o).P), ca func
ții matematice (parametrice) și nu nu
mai ca o corespondență de puncte con
ținută de o curbă grafică, pentru a pu
tea răspunde la două categorii mari de 
probleme :

I. Dacă reactorul este construit, deci 
mulțimea P este cunoscută, soluțiile vor 
fi de forma Sțt Sțo)). Se poate răspunde 
după determinarea acestei soluții la 
întrebări ca :

a) care este apriori compoziția la ori
ce moment de timp cit și comportarea 
ei in orice interval de timp.
b) cum putem implementa procesul 

intr-un proces mai complex ce se des
fășoară automat sau cum putem să-l 
legăm de un alt proces automat.

II. Dacă reactorul nu este construit, 
deci mulțimea P este o variabilă de 
proiectare a lui, soluția va fi de forma 
generală S(t,S(o),P) iar determinarea ei 
poate rezolva următoarea problemă 
deosebit de importantă pentru ingine
ria nucleară :

— dacă dorim ea reactorul construit 
să ne ofere o variație a compoziției izo- 
topice după o lege impusă de noi se 
poate determina mulțimea parametrilor 
P ai reactorului pentru care se obține a- 
ceastă lege. Aceasta înseamnă că se de
termină tipul și caracteristicile tehnice 
ale reactorului de construit. O dată cu 
determinarea lui P, problema se reduce 
la cea de la I.

Pentru a putea da răspuns la toate a- 
ceste probleme este absolut necesară 
utilizarea tehnicii de simulare.

Ce este simularea ? A simula după 
Webster's Collegiate Dictionary este „a 
pretinde să ajungi la esență fără reali
tate". Orice reprezentare a unui sistem 
(fenomen) este o formă de simulare și 
trebuie să implice o reducere oarecare 
sau o schimbare a realității Gradul de 
diferență între simulare și sistem (real 
în sensul posibilității de a fi construit, 
nu al existenței de fapt) depinde de ne
cesitatea simulării. în particular, dife
rența constă în acele aspecte care-1 fac 
să fie real și care sînt nesemnificative 
pentru studiu. Astfel, în lucrarea citată 
se fac unele ipoteze de lucru care sim
plifică realitatea, fără a o modifica sem
nificativ (ipoteza referitoare la probabi
litatea evitării capturilor de rezonanță, 
la secțiunea parazită, la scăpările de ne
utroni rapizi, la numărul de nudei 
U (92,238) etc.)

Cînd este utilă sau necesară simula
rea ? Există o clasă largă de probleme 

pentru care simularea este nu numai u- 
tilă, dar uneori și necesară. Aceasta de
oarece ea •

• poate fi utilizată atunci cînd ecua
țiile matematice care descriu procesul 
nu se cunosc sau sînt deosebit de com
plicate pentru a putea fi rezolvate pe 
cale directă.

• poate fi singura cale posibilă de 
experimentare datorită imposibilității 
conducerii experimentale și observării 
fenomenelor în condițiile lor reale ; ea 
poate reduce sau, din contră, extinde 
scara timpului.

• poate fi modul cel mai puțin cos
tisitor de realizare a unor astfel de ex
perimente, în comparație cu experi
mentarea pe sistemul real, în stații pi
lot sau chiar în laborator.

Inginerul cocoțat la planșetă studiază 
mulțimea parametrilor P ai reactorului 
nuclear.

Fizicianul cufundat în cărți găsește 
mulțimea legilor L și gîndește asupra 
condițiilor inițiale S(o).

împreună stabilesc mulțimea de ecu
ații funcționale (ecuații diferențiale) 
E(Sțt), S(o),P,t) — 0

Programatorul „le traduce" într-o 
schemă de programare pe care o comu
nică calculatorului analogic împreună eu 
mulțimile S(o) și P.

Comportarea dinamică este descrisă 
de niște familii de curbe (avînd ca 
parametri mulțimea S(o).

• poate fi considerată a fi cea mai 
bună metodă în experimentarea con
trolată, întrucît chiar variațiile aleatoa
re sau accidentale pot fi compensate cu 
cea mai mare facilitate. în cazul ei, a- 
firmația (des întîlnită în toate studiile 
experimentale) că „toți ceilalți factori 
rămîn constanți" poate fi considerată a- 
devărată.

• poate fi o metodă eficace de anali
ză a comportării sistemului în orice 
condiții impuse, oferind soluțiile cores
punzătoare. Cu alte cuvinte, ea ajută la 
procesul de inovare și descoperire prin 
comunicarea unui „mod de a vedea 
problema". Adică răspunde la problema 
„dacă, atunci".

Am văzut că toate aceste chestiuni 
s-au ridicat cînd am descris procesul 
nuclear studiat. Deci, utilizarea simulă
rii este absolut necesară a)

Cum se realizează simularea ? Pentru 
a construi o simulare trebuie să se re
curgă la modelul sistemului. Pe de o 
parte, acesta trebuie să fie destul de 
simplu de utilizat, ceea ce înseamnă că 
este necesar ca el să fie o abstracție de 
la realitate, pe de altă parte trebuie ca 
el să fie o reprezentare destul de fidelă 
a sistemului. Este utilă o clasificare a 
modelelor După Churchman, Ackoff și 
Arnoff există trei tipuri „fundamentale":

• modelul fizic iconic „este identic" 
în mic sau în mare cu obiectul pe care-1 
reprezintă (machetele, de exemplu).

• modelul matematic sau simbolic 
este de departe cel mai important — lu
cru firesc, deoarece fiind cel mai ab
stract este și cel mai general. în proce
sul nuclear studiat, mulțimea E consti
tuie modelul matematic al procesului.

• modelul fizic analogic înlocuiește o 
proprietate cu alta: problema este re
zolvată în starea substituentă și apoi so
luția obținută este raportată la proprie
tățile originalului. în cazul nostru pro
cesul original (nuclear) este substituit 
printr-un proces echivalent (electric) 
care are loc intr-un model analogic — 
calculatorul analogic ’). Echivalența este 
demonstrată de similitudinea ce există 
între mulțimile de ecuații (modele ma
tematice) ce descriu cele două procese.

Cum decurge simularea ? împreună 
cu explicațiile date pînă acum, nota de 
sub figură cred că răspunde complet la 
această întrebare.

Ar trebui desigur subliniate în înche
iere valoarea și limita (obiectivă) a lu
crării. Meritul incontestabil este tocmai 
utilizarea metodei de simulare, care, pen
tru a fi însoțită de avantajele enunțate 
mai înainte, trebuie să fie urmarea unei 
analize amănunțite a procesului, urma
rea folosirii unui aparat matematic ele
vat. Autorul a reușit acest lucru. în 
plus el a trecut și peste limita impusă 
de calculatorul analogic — faptul că 
acesta nu dă starea sistemului S (t> ca 
o funcție matematică, ci doar sub forma 
unor curbe grafice. Utilizînd un calcula
tor numeric (și din nou un instrument 
matematic pretențios — teoria aproxi
mării) autorul a reușit să determine sub 
o formă funcțională această stare- El a 
răspuns în întregime la categoria de 
probleme (I). Limita constă în aceea că 
nu a fost abordată categoria de proble
me (II) — proiectarea optimală a unui 
reactor. Spun că este obiectivă pentru 
că pe de o parte autorul nu este ingi
ner, pe de altă parte ar fi avut nevoie 
de un calculator hibrid (un calculator 
analogic interconectat cu un calculator 
numeric) și, în sfîrșit, pentru că necesita 
modele matematice deosebit de com
plicate.

*) Sub acest titlu publicăm ideea și 
rezultatele lucrării „Studiul variației 
compoziției izotopice a combustibilului 
reactorului nuclear cu ajutorul simu
latorilor nucleari" prezentată în cadrul 
lucrărilor secției a VIII-a: Matematică, 
Mecanică și Fizică, de către studentul 
Ion Chiricuța de la Facultatea de fi
zică a Universității din Cluj. Ea a 
primit premiul U.A.S.R. pentru lucra
rea cu cea mai mare aplicabilitate 
practică.

s> Dăm alte cîteva exemple de uti
lizare a tehnicii de simulare, de a că
rei necesitate sau utilitate cititorul își 
poate da seama revăzînd avantajele 
enunțate : pregătirea unui zbor cosmic, 
proiectarea unor noi tipuri de avioa
ne și vase, conducerea întreprinderi
lor etc.

3) Calculatorul analogic (electronic) 
a apărut în anul 1950. Ca și calcula
torul numeric, mărimile cu care lu
crează sînt tensiuni și curenți elec
trici, Spre deosebire de acesta, unde 
valorile pe care pot să le ia mărimile 
dc calcul sînt discrete pe scara valo
rilor (de obicei două — notate simbo
lic cu O și 1) și de multe ori discrete 
pe scara timpului, calculatorul analo
gic lucrează cu mărimi continue pe 
ambele scări. De aceea se poate sta
bili o analogie între aceste mărimi (de 
exemplu tensiunea într-un punct a 
calculatorului) și o mărime a sistemu
lui original (de exemplu : compoziția 
Pu (94.241)) analogie care se păstrează 
în timp. Astfel măsurarea și înregis
trarea grafică a compoziției Pu (94,241) 
la orice moment de timp echivalează 
cu măsurarea și înregistrarea mărimi
lor electrice mult mai ușor de realizat.
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Misiunea „Apollo-12" prezintă, desi
gur, multe analogii cu cea efectuată cu 
1 luni in urmă de cosmonauții Arm
strong. Aldrin și Collins. Ne referim la 
profilul traiectului de zbor Pămînt — 
Lună — Pămint, la tipul și caracteris
ticile tehnice ale rachetei purtătoare, 
ale modulului de comandă și ale modu
lului lunar. Excepție face acesta din 
urmă prin unele modificări care au per
mis îmbarcarea unei încărcături utile 
mai mari, cit și amenajarea sa interi
oară cu hamacuri pentru odihnă.

Cit privește locul aselenizării și, ca 
urmare, regiunea explorată, este de 
menționat că în timp ce Armstrong și 
Aldrin au investigat un spațiu relativ 
redus, situat in sud-vestul Mării Li
niștii (în apropierea Ecuatorului lunar, 
la aproximativ 24 grade longitudine 
estică), vehiculul „Intreprid" a fost 
plasat in Oceanul Furtunilor, în dome
niul longitudinilor vestice, la o distan
ță de peste 1 400 km de punctul in care 
a avut loc prima aselenizare a omului.

Dar ceea ce diferențiază recenta re
alizare cosmonautică de misiunea ante
rioară este programul complex desfă
șurat de cosmonauți pe suprafața Sele- 
nei, cît și obiectivele mult dezvoltate 
ale investigațiilor științifice.

Astfel, în timpul celor 3 ore, cît a 
durat prima perioadă de activitate ex- 
travehiculară din cadrul acestei misi
uni, cosmonauții Conrad și Bean au 
cules eșantioane de praf lunar și roci 
selenare de diferite forme și dimensi
uni, au instalat receptorul de vint solar 
care este readus pe Pămînt la încheie
rea misiunii, au efectuat emisiuni de 
televiziune, au fotografiat solul lunar, 
au descris peisajul înconjurător etc. Tot 
in această perioadă, ei au in halat un 
complex laborator automat, cunoscut 
sub denumirea de ALSEP (Apollo Lu
nar Surface Experiments Package). A- 
cesta este compus dintr-un seismome- 
tru, destinat măsurării vibrațiilor scoar
ței lunare, un magnetometru, un detec
tor de ioni conceput pentru determina
rea imprăștierii gazului ejectat de moto
rul de decolare a modulului lunar — ob- 
ținindu-se astfel date importante privind 
capacitatea Lunii de a reține un even
tual gaz atmosferic — un post central 
de telecomunicații cu stațiile terestre, 
destinat transmiterii măsurătorilor 
menționate și, în sfîrșit, un generator 
termoelectric cu plutoniu, pentru ali
mentarea îndelungată cu energie elec
trică a întregului ansamblu.

A doua perioadă de activitate în afa
ra modulului reprezintă o adevărată „ex
cursie" lunară : în cele 3 ore și 50 de 
minute, astronauții au parcurs aproape 
1 800 metri pe solul lunar. Obiectivul 
principal l-a constituit de această dată 
studierea epavei stației ,.Surveyor-3“, 
care se află în imediata apropiere a lo
cului de aselenizare. Transformindu-se 
în veritabili „alpiniști", Conrad și Bean 
coboară panta craterului în care a ase- 
lenizat lin în urmă cu peste doi ani 
„Surveyor-3“, studiază aspectul exterior 
al acestuia și demontează diverse piese 
pentru a fi studiate în laboratoarele 
terestre.

Scopul acestor investigații este de a 
stabili in ce măsură condițiile de vid. 
temperatură, meteoriți și de radiații 
specifice Lunii contribuie la degradarea 
metalelor, maselor plastice, tubrifian- 
ților, sticlei și altor materiale compo
nente ale navei „Surveyor". Concluziile 
așteptate prezintă un deosebit interes 
pentru constructorii viitoarelor stații de 
cercetări lunare cu funcționare îndelun
gată.

In sfîrșit. o ultimă acțiune înainte de 
reîntoarcerea spre planeta Pămint: 
după intrarea in cabina de comandă, 
etajul superior al modulului lunar este 
propulsat spre Lună, modelîndu-se ast
fel căderea unui meteorit pe suprafața 
Lunii. Măsurarea cu ajutorul seismo- 
metrului a vibrațiilor scoarței lunare 
astfel produse permite atît etalonarea 
dispozitivelor pentru studiul viitoarelor 
căderi de meteoriți, cît și obținerea de 
informații privind caracteristicile miș
cărilor seismice lunare.

întregind experiența călătoriilor o- 
mului pe Lună, echipajul navei „Apol- 
lor-12“ aduce așadar prin activita
tea sa o contribuție de seamă la pă
trunderea tot mai intimă in tainele 
pînă ieri de nepătruns ale astrului nop
ții.

Conf. dr. ing. Mihai M. NITA
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Momentul ’69 
în literatura 

despre 
tineretul 

lumii

„Noul val social", „Revoluția 
spiritului", „Revolta metafizică", 
„Revoluția îngenuncheată", „Psi- 
hodramă" sau simplu „Maraton 
de vorbe" — sînt doar cîteva 
dintre numirile date mișcărilor 
studențești occidentale, nu numai 
de ziariștii dornici de senzații, dar 
chiar de către profesori și savanți 
(ultimele două aprecieri aparți- 
nînd lui Raymond Aron). Poate, 
însă, cel mai bine circumscrie 
amploarea evenimentelor titlul 
unei culegeri apărute în Italia : 
„L’Anno degli studenti".

DE LA HEBEOLOGIE 
LA JUNOLOGIE

Istoria culturii a consemnat 
prezența a numeroase scrieri con
sacrate tineretului: în prima ju
mătate a secolului nostru cerce
tări predominant psihologice au 
tins spre constituirea hebeologiei 
ca disciplină a adolescentei consi
derată ca etapă a dezvoltării in
dividului ; abia ultimele decenii 
dovedesc străduința constituirii 
unei discipline științifice a tine
retului considerat în existenta și 
problematica sa socială, căreia 
unii îi propun denumirea de ju- 
nologie. S-au adunat astfel nu
meroase titluri consacrate stu
diului tineretului.

în studiile sale antropologice, 
Claude Levi-Strauss susține exis
tența societăților „calde" și 
„reci"; în primele, prezența și 
ritmul activ al mișcării istorice 
impun o cronologie a evenimen
telor măsurată nu cu mileniile 
sau secolele, ci cu anii, săptămî- 
nile și chiar zilele. „Anul studen
ților", această epocă „fierbinte" 
a istoriei contemporane pe care 
au conturat-o mișcările studen
țești desfășurate în 1968, a pro
dus o explozie a literaturii des
pre tineretul de azi, despre dile
mele și contradicțiile universului 
său de gîndire și acțiune. Sute și 
mii de articole în presa de mare 
tiraj, studii în reviste teoretice, 
filme și emisiuni de radio și tele
viziune au fost urmate de o uri
așă producție editorială, de zeci 
de volume în care mișcările și 
protagoniștii lor, ziariști și teo
reticieni, reprezentanți ai opiniei 
publice, personalități politice, 
conducători de partide și-au pro
pus analiza faptelor și desprin
derea concluziilor.

S-a produs astfel o rapidă „u- 
zură morală" a literaturii scrise 
anterior despre tineret, care, fără 
a putea fi cu totul desconsiderată, 
trebuie azi amendată (uneori e- 
sențial) în lumina noilor expe
riențe și a noilor exegeze teore
tice.

DOCUMENTE...

O trecere în revistă a noii li
teraturi — apărută ca reflectare 
în planul conștiinței publice și al 
teoriei „revoltei studențești" — 
nu poate să nu consemneze ca o 
primă trăsătură caracteristică 
vastitatea materialelor documen
tare, a cronologiilor volumelor de 
mărturii, a culegerilor de inter
viuri și articole ale protagoniști
lor, incluzînd textele manifeste
lor și manifestațiilor, rezoluții, 
fotografii, fotocopii ale afișelor și 
manifestelor etc.

Este, poate, înainte de toate, 
efectul unei surprinderi atît a 
opiniei publice cît și a exegeților 
de tot felul, care, pînă să surprin
dă ritmul tumultuos al evenimen
telor, au avut nevoie de un „mo
ment de respirație": vidul de 
comentarii creat astfel cîtva timp 
a fost umplut prin proliferarea 
unei largi literaturi documenta- 
ristice. Dar, poate la aceasta se 
mai adaugă și caracterul însuși 
al acestor mișcări, complexitatea 
de tendințe, mobiluri și sensuri, 
uneori divergente, ale grupărilor 
aflate în prim-planui actualității 
și care s-au manifestat adeseori 
în ipostazele spontaneității.

S-ar putea aminti în acest prim 

capitol al literaturii „revoltei stu
dențești", în afară de reflexul pu
ternic în presa cotidiană și peri
odică, culegeri de felul celei apă
rute în colecția „Partisans" a lui 
Flanțois Maspero, intitulată 
„Ouvrier — etudiants un scul 
combat!“, în care, în afară de 
cîteva articole de comentare, pre
domină „cronologia luptelor din 
mai" incluzînd informațiile des
pre principalele momente ale ac
țiunilor studențești, documentele 
adoptate de adunările studențești, 
partidele politice, organismele 
sau personalitățile de stat. în 
același capitol se înscriu mai 
multe variante ale culegerilor de 
inscripții făcute în zilele din mai 
și iunie pe pereții Sorbonei, ai 
altor universități sau în cartie
rele învecinate ale acestora. Mi
cul volum „Les murs ont la pa
role" — Journal mural, Sorbonne, 
mai 68 (Tchou editeur) este o ex
presie a varietății impresionante 
dar și deconcertante de sensuri a 
mișcării surprinsă în planul de
plinei ei spontaneități. Pe zidu
rile pe care de decenii se lăfăia 
avertismentul „Interzis afișajul", 
studenții au scris cu roșu „E in
terzis să interzici", făcînd astfel 
ca grafitti-urile să exprime do
rința lor de libertate. Șterse apoi 
de pe ziduri, ele au rămas în pa
ginile cărților de documente. Tot 
astfel cum afișele editate în mii 
de exempiare-unicate de către 
studenții de la Belle-arte sau Ar
hitectură au fost reproduse în vo
lume, disputate apoi de cum
părători realmente interesați, dar 
și de snobi (ca acei americani 
care au plătit, nu cu puțini dolari, 
pietrele din caldarîmul de pe 
Boul’Mich ce serviseră studenți
lor drept „proiectile" în zilele 
baricadelor).

...ȘI EXEGEZE

Orice împărțire a scrierilor „do
cumentare" ar fj arbitrară, pentru 
că ele cuprind o exegeză, o anali
ză vie a fenomenelor despre care 
aduc mărturie, după cum lucră
rile la care ne vom referi în cele 
ce urmează continuă să se o- 
prească la descrierea unor mo
mente ca bază a discuției de idei. 
Putem începe scurta trecere în 
revistă a lucrărilor analitice prin 
cele care înfățișează punctul de 
vedere al protagoniștilor înșiși.

în R.F. a Germaniei un tiraj 
important a cunoscut volumul 
„Rebellion der Studenten Oder 
die neue Opposition", ai cărui 
autori, Uwe Bergmann, Rudi 
Dutschke, Wolfgang Lefevre, 
Bernd Rabehl, sînt printre prin
cipalii „actori", dar și „regi
zori" ai evenimentelor care 
în această țară au culminat în 
martie t968. Problematica largă 
a mișcării studențești vest-ger- 
mane, contestația „establish- 
ment“-ului prin „universitatea 
critică" și „opoziția extraparla
mentară" își găsesc o largă expli- 
citare în aceste pagini. Tot ast
fel cum motivația social-generală 
și universitară, precum și concep
ția scopurilor și mijloacelor lup
tei universitare sînt amplu anali
zate în volumele similare din 
Italia (.L’Anno degli studenti" 
sau ciclurile de articole și volu
mele lui Claudio Petruccioli, 
Oreste Scalzone, Rossana Rossan- 
da, Asor Rosa ș.a.) sau din Franța 
(„Le livre noir des journees de 
Mai" editat de UNEF și SNE-Sup 
și „La revolte etudiante — les 
animateurs parlent": J. Sauva- 
geot, Ageismar, D. Cohn-Bendit, 
J. P. Duteuil. Acest volum in
clude și întrevederea dintre D. 
Cohn-Bendit și Jean Paul Sartre).

Semnificativă pentru însemnă
tatea acordată propriilor judecăți 
de valoare ale promotorilor miș
cării în ansamblul analizei ei este 
și prezența în „Les temps moder- 
nes“. ca editorial consacrat eve
nimentelor din mai, a articolului 
„Victoire dans la victoire", pu
blicat de revista politică și stu

dențească belgiană „Le Point", 
cu aceste rînduri de prezentare : 
„în momentul în care studenții 
și-au manifestat intr-un mod im
presionant îndrăzneala și inteli
gența — identitatea îndrăznelii și 
inteligenței — este mai potrivit 
să le dăm lor cuvîntul decît să-1 
luăm noi, chiar pentru a-i aproba". 
De altfel, revista lui Sartre ca și 
alte numeroase reviste au con
sacrat mișcărilor studențești oc
cidentale studii pertinente.

Este interesant de semnalat că 
la împlinirea unui an de la eve
nimentul din mai-iunie au apărut 
multe numere speciale ale revis
telor consacrate analizei acestor 
mișcări. Cu o oarecare întîrziere, 
dar desfășurînd o analiză mai 
complexă și măi profundă, apar 
volume ample de analiză, dintre 
care menționăm aci doar cîteva 
titluri : Roger Garaudy : „Etre 
communiste aujourd’hui", Rene 
Andrieu : „Les communistes et la 
revolution", E Morin, C. Lefort, 
J. M. Coudray : „Mai 68 : La 
breche", Epistemon : „Les idâes 
qui ont ebranle la France", Andre 
Glucksmann : „Strategie et revo
lution en France 1968“, Raymond 
Aron : „La revolution introuva- 
ble“, J. J. Servan-Schreiber : „Le 
reveil de la France", A. Touraine: 
„Le mouvement de mai ou le 
communisme utopique" etc.

Astfel, atît partidele comuniste 
cît și toate celelalte forțe ale 
stîngii și, în general, grupările și 
personalitățile politice din Occi
dent au trecut (și mai trec și în 
perioada actuală) printr-un pro
ces de analiză, incluzînd adese
ori poziții divergente, a realități
lor mișcării studențești. în a- 
ceastă confruntare, interpretările 
cercurilor burgheze, reacționare 
(interesate să contrapună mișca
rea studențească luptei clasei 
muncitoare și să incite orientările 
anticomuniste) s-au ciocnit cu o 
diversitate de aprecieri și poziții 
chiar în interiorul stîngii. Semni
ficative sînt în acest sens nu nu
mai variatele luări de poziții an
terioare, dar și schimbul de opinii 
desfășurat la 12—13 iunie la 
Praga ca inițiativă a revistei 
„Probleme ale păcii și socialis
mului" în legătură cu particula
ritățile etapei actuale și pers
pectivele avîntului mișcării de 
tineret în țările capitaliste, pre
cum și pozițiile exprimate în ca
drul Consfătuirii internaționale 
de la Moscova a partidelor co
muniste și muncitorești (publi
cate în extras și de „Viata stu
dențească")

în sfîrșit, să mai amintim că 
literaturii consacrate direct miș
cărilor i s-a adăugat interesul 
(concretizat în numeroase reti
păriri) pentru opere legate ideo
logic de aceste mișcări, dintre care 
vom aminti lucrările larg difu
zate ale lui Herbert Marcuse 
„Eros și civilizația", „Omul uni
dimensional" și volumul „Sfîr- 
șitul utopiei" consacrat întîlniri- 
lor acestuia cu studenții vest-ger- 
mani. De altfel, intenția anun
țată de Marcuse de a scrie un 
studiu despre evenimentele din 
mai pe tema depășirii unidimen- 
sionalității omului societății de 
consum, realizată de curînd în vo
lumul „Vers Ia liberation", este și 
ea semnificativă pentru creșterea 
continuă a interesului în jurul 
semnificației, importanței și limi
telor mișcărilor studențești — 
obiectul unei literaturi bogate, 
care se adaugă cogito-ului multi
secular al tinereții.

Cu toată diversitatea ideologică 
și politică a acestei literaturi, cu 
toate că atît nivelul analizelor 
cît și profunzimea și obiectivita
tea acestora sînt diferite — ele 
reprezintă o documentație deose
bit de importantă pentru studiul 
tineretului contemporan pe mar
ginea căruia, asa cum am mai fă
cut-o. vom încerca încă unele co
mentarii.

Fred MAHLER
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(Urmare din pag. I)

tează sub auspicii deloc favora
bile. Se face de aceea mult haz pe 
seama măsurii luate de municipa
litate de a asfalta străzile din 
Cartierul Latin (gurile rele spun 
chiar că s-o recurs fa această 
„modernizare" pentru a lipsi pe 
posibilii combatanfi de piatra cu-

Aflîndu-mă în trecere prin Pa>'s 
în această perioadă, mi-a fost dat 
să văd holurile cuprinse de agi
tație ale facultăților, avizierele și 
pereții invadați de chemări la 
acțiune și manifeste, să aud cori
doarele răsunînd de cîntece stu
dențești de luptă, să asist la dispu
tele politice angajate în amfiteatre

Dincolo de satisfacerea proprii
lor nevoi și aspirații, studenții cei 
mai înaintați militează pentru o 
schimbare generală a societății, 
pentru o democrație avansată în 
toate domeniile vieții economice, 
politice, sociale.

A fost deosebii de emoționantă 
pentru mine participarea la o 
dezbatere inifiată de studenții co-

ASFALTUL NU NETEZEȘTE DRUMURILE
ANEVOIOASE ALE UNIVERSITĂȚII

bică folosită Io baricade sau ca 
armă de apărare), ca și cînd astfel 
»-ar netezi căile de rezolvare a 
unor grave impedimente întîmpi- 
nate, în prezent, de învăfămîntul 
superior francez. Parcă mai mult 
decît în orice domeniu deviza 
„austerității" face ravagiile cele 
mai mari în domeniul universitar.

Cu toate că, așa cum semnala 
în „Le Monde* din 28 octombrie 
1969 unul din comentatorii spe
cializați în aceste probleme, B. 
Girod de l'Am creșterea efective
lor universitare în acest an este 
de numai 5 la sută în comparație 
cu 11 la sută in anul trecut, nu 
puține sînt institutele de învăfă- 
mînt superior unde reluarea 
cursurilo' este subminată de nu
meroase dificultăți : lipsă de lo
caluri, de laboratoare, de cadre 
didactice. La Universitatea din 

Paris, după cum arăta în nu
mărul pe luna octombrie al pu
blicației comuniste studențești „Le 
Nouveau Clarte", chiar redacto
rul șef, Dominique Vidai, numărul 
asistenților este de 1 000, în loc de 
7 000 cîți ar fi necesari.

Mult mai acută se anunță a- 
ceastă penurie materială pe pla
nul înlesnirilor însemnate pe care 
trebuie să le asigure statul pentru 
tinerii provenit' din mediile socia
le cu venituri foarte modeste. Pro
centul studenților bursieri nu depă
șește 20 la sută, după cum ne face 
cunoscut tot influentul și bine do
cumentatul cotidian „Le Monde" 
într-o amolă anal'ză a creditelor 
destinate educației naționale. Nu
mai 39 la sută din obiectivele sta
bilite în planul cincinal pe anii 
1966—1970 s-au realizat pînă în 
prezent la capitolul construcțiilor 
de cămine pentru studenfi.

In lipsă de mițloace, mai bine 
de 43 la sută dintre studenfi tre
buie să lucreze tot anul pentru 
a-și putea suporta costul studiilor 
universitare (taxe de înscriere la 
examene, sporite considerabil și 
ele în această toamnă, manuale, 
cazare, masă etc.) și pînă la 80 
Io sută din studenfi trebuie să se 
angajeze înti-o muncă remune
rată, cel pufin pentru o perioadă 
mai scurtă.

Incepir.d anul universitar ceva 
mai devreme facultățile de medi
cină au fost primele care au în
fruntat aceste greutăți de ordin 
material, la care s-au mai adăugat 
măsurile de selecție inechitabilă 
stabilite de comun acord de către 
cele două ministere — al Educa
ției naționale și Sănătății, prin in
troducerea unor examene-tampon 
la sfîrșitul anului I. Cuvîntul de 
ordine lansat de organizațiile stu
dențești (U.N.E.F -Renouveau, Uni
unea studenților comuniști și 
altele) a declanșat la facultățile 
de medicină de la Montrouge, Co
chin și din alte părfi o grevă de 
săplămim, însoțită și de alte ac
țiuni revendicative, la care s-au ra
liat rînd pe rînd și facultăți din 
provincie.

V__________
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și săli de semi narii, în pragul la
boratoarelor boicotate zile de-a 
rîndul. Alături de studenfi sînt nu
meroase cadre didactice, persona
lități ale lumii medicale, înșiși de
canii unor facultăți.

Versiunea oficială potrivit căreia 
măsurile prohibitive adoptate sînt 
dictate de suprasaturarea Franței 
cu cadre medicale a fost spulbe
rată cu ușurință de calculele și 
demonstrațiile unor iluștri specia
liști, din care reiese că Franfa nu 
ocupă nici pe departe un loc frun
taș în Europa în ceea ce privește 
satisfacerea cerințelor asistentei 
sanitare de calitate.

In genere trebuie spus că, nu 
numai în cazul acfiunii greviste a 
studenților în medicină, ci în ge
neral, se poate observa efortul 
organizațiilor studențești, și în pri
mul rînd al studenților comuniști, 
de a acționa mai lucid, de a-și 
urmări cu mai mare claritate în
deplinirea obiectivelor de luptă, 
chiar dacă pot fi citite manifeste 
sau auzite voc care îndeamnă la 
proteste insuficient chibzuite, de 
tendinfă extremistă.

La luptă pentru a putea trăi și 
studia — se spune într-o chemare 
patetică lansată de U.N.E.F. și U- 
niunea studenților comuniști. A- 
ceasta este revendicarea simplă și 
legitimă a sutelor de mii de stu
denfi, victime ale degradării nive
lului de trai, creșterii taxelor de 
înscriere, costului cursurilor uni
versitare, lipsei de localuri, de pro
fesori, de credite.

muniști și găzduită (ce coinciden
tă I) chiar de sola în care la 22 oc
tombrie 1895 o avut loc prima 
proiecție „cinematografică" a lui 
Louis Lumiere Interlocutorii stu
denților parizieni erau, la această 
dezbatere, Pierre Juquin, membru 
al C.C. al P.C.F, Marius Bertou, 
secretarul C.G.M.-ului parizian, și 
Gerard Molina, unul dintre liderii 
studenfilor comuniști. Multiplele 
probleme pe care le-au abordat, 
după expuneri, participanții mi au 
relevat o studenfime care gîndește 
serios deopotrivă la rosturile sale 
sociale cit și la viitorul societă
ții din care face parte.

Colegii de la „Nouveau Clarte" 
erau și ei prezenfi încă la intrare, 
difuzîndu-și singuri revista pe care 
o scriau. Din paginile acesteia răz- 
bătea într-odevăr cu claritate a- 
cest puls energic, o similitudine 
impresionantă remarcîndu-se între 
pledoariile din articole și cele ros
tite la adunarea al cărei oaspete 
eram.

Cu această imagine a studenfi
lor dornici să-și clarifice și mai 
mult căile pe care trebuie să le 
urmeze pentru a deveni adevărafi 
fii ai poporului lor, cu avalanșa 
de întrebări iscate de piedicile în- 
tîlnite la tot pasul în drumul lor 
către cultură, Cartierul Latin îmi 
apărea și mai contrastant cu im
presia pe care încearcă să fi-o 
insinueze, prin „modernizare" for
tuită, cursivitatea de asfalt a căi
lor de acces către citadela uni
versitară a Parisului.

Posibilitatea de a cunoaște viața studențească a 
colegilor din Iugoslavia socialistă mi-a fost des
chisă de invitația Universității din Sarajevo a- 
dresată studenților bucureșteni încă în luna martie. 
Zilele au curs unele după altele, apropiindu-mă tot 
mai mult de ora la care am urcat în modernul va
gon cu destinația Belgrad. In limba sîrbo-croată 
Belgrad înseamnă „Orașul alb“ și e într-adevăr un 
oraș în care se îmbină culorile, luminile, nuanțele 
albului. Un oraș în care s-a scris istorie, pretu
tindeni, pe malurile Dunării, pe zidurile fortăreței 
Kalemegdan, pe străzile unde cu secole în urmă a- 
lergau soldați! lui Soliman Magnificul, în mîna 
căruia căzuse Belgradul, pe atunci cea mai avan
sată fortăreață a creștinătății. Citeam undeva că 
acest oraș seamănă cu toate orașele din lume și 
In același timp cu nici unul și azi cred în ceea ce 
citeam atunci.

Nu am rămas multă vreme în Belgrad, deși o 
noapte pe străzile metropolei este tentantă pențpfl*1 
orice turist. Iar pentru că ne știam așteptați sea
ra de colegii de la Facultatea de filozofie din Sara
jevo am urcat în primul tren care ne putea duce 
spre capitala Republicii Bosnia și Herțegovina. 
Pentru a o descoperi în toată măreția ei trebuie să 
urci pe muntele Romanija și de acolo, de la 1500 
de metri cuprinzi totul, malurile Bosniei și Miliaț- 
kăi, piscul veșnic înzăpezit al Belașniței, vechiul 
Sarajevo cu cele 100 de minarete ale sale și noul 
Sarajevo, operă a prezentului socialist, cu cele 40 
de uzine ridicate după război, cu universitatea și 
cartierele muncitorești. Căminul studențesc în 
care am fost găzduiți e așezat pe o stradă în pan
tă, iar de la ferestrele lui cuprinzi panoramic o bună 
parte din orașul în care se întretaie reclamele 
multicolore cu vitrinele sclipitoare.

Dimineața sîntem primiți de decanul Facultății 
de filozofie. Discuția a fost îndelungă, s-au șters 
parcă granițele de vîrstă și totul a devenit plă
cut. Clădirea e modernă, simplă, agreabilă. Deși 
lipsite de prezența studenților, pe atunci în vacanță, 
culoarele păstrau parcă aerul de seriozitate și 
studiu. La intrare cîteva afișe anunțau locurile 
pentru taberele de odihnă ale organizației Z.E.U.S.

Ceea ce ne-a atras atenția încă de la început în 
cămin și apoi la cantină e faptul că aici totul, întreg 
travaliul gospodăresc e rezolvat de studeriți. ~~ 
Revista studențească din Bosnia și Herțegovina 
„Nași Dani“ cuprinde pe larg aceste probleme ale 
muncii sociale și profesionale studențești în con
textul reformei ale cărei prevederi se vor aplica în- 
cepînd cu 1970, începînd cu admiterea în facultate. 
Se prevede astfel un sistem interesant pentru admi
terea în facultate prin notarea candidatului pe baza 
unui test de aptitudine.

Curînd am cunoscut mulți colegi. între noi s-au 
legat repede dialoguri, prietenii, au început între
bările, și totuși cele mai plăcute amintiri se leagă 
de clipele petrecute în tabăra internațională de la 
Dubrovnik.

Dubrovnikul a fost parcă anume făcut pentru o 
tabără internațională. Așezat pe coasta Adriaticii, 
Dubrovnikul are ceva din ciudățenia Orientului și 
fuga Occidentului. Aici cîntecele sîrbe au legănări 
domoale, contrastînd parcă cu firea vioaie, mo
bilă a oamenilor. Vuietul mării se îmbină cu ciu
date și stranii armonii în bătaia de secole a orolo
giului din marele turn. Soarele strălucește în me
die 2584 ore pe an, cu vreo 200 mai mult decît la 
Roma. Pe platourile interioare ale vechii cetăți 
Ragusa (pardosită cu dale) se joacă în timpul fes
tivalului de la Dubrovnik un Hamlet straniu, al 
Sudului. Ragusanii și-au menținut independența 
secole de-a rîndul printr-o politică abilă. în cetate 
totul e egal, echilibrat. încăperile magazinelor 
sînt egale, căci prin acest artificiu vechii locuitori 
au crezut că vor rămîne egali.

Astăzi Dubrovnikul e un oraș al tinereții, un 
oraș în care se întîlnesc tineri de pretutindeni, 
din toate colțurile lumii și își dau mîna frățește. 
Seara pe terasa de la intrarea în tabără se dan
sează, se fac cunoștințe și se rîde, se trăiește din 
plin, studențește, academic.

Am părăsit Iugoslavia cu sentimentul că ne vom 
reîntoarce în curînd. Avem de altfel vechi prie
teni aici. Căci un proverb spune : „Imaginea fetei 
pe care ai iubit-o și Dubrovnikul n-ai să le uiți 
niciodată".

P. ANDREI
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Englezii abia încep să-și dea 
seama că. de treî-patru ani, 
Londra este orașul din Eu
ropa care dă tonul în nume
roase domenii ale creației și 
care joacă rolul Parisului din 
anii '20. Un adjectiv este 
foarte la modă aici: ,,swin
ging", venind de la' „balans", 
mișcare, dinamică, stare de 
fervoare, dar și de incertitu
dine, fiind totuna cu moda, 
efemerul și, in bună măsură, 
perisabilul... Așadar, Londra 
swinging, Londra afirmărilor 
spectaculoase, în balans, Lon
dra teen-agerilor în căutare 
de ceva ; nu contează oe, și 
cei mai mulți tineri poate 
nici nu înțeleg bine fenome
nul care i-a făcut celebri, is- 
cînd epigonism la Paris și la 
Stockholm, la Hamburg și la 
Roma, sau chiar la Singapore, 
Tokio, New York. „Swinging 
London" nu este o simplă in
scripție citată prin revistele 
ilustrate sau imprimată pe blu 
zele uneori violent colorate 
ale teen-agerilor, ci o întreagă 
atmosferă, un ritm de civili
zație nou și neașteptat, o ex
plozie de vitalitate nouă, în 
contradicție cu atmosfera- vic
toriană conservatoare și prea 
rigidă pentru un tineret care 
vrea să se afirme cu orice 
preț.

_  Atmosfera pestriță și pito- 
prin jocul de culori și 

fantezia de carnaval a costu
melor, alternanta de veselie 
și tristețe, combustiile inte
rioare — poate fără prece
dent în. istoria umanității — 
ale unui tineret care însu
mează momentul dramatic al 
trecerii de la un tip de uma
nitate ce s-ar putea să-și în
cheie în zilele noastre ciclu] 
său spre altul, încă în gine- 
ceu, nu mai surprinde pe ni
meni.

Nici măcar apariția mini- 
skirts-urilor, care la Londra 
au atins pragul lor cel mai 
de sus, mult peste Paris sau 
celelalte orașe de pe conti
nent, nu șochează mai mult 
decît celelalte extravaganțe 
ale tinerilor hippy. Mini- 
skirts-urile londoneze, față de 
mini-jupele pariziene, sînt, 
după cum stă scris într-un 
vers de Shakespeare, „This 
above all“ — „mai presus de 
orice".

Dar, alături de această lume 
„swinging" în plină eferves
cență a teen-agerilor, care — 
uneori în tipare naive, alteori 
în forme ce trec de limitele 

- îndeobște admise — resping 
* vechile tabu-uri. se desfășoară 

și un alt ritm de viață: cel 
impregnat de obiceiuri și ri
gori, de vechiul bun gust al 
educației engleze. Mulți din 
cei care populează pînă la re
fuz localurile de pe Carnaby 
Street și King’s Road, unde a 
avut loc explozia Beatles- 
ilor, liverpool iana Mathew 
Street, unde o firmă luminoa
să vestește cu litere albe pe 
un fond albastru existența 
Cavern-Club-ului — „Where 
it all began" (locul unde a în
ceput totul), părăsesc la în
ceputul lui octombrie această 
lume „swinging" pentru a re
intra in toate rigorile univer- 
sităților de la Oxford și Cam
bridge. de la Londra și Edim- 
borough. sau alte locuri mai 
puțin celebre.

Schimbînd bizara îmbrăcă
minte a zilei cu toca și roba, 
ei uită pînă la vacanță pînă 
și idolii vîrstei lor: actrița 
Rita Tushingham. al cărei chip 
din filmul „Gustul mierii" îl 
știm și noi; Caroline Glyn, 
care a stupefiat stilurile amor
țite cu romanele vîrstei de 15 
ani („Nu îndoiți colțurile" și 
„Fata și Unicornul"); celebra 

creatoare de mode Mary 
Quant și Beatles-ii — ultimii 
cuceritori ai lumii cu așa- 
numitul vechi ritm popular 
„Mersey Sound", pulverizat 
prin mii de formații beat în 
toată atmosfera Pămîntului.

Un scriitor englez pe care îl 
iubesc, Huxley, a avut o obser
vație profetică în legătură cu 
tinerii furioși. „încă puțină 
răbdare, spunea Huxley, și a

DE LA „SWINGING1 
LA „GAUDEAMUS IGITUR"

Cambridge, pe rîul Cam, cetate academică de renume

cești tineri furioși vor deveni 
niște adevărați gentlemeni!"

Ei bine, acest proces de 
educare e poate tot ceea ce 
este mai spectaculos, mai con
servator și mai de neînțeles 
pentru un străin care nu 
poate înțelege cum exagerările 
și extravaganțele se acordă 
perfect, sau aproape perfect 
unui sistem școlar neschim
bat de aproape 300 de ani.

Animalul heraldic de pe 
blazonul cetății umaniste Ox
ford simbolizează forța. Forța 
sau sîrguința, liniștită, egală, 
a studentului, cum ar trage 
un bou la jug, remarca cineva 
într-o dimineață verde de pri
măvară virgiliană. Nimeni nu 
vede o jignire în acest simbol 
al muncii și, cele cîteva mii 
de studenți de la Magdalen 
College, Queen’s College și 
University College schimbă 
fără ezitări modul lor de 
viață, părăsind lumea swin- 
gingului pentru rigorile stu
diului. Cînd vizitezi vreunul 
din cele aproape 20 de colegii 
oxfordiene de pe malurile 
Isis ului (așa este numită Ta- 
misa prin părțile acestea) și 
ale afluentuluj său Cherwell, 
între atîtea turnuri și turnu

lețe, dintre care unul datează 
de la fundarea universității 
(anul 1214) — ai sentimentul 
că ești în plin ev mediu. Pe 
aici, pe unde studenți pășesc 
în liniște gravă pe coridoarele 
boltite, cu ferestre mici și în
guste decorate cu artificii ba
roce de piatră neșlefuită, îți 
este lesne să-ți imaginezi că 
în acest decor de istorie me
dievală a învăța devine tot 

atît de vital ca a respira. La 
Merton College, înființat în 
1264 și unde se află cea mai 
veche bibliotecă din Marea 
Britanie, pupitrele studenți
lor stau cu fața la zid, cea 
mai bună poziție de lucru și 
de meditație, fiindcă înain
tea lui rămîi numai tu cu na
tura ta interioară. Iar timpul 
a așternut pe acest obstacol 
hărți ciudate, caligrafii obscu
re, detalii, accidente, mult 
mai atrăgătoare decît ce se 
poate vedea, normal, pe o fe
reastră: lumea cu oameni, cu 
arbori și anotimpuri. Studiul, 
spunea un scriitor simpatic, 
este o galeră, dar nimeni nu i 
se sustrage. Iar atunci cînd 
clopotul, „Marele Tom" de la 
Christ Church College, înfiin
țat de Henric al VIII-lea, bate 
seară de seară, la 9 și cinci 
minute, de o sută și una de 
ori stingerea, tranzistoarele se 
deschid pentru o vreme în rit
muri beat — sub figura se
veră a trufașului patron, cu 
piciorul drept întins înainte, 
însemnul de pe jartiera prin
să sub rotula genunchiului 
stîng „Honi (pe tablou cu doi 
de „n“ și cu un ,,y“) Soit qui 
mal y pense", cu subînțelesele 
restricții mentale — și sînt 

date uitării numai după ce 
masa lungă de 30 de metri a 
sufrageriei de proporțiile unei 
catedrale este părăsită.

Aceeași atmosferă de ,,stu- 
dium generale" este întîlnită 
și la colegiile Peterhouse, 
Michaelhouse, Trinity, Pem
broke, Gonville, Corpus Christi 
și Fundația „Savanții regelui 
Ekiuard al II-lea“ din Cam
bridge. O discuție cu vice
cancelarul universității, un re
putat om de știință, Briand 
Down, este, chiar în limitele 
unui ceas, o introspecție în 
epoca Renașterii și a concep
țiilor lui Erasmus, care a ac
tivat aici în meandrele doc
trinelor puritaniste, care au 
avut centrul european la Cam 
bridge, în stufoasele speculații 
ale filozofiei neoplatonice, ale 
filozofiei lui Bacon și teorii
lor lui Newton, care și-au des
fășurat activitățile în epicen
trul Oxford—Cambridge.

Din aceste colegii provin 
majoritatea specialiștilor, de
oarece în ele accentul este 
pus pe studiul științelor le
gate de industrie Și economia 
națională. Este adevărat că, 
cei mai mulți laureați englezi 
ai Premiului Nobel nu au 
frecventat Oxford sau Cam
bridge. In schimb, de la Ox
bridge (denumire prescurtată 
a celor două universități 
aristocratice) provin majori
tatea oamenilor politici și a 
înalților magistrați. Cu fină 
ironie, Max Beloff. profesor 
de drept la Oxford, spunea că 
„în vreme ce universitățile le 
stat par a avea rolul să scoată 
pe bandă automobile de mic 
litraj, în schimb Oxbridge 
are sarcina de a produce 
Rolls-Royce-uri" Alt profesor, 
Robin Padley. nota în lucra
rea sa „Școala unitară" că 
„în prezent. învățămîntul este 
singurul produs raționalizat 
în Marea Britanie". Raționa
lizarea nu este directă, spune 
el, dar. duoă sistemul actual 
în unele școli tinerilor li se 
soune: nu te poți înscrie aici. 
Taxele sînt exorbitante. în 
lumea modernă, Cambridge și 
Oxford apar totuși ca niște 
realități insulare, prezentul nu 
le mai poate reproduce: do
vadă universitățile noi ale 
Angliei, moderne și funcțio
nale ca oriunde, fundamenta^ 
anonime. Concluzia care apa
re frecvent în numeroasele 
luări de poziție în legătură 
cu mult disputata și așteptata 
reformă a învățămîntului en
glez este că generația tînără, 
dornică de o mai viguroasă 
afirmare a Angliei în lumea 
modernă, nu poate fi ignorată. 
Iar sentimentul de anonimat 
al tinerilor și manifestările 
lor. gen „swinging", caracte
rizate ca forme de „alienare", 
nu sînt străine cauzelor care 
au determinat mai slab, în 
Anglia, tulburările studențești.

Cînd trec; pe lîngă claustrul 
care înconjoară curțile vechi
lor colegii din Oxford și Cam
bridge. impresia de rigoare, 
de ordine și de fantezie natu
rală, de austeritate și joc, te 
apropie, aproape pînă la ab
sorbție, de viața de student. 
La Oxford și Cambridge vi
zitatorul respiră un aer spe
cia], în care întîlnirea melo
dică, în cumpăna unei zile 
de octombrie, a unui swing, 
a Estudiantinei și a vechiului 
Gaudeamus igitur te face să 
regreți puțin imposibilul. Un 
parfum, un trecut care chiar 
dacă nu e prea îndepărtat. îți 
sugerează prestigiile limpezi 
ale acelei realități sufletești, 
tot mai rară în zilele noastre, 
care se numește Alma Mater.

Costin NASTAC

In perioada 8—10 noiembrie 
a.c. s-au desfășurat la Stock
holm lucrările ședinței Comite
tului de pregătire a celei de a 
X-a Intilniri a organizațiilor 
naționale studențești din Eu
ropa.

In cadrul lucrărilor Comite
tului de pregătire a fost adop
tată în unanimitate candidatu
ra S.F.S.-Suedia pentru orga
nizarea celei de-a X-a întîl- 
ri europene. Ca perioadă de 
desfășurare au fost propuse 
lunile august sau septembrie 
1970, urmînd ca data precisă 
să fie stabilită în funcție de 
data la care va avea loc se
minarul „Universitatea azi" de 
la Dubrovnik — Iugoslavia.

tn legătură cu ordinea de zi 
a celei de-a X-a Intilniri eu
ropene au fost propuse mai 
multe teme, care vizau atît 
probleme strîns legate de ac
tivitatea studențească, cit și 
probleme privind securitatea 
europeană. De altfel, problema 
securității europene, a intensi
ficării acțiunilor studențești 
pentru realizarea unui climat 
de pace și colaborare în Euro
pa și in întreaga lume, a stat 
în centrul dezbaterilor pri
vind tematica întîlnirii.

După discuții prelungite, Co
mitetul de pregătire a adoptat 
următoarea ordine de zi pentru 
viitoarea întilnire:

1. Studenții și societatea
La acest punct se va discuta 

despre rolul studenților în 
societate, participarea lor la 
dezvoltarea și perfecționarea 
procesului de invățămint, struc
turile și funcțiile uniunilor na
ționale ale studenților în con
textul țărilor lor.

2. Securitatea europeană — 
platformă pentru acțiuni stu
dențești împotriva imperialis
mului, pentru pace mondială și 
libertate față de opresiune.

Comitetul a hotărît de ase
menea ca pentru fiecare punct 
al ordinei de zi să existe 3 ra
poarte, acceptînd in acest 
sens, în unanimitate, următorii 
raportori: la primul punct al 
ordinii de zi — U.S.I.-Irlan- 
da, Z.S.P.-Polonia și NUSEW- 
NI-Anglia, iar la punctul doi 
— U.A.S.R.-România, NCHSO- 
Ungaria. D.S.F.-Danemarca.

COKTAYL
nr1 n i c r on ,1 c a

$ ini.cr oeven imen te l or ■

de Radu BUDEANU

Copite nichelate, salbe, polițiști...
Cling, cling, au emis tinerii domni căutînd in sală cu 

buzele adunate in zîmbet, adică salutînd cu dichis. De 
sub volănașe, colanuri de aur și argint, mătăsuri de In

dia și broșe prinse cochet pe ceafă răsăreau capete 
blonde, dintre care unele acceptabile.

Rindul din față s-a acoperit de brocarte, catifele și 
platoșe. Luminile s-au stins, draperiile au glisat ele
gant în părțile opuse, iar pe scenă a izbucnit spectaco
lul de groază „Ilair". Mormane de figuranți au înce
put să rămînă întinși modern pe jos și morți, pe măsu
ră ce piesa dădea din act in act; numai cei din rindul 
întii își zbenguiau podoabele agățate de decolteu ri și 
coapse, hăulind discret, așa cum se cere într-o societate 
bine încropită. La sfîrșitul spectacolului, domnii și-au 
împins omoplații căptușiți cu zale și catifele, cu o miș
care firească, deși opintită, de jos în sus, au aplaudat 
din virful degetelor înmănușate, cavalerește, după cum 
glăsuiește cronica de Ia Gottingen și s-au îndreptat 
spre ieșire, unde s-au păvălit, fiecare, în cîte un Mer
cedes, Rolls sau Ferrari.

Se poartă, adică, in lumea hanseatică, miinchcneză,

hamburgheză, dar și aiurea, domni imprejmuiți de bro
derii, metale, cizme cu carîmb kilometric și arme albe 
cu înflorituri prinse în cingători platinate. Krupp-ju- 
nior însuși înlemnește polițiștii cînd este oprit, mă scu
zați, la vreun stop. Arhimilionar și tînăr însurățel, 
domnul von Bohlen (adică Krupp) își conduce caii pu
tere, în special după ce amurgul dă în clocot, cu sîrgul 
foștilor slăpini de herghelii, îndărătnic cu noblețe și 
gata să facă pulbere pe oricine îl oprește. Ce polițist 
are sufletul ăla să nu spună „poftiți, vă rog" unui așe
zat pe 24 de cilindri, cu gîtul îmbrobodit cu coliere, cu 
pieptul stufos de broderii și cu mănuși de zale ?

Numai că trebuie străzi late cit cîmpul. date casele 
la o parte și urcați cetățenii în copaci. Altfel herghe
liile unuia și altuia, dind din copite nichelate care în
cotro... Oricum, trece și asta, afirmă specialiștii în nio- 
dernologie. Trece, trece, dar cum ?
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Din dicționarul 
Academiei Umorului 

Francez (A.U.F.)

Bagatelă — Un mic nimic 
care este marele tot

Bancă — Fortăreață moder
nă care mai curind sare-n aer 
decît se predă.

Banchet — Transport în co
mun

Bar — Farmacie deschisă 
duminica

Bibliotecă — Cămară a spi
ritului

Binefacere — Sămînța in
gratitudinii

Bigam — Amator de com
parații

Bijuterie — Pașaport pentru 
țara îndrăgostitului

Bilanț — Listă de numere 
pierdute, rezultat în fața că
ruia înțelepciunea vrea să ră- 
mînă pasivă, cînd el nu e ac
tiv.

Bilet — Femeile îl adoră 
cînd e de dragoste sau de 
bancă.

Birou — Loc de odihnă
Bizar — Prima aparență a 

fiecărui lucru nou
Botez — Primul duș pe care 

ni-1 rezervă viața
Bursă — Caverna valorilor
Buget — Cel mai nevoiaș 

dintre miliardari.

Umor cu lingurifa
Un trecător îl oprește pe stra
dă pe un băiețaș :

— Ionică, spune-mi, te rog, 
pe unde se poate ajunge la 
gară 1
— De unde știți că mă chea- | 
mă Ionică ?

— Am ghicit.
— Atunci ghiciți și care e ! 

drumul spre gară...

Cu ocazia unei aniversări, 
lordul P. dă o mare recepție. 
Este invitat și un mare violo- I 
nist, pentru... divertisment.
— Unde mi-aș putea lăsa vi
oara ? întreabă violonistul.
—Pune-o in antreu, ii răspun- ș 
de lordul.
— Vai de mine! Acolo ori- 3 
cine ar putea să mi-o calce, 
să mi-o lovească sau, iertați- ș 
mă, chiar să mi-o fure... Dacă J 
vreți să știți, vioara aceasta | 
are 300 de ani 1
— Interesant! se miră lordul. I 
Voi artiștii sînteți tare zgirciți. 
Uite, chiar dumneata: pentru 
fiecare concert cîștigi o avere
ji totuși nu te lasă inima să-ți 
cumperi o vioară nouă...

O familie de scoțieni ajunse 
in excursie la Roma.
— Avem la dispoziție foarte 
puțin timp, declară familia 
unui ghid. Cam cit ne-ar 
trebui să vedem, la repezeală, 
tot orașul ?
— Vreo patru zile.
— O, e mult, e foarte mult!
— Altfel, ar însemna să pă
răsiți orașul fără să fi văzut 
Roma, răspunde ghidul.

Peste două zile, familia res
pectivă își făcu bagajele de 
plecare. în holul hotelului, 
scoțienii reîntâlniră ghidul.

— Vasăzică, plecați fără 
să ne fi văzut tot orașul, ex
clamă acesta, dezamăgit.
— De loc! răspunse soțul. 
Dumneata ne-ai spus că avem | 
nevoie de patru zile. Dar, cum 
noi sîntem foarte grăbiți, am I 
folosit o stratagemă : eu am 
vizitat o jumătate a Romei, I 
nevastă-mea cealaltă jumă
tate. Iată, așa am cîștigat două 
zile!

Indiscreții

Ce* credeți că reprezintă 
fotografia ? Un concurs de 
tragere la țintă, sau contem
plarea, prin ochean, a unui 
peisaj ? „Nici una, nici alta,

dar amîndouă pe jumătate", 
acesta ar fi răspunsul. Mai 
precis, grupul e alcătuit din 
fotoreporteri avizi de senza
țional, care așteaptă, la mare 
distanță de obiectul fotogra
fierii, momentul optim cînd 
să apese pe declanșator. A 
doua zi, sau chiar mai devre
me, ziarele vor publica foto
grafia unei vedete în mare 
intimitate, care habar n-are 
cînd și unde a fost prinsă pe 
peliculă, chipurile preocupate 
ale unor industriași adunați 
în secret pentru afaceri, în 
colțul cel mai îndepărtat al 
parcului unuia dintre ei, si
luetele în detaliu ale unor oa
meni certați cu legea, sur
prinși exact într-o acțiune 
culpabilă etc. etc. De aici, 
scandalul, apoi creșterea ver
tiginoasă a... tirajului I

Recent, în Canada (și nu 
numai acolo), practica indis
cretă a fotoreporterilor a fost 
preluată „creator" de rechinii 
marilor afaceri. Nevăzuți de 
nimeni, folosind de la distan
ță teleobiective puternice, îl 
fotografiază pe industriașul X 
într-o postură mai mult decît 
compromițătoare. Apoi îi a- 
rată poza t „Uite dacă nu 
cedezi afacerea cutare dom
nului Y, sau dacă nu mai 
dai și ceva pe deasupra, 
te punem în gazetă, de te știe 
o lume". De cele mai multe 
ori, X cedează. Dar... proce
deul nu e, totuși, prea nou i 

l-a folosit și Cațavencu, cînd 
cu scrisoarea „andrisantă" 
Zoei... Diferă doar mijloacele.

Vreji mașina?
Nu fumați!

Afișul reprodus în fotogra
fia noastră reprezintă o gră
madă uriașă de capete de țigări 
în care. literalmente, a fost în
gropat un om. Aparent s-ar 
crede că e ceva de neconceput. 
Un calcul cit se poate de simplu 
ne dovedește, însă, contrariul. 
Admițînd că un fumător con
sumă un pachet de țigări pe 
zi (deși sînt destui cei care 
fumează și mai mult), el va 
fuma într-un an 7 300 de ți
gări, iar în zece ani, 73 000. 
Dacă fiecare chiștoc e consi
derat ca avînd cel puțin un 
gram, înseamnă că în zece 
ani fumătorul își aruncă Ia 
picioare peste 73 kg. de ca
pete de țigări, cantitate sufi
cientă pentru a-1 acoperi în 
întregime.

Acum, un alt calcul. Un 
fumător de „Carpați" cheltu
iește, pe an, pentru pasiunea 

sa, 912,50 lei, fumind cite un 
pachet zilnic, iar în 10 ani, 
9125 lei, ceea ce reprezintă 
prețul a două televizoare 
bune. Dacă fumează „Sna- 
gov", tot cîte un pachet pe zi, 
va cheltui 2 920 lei pe an și 
29 200 lei in 10 ani. Știind că 
există fumători care dau 
gata zilnic și două pachete, 
ar însemna că un „snagovist" 
de acest calibru, în eventua
litatea că s-ar lăsa de fumat, 
și-ar putea cumpăra numai 
din acest gen de economii, 
realizate în 10 ani, un auto
turism „Dacia-1100“, rămî- 
nîndu-i și 3 400 lei pentru 
benzină. Repetatele semnale 
de alarmă lansate de medici 
n-au stăvilit fumatul. Oare 
perspectiva cumpărării unui 
automobil excelent, cu pre
țul... asigurării cumpărătoru
lui cu un procent ridicat de 
sănătate, n-ar putea pune tu
tunul sub semnul întrebării ?

Antoine, omul

multilateral!
Cine n-a auzit de cîntărețul 

francez de muzică ușoară 
Antoine ? El e aceia care, 
pînă nu de mult, încă nu-și 
tunsese părul vreodată, încît 
frizura îi ajungea la brîu, iar 
mustața la urechi, și tot el e 
cel care, împlinindu-și jură- 
mîntul — a devenit celebru I 
— s-a hotărît să renunțe la 
podoaba capilară în favoarea 
unei coafuri mai......sanitare".

Veți spune că, odată ajuns 
pe scenă, Antoine trăiește nu
mai prin și pentru muzica 
ușoară. Nu-i adevărat. Anul 
trecut anunțam, în aceeași 
pagină, că tînărul interpret, 
adulat de publicul marilor 
orașe, se ocupa. în timpul 
liber, cu... agronomia, fiind, 
de felul lui, inginer agronom. 
De atunci, lucrurile au evo
luat : Antoine dă consultații 
apreciate în arhitectură, a 
publicat studii de filozofie, 
s-a specializat în producția 
manuală de... jupoane, a in
ventat o pilulă anticoncep
țională de mare eficiență, s-a 
lansat cu succes In afaceri cu 
dividende substanțiale și... 
s-a împrietenit cu animalele, 
studiind cu seriozitate zooteh
nia. Pentru viitor, intențio
nează să înființeze un orășel 
(orășelul Antoine), căruia îi 
consacră încă de pe acum 
majoritatea beneficiilor sale, 
încă un succes, cu care An
toine se mîndrește mult, e 
dragostea neobișnuită cu care

■

îl înconjoară copii din sătu
cul Puy-de Dome, unde, de alt
fel, locuiește.

Sfintui Augustin

in culpă
Municipalitatea locală din 

stațiunea balneară Ostende 
(Belgia) a primit o plîngere 
împotriva... Sfîntului Augustin, 
depusă de un oarecare Le 
Poire, proprietarul berăriei 
din orășel. Pe scurt, conținutul 
plîngerii se referea la faptul 
că, o dată cu reconstruirea pie- 
ții centrale, statuia Sf. Augus
tin, care pînă atunci era așe
zată cu spatele către intrarea 
în bar, fusese întoarsă. Din 
acel moment chiar și clienții 
cei mai credincioși se o- 
presc în fața intrării și, văzînd 
privirea plină de reproș a 
sfîntului, renunță să mai intre 
în berărie. Finalul plîngerii 
era de-a dreptul alarmant: 
„întoarceți sfîntul la loc, alt
fel dau faliment 1“

Mai tare decît 

veninul cobrei
John von Armin, locuitor al 

orașului Cranscop — R. Sud-A- 
fricană — a deschis ușa garaju
lui și s-a îndreptat spre mași
nă. Cînd a deschis portiera a 
observat o cobră care se în
drepta spre piciorul lui. După 
mușcătura „ucigașă", cobra ră
mase nemișcată.

Ce se întîmplase ? Piciorul 
drep al lui Armin era de fapt 
o proteză metalică de care șar
pele și-a rupt dinții.

Revedere după
80 de ani

Savanții englezi au observat 
că la Londra au început să se 
reîntoarcă păsări care părăsi
seră de mult orașul. Au putut 
fi din nou văzute astfel rîn- 
dunelele care dispăruseră de 80 
de ani. Explicația : în ultimii 
ani au fost luate măsuri ex
treme împotriva poluării ae
rului, ceea ce a permis apari
ția insectelor atît de necesare 
în hrana păsărilor.

Nu ne vom ascunde
sub streașină •••

Fotografia de față nu e un 
trucaj. în fața unui număr 
considerabil de spectatori, 
adunați în jurul unui uriaș 
acvariu, special amenajat de 
o firmă pariziană, trei fete 
și-au dat drumul in apa adîn- 
că de 2 m. Curiozitatea e că 
nu purtau costum de baie, 
dar nici goale nu erau, ci, 
precum se vede, aveau pe 
ele rochii, pardesie, lenjerie

completă. După circa un sfert 
de oră de bălăcire în acva
riu, manechinele (pentru că 
totul s-a petrecut la o.„ para
dă a modei !) au ieșit pe un 
podium, și-au scuturat veș
mintele cu vîrful degetelor 
și... au rămas cu îmbrăcămin
tea perfect uscată. Este vor
ba de un nou material sinte
tic, tip „Croydor", ale cărui 

calități întrec toate așteptă
rile. In asemenea condiții, 
n-are decît să ne prindă ploi 
cit de mari, chiar și atunci 
cînd, în costum de gală, mer
gem la un teatru sau într-o 
vizită. Fiți siguri că nu ne 
vom mai adăposti pe sub 
streașină—

Flash
CASA LUI POLANSKI 

unde cinci persoane și-au pier
dut viața in condițiile drama
tice pe care le cunoaștem, va 
avea, dacă trebuie să credem a- 
parențele, o valoare mai mare 
mobiliară decît înaintea trage
diei. în fapt, cînd Roman Po
lanski și Sharon Tate au achi
ziționat-o ea valora 200 000 de 
dolari. în prezent se află în 
vînzare la prețul de 350 000 de 
dolari. Dar pînă acum nici un 
eventual cumpărător nu s-a 
prezentat.

REALIZATORUL ITALIAN 
Marcello Fondato a reunit pe 
Catherine Spaak și Claudia 
Cardinale în același film 
„Certo, certissimo, anzi pro
babile" unde ele joacă rolul 
unei telefoniste, respectiv al 
unei manichiuriste. Un con
frate italian a riscat un joc 
amuzant, dar și periculos. A 
întrebat-o pe fiecare din cele 
două vedete ce crede desp>ife 
partenera sa. Iată rezultatui?W 
CATHERINE: „Claudia nu
corespunde idealului meu de 
frumusețe. Dar ea nu are ni
mic vulgar. Se spune că su- 
rîsul este partea cea mai fru
moasă a persoanei sale. Fu 
prefer expresia tristă a ochi
lor ei. Nu pot să afirm că ar 
avea calități de actriță neli
mitate. Ea face o serie de lu
cruri, dar aș minți dacă aș 
atribui Claudiei capacitatea de 
a trece de la cinema la re
vistă sau la teatru, de la co
mic Ia dramatic".

CLAUDIA: „Se spune des
pre Catherine că are multe 
defecte. Oricum, dacă le are, 
îi vin bine—"

Și toate acestea sînt spuse 
foarte drăguț, nu-i așa ?

TOAMNA
Cum curg apele...

ORIZONTAL: 1) TOAM
NA... (pl.) 2) ... SE NUMĂRA ...
— ... BOBOCII (sing). 3) Udat
din ambele părți! — începe 
numărătoarea I — Unge ! 4) 
Consumatoare de mere — 
Plouați în spate I 5) Fîșie 
de piele — Pus ...la prins 
(pl). 6) Sare... la oțet —
Cap de afiș! 7) Element... 
autumnal! 8) O supra
față de 10 pe 10 ... actualmente 
supusă unor „lucrări" de 
toamnă ... — Element din cro
matică ... chiar și de toamnă f 
9) Sărbătoarea toamnelor tre
cute... 10) Pronume — Sfîrșește 
toamna.

Picate ca din cer...
VERTICAL : 1) Nori ... de

laborator — Cînd sacii se răs
toarnă !! 2) Se-mbracă toam
na după moda corespunzătoare
— Din toamnă-n toamnă (pl.) 
3) în balonzaid f — întâlnită la 
tot pasul toamna 4) Pastă... de 
toamnă — își reia activitatea 
toamna 5) Plouat — Beu... 
dindu-l peste cap! 6) Toamna 
la 4... de două ori! — Spri
jină dezvoltarea unor culturi 
de toamnă — Repere! 7) Bo
boc — Cete ! — Clubul Sportiv 
Universitar 8) Boabe de stru
guri ! — La început și la sfîrșit 
de toamnă! — Cîte ... o pică
tură IU 9) Flagelul toamnei — 
Scad la număr ziua și cresc 
noaptea de cum vine toamna 
(sing.) 10) La o stropire I ... — 
... de scurtă durată.

Cornel DUMITRESCU
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Discuție cu tot conf. dr. CONSTANTIN CODTEANil, de la catedra de fizică a Institutul jî politehnic Cluj f

FIZICA — POARTA DE INTRARE 
PENTRU O CARIERĂ INGINEREASCĂ

— Tovarășe conferențiar, ca
re este prima condi'ie pe care 
trebuie să o îndeplinească un 
candidat la admiterea in In
stitutul politehnic ?

— Cred că o condiție esen
țială pentru cel care dorește 
să devină inginer este dragos
tea pentru meseria aleasă. El 
trebuie să fie conștient de 
problemele care le implică a- 
ccastă opțiune, să mediteze 

cel puțin în ultima clasă 
ue liceu, dacă aceasta este în- 
tr-adevăr direcția în care vrea 
și are posibilități să se dezvolte. 
Dar. din păcate, această con
diție esențială rămîne de 
multe ori in afara calculelor 
candidaților. Sint foarte mulți 
candidați care „încearcă ma
rea cu degetul1*, după ce au 
mai încercat și altele. De aici, 
existența unor teze cu nivel 
foarte scăzut (20—30"/o), teze
în care în afară de observaț1- 
ile obișnuite apar și afirmații 
de-a dreptul ilariante. Intr-o 
asemenea discuție, cred că a- 
ceste cazuri trebuie să rămînă 
în afară, fiindu-le necesară o 
analiză aparte. Crearea unei 
asemenea situații este favori
zată și de lipsa de corelare in
tre examenul de bacalaureat 
și concursul de admitere. La 
bacalaureat, la secțiile reale, 
există posibilitatea alegerii ca 
disciplină de examen între fi
zică, chimie, biologie. Majori
tatea elevilor preferă pe ulti
mele două, intrucit solicilă 
mai mult memorarea mecani
că, decît o gîndire matură și 
dinamică a fenomenelor. 
J3acă am face un procent în
tre candidații la concursul de 
admitere la politehnică am 
găsi că majoritatea, la bacala
ureat, în loc să aleagă fizica, 
care este o disciplină de admi
tere la această facultate, au 
ales chimia sau biologia. A- 
ceasta demonstrează că încă 
nu sînt hotărîți la ce faculta
te vor să intre, nici măcar la 
terminarea liceului.

— Am dori ca elevii să pri
mească unele recomandări în 
legătură cu natura și volumul 
cunoștințelor necesare pentru 
admiterea în facultate.

— Vreau să precizez că re
comandările mele nu sînt în
tru totul valabile la toate in
stitutele politehnice din țară, 
fiecare institut avînd o tradi
ție a sa. Noi, în alcătuirea pro
belor de admitere, am luat 
unele repere din „Culegerea 
de probleme de fizică" pentru 
admiterea în învățămîntul su
perior — autori Dorin și Sil
via Gheorghiu — carte care 
este recomandată pentru vii
torii candidați. în proba de 
admitere noi trebuie să știm 
dacă într-adevăr candidatul 
are o gîndire fizică, dinamică 
subtilă, nu numai o memora
re mecanică a formulelor și a 
legilor generale. O memorare 
bună a materialului nu este 
edificatoare. Mulți elevi care 
au luat note mari la fizică, 
chiar și la concursul de admi
tere, se dovedesc inapți pen
tru inginerie. De aceea. Consi
der că poarta de intrare pen
tru o carieră inginerească 
trebuie să conțină neapărat o 
probă în care candidatului 
șă-i fie solicitate facultățile 
intelectuale mai sus amintite.

Tot ca o recomandare de or
din general, aș vrea să atrag 
atenția elevilor că problemele 

programei de fizică din liceu 
nu satisfac necesjtatea de pre
gătire a candidatului. Limita
rea numai la aceste probleme 
are repercusiuni imediate. Re
zultatele la examenele de ad
mitere nu sînt pe măsura aș
teptărilor. Aceasta se datoreș- 
te și faptului că în școala me
die nivelul de pregătire al 
elevului depinde de profesor 
și școala de la care vine.

— Ați amintit și mai sus u- 
nele nepotriviri intre progra
ma de învățămînt din liceu și 
admitere...

— Da, și pentru aceasta cred 
că ar trebui să existe o mai 
strînsă legătură între cadrele 
didactice din liceu și cele din 
învățămîntul superior. Ar fi 
utile, spre exemplu, niște dez

bateri între profesorii de fizi
că din învățămîntul mediu și 
cei din învățămîntul superior, 
care ar putea aduce unele re
medieri actualului sistem de 
învățare a fizicii în licee.

— Care sînt probele nece
sare să fie trecute de candidat 
și care sînt cele mai frecven
te puncte slabe din pregătirea 
lui ?

— La examenul de fizică e- 
xistă două probe : teoretică și 
practică. La partea teoretică, 
se observă în mod frecvent, 
greșeli care provin din deose
birea titlurilor din manualul 
de fizică și cele din programa 
publicată de Ministerul învă- 
țămîntului în vederea admite
rii.

în manual, titlurile sînt a- 
nalitice și fărimițează mate
ria. Noi, cînd dăm la admitere 
un subiect mai larg, unii can
didați nu reușesc să sintetize
ze problemele. în această si
tuație cîștigă cei care au o vi
ziune mai largă asupra feno
menelor, capabilă de sinteză 
și înțelegerea în complexita
te a fenomenului. Manualul 
este ajutător și nu înseamnă 
că fenomenul fizic are struc
tura manualului ! Derivată 
din această gîndire „meșteșu
gărească" unele teze manifes
tă o lipsă de logică interioară : 
legi disparate, formule care 
nu pot fi integrate într-un 
sistem.

Unii candidați au o pregăti 
re cu multe lacune. Ur*’i pro
fesori nu predau toate capito
lele din manualul de școală 
medie. Aminteam că manua
lul este numai ajutător, dar 
materia pe care o conține și 
capitolele sale trebuie în în
tregime învățate, indiferent 
dacă la clasă el se parcurge 
sau nu integral.

O altă impresie neplăcută 
produce lucrarea care prin 

„zelul" unor candidați face 
incursiuni în istoria fizicii. Cu 
această ocazie se spun o mul
țime de enormități, candida
tul dovedind în plus lipsă de 
cultură generală. Acest capi
tol de „istorie** nu aduce nici 
un punct în plus lucrării.

La proba practică intră pro
blemele alese să aibă și nuan
țe de aplicație tehnică. Dc 
foarte multe ori candidații nu 
înțeleg acești termeni tehnici 
elementari din enunțul pro
blemei, care înseamnă de la 
început o neclaritate în plus. 
Aceasta dovedește că în liceu 
aspectele teoretice ale proble
melor au fost foarte puțin le
gate de practică. Candidaților 
le-aș recomanda să cunoască 
noțiunile elementare care pot 
să intre în enunțul unei pro
bleme.

Se constată, de asemenea, ca 
o lacună frecventă, că elevii 
cunosc slab sistemele de uni
tăți de măsură, fac confuzii 
între diferitele sisteme, obțin 
rezultate astronomice, imposi
bile în practică, fără ca aces
tea să le indice rezolvarea gre
șită a problemei. Nu înțeleg 
valorile de măsură fizice, și a- 
ceasta din cauza rezolvării u- 
nui număr insuficient de pro
bleme.

La noi se pune accent, a- 
vînd în vedere profilul insti
tutului, pe reprezentarea gra
fică a problemelor. Or, candi- 
dațîi, foarte mulți, nu știu ce 
este o perspectivă, o secțiune, 
o scară de proporție. Am în- 
tîlnit candidați care nu știau 
să deseneze un șurub ! La 
două teze egale în conținut se 
acordă un punct în plus celei 
cu desene mai bune.

Cu toate că admiterea se dă 
la un institut politehnic, e 
inadmisibilă la unii candidați 
necunoașterea celor mai ele
mentare legi de ortografie, ex
primarea confuză, cu o topică 
a frazei și o punctuație ininte
ligibilă. Ortografia defectuoa
să scade prestigiul lucrării.

Și, ca o ultimă recomandare, 
vreau să spun viitorilor can
didați, să fie atenți și la ordo
narea ciornelor.

O ciornă ordonată, care ur
mărește logic toate etapele 
problemei, demonstrează o 
gîndire echilibrată, ordonată, 
care poate să sesizeze subtili
tățile diferitor aspecte din te
ma dată spre rezolvare.

— Cred că nu mai rămîne 
decît să urăm succes celor ca
re vor dori să intre în anul 
următor pe porțile politehnicii 
clujene.

— Bineînțeles, este lucrul 
pe care-1 dorim cu toții.

Radu PICIU

Interviu cu un viitor 
doctor stomatolog

Stau de vorbă cu o fată de statură mijlocie, cu ochelari, 
zîmbitoare, cu buzele umede și obrajii aprinși de emoție.

— Rodica Cristea, studentă la I.M.F. Cluj, secția de sto
matologie, mi se recomandă ea.

— De-acum, fiind colegi, propun o scurtă discuție despre 
„treptele" pe care le-ai urcat pină la „titlul" de... studentă. 
Să începem cu începutul. După cum am aflat, studiezi sto
matologia. Ce te-a făcut să-ți alegi chiar această secție ?

— Sînt sinceră cînd mărturisesc că am făcut-o din pasiune. 
Foarte de timpuriu m-a frapat și mi s-a părut foarte intere
santă aparatura cu care lucrează medicii stomatologi. Mai 
tîrziu, la școală, am îndrăgit anatomia... Toate acestea m-au 
făcut să-mi aleg pentru studii medicina... S-ar putea insă ca, 
în alegerea secției de stomatologie, să fi jucat un rol și faptul 
că studiile durează doar 5 ani, față de cei 6 de la „generală"... 
(Rușinată parcă de această mărturisire, interlocutoarea mea 
înclină capul... Nu-i dau răgaz să cadă în melancolie...)

— Din cîte știu ai urmat secția umanistică. Cum te-al 
descurcat deci la examenul de admitere, avînd în vedere că 
ai avut de susținut probe, alături de anatomie, și din fizică 
și chimie ?

— Nu a fost deloc ușor. Anatomia „a mers" mai bine. Cu 
fizica și chimia m-am descurcat mai greu. In timpul liber, 
la liceu am participat activ la consultațiile organizate la a- 
ceste materii. De altfel, la examenul de admitere am fost oare
cum favorizată prin faptul că nu s-au pus probleme pe bilete 
la aceste discipline (fizică și chimie).

— Cit timp te-ai pregătit pentru examenul de admitere ?
— Din vacanța de iarnă a clasei a XlI-a pînă la examenul 

propriu-zis. Am învățat intensiv. In ultima lună dinaintea 
examenului de admitere am luat lecții și de la un doctor din 
Sibiu. (Interlocutoarea mea este absolventă a Liceului din 
Copșa Mică).

— Și, fiindcă vorbim despre examenul de admitere, cum ți 
se pare acum, după ce a trecut ?

— Acum mi se pare că a fost ușor. De altfel, media ob
ținută la bacalaureat, 9,16, m-a stimulat sufletește. Subiectele 
pe care le-am avut de tratat la examen le cunoșteam destul 
de bine.

— Vrei să-mi spui care au fost aceste subiecte ?
— La Anatomie scris, la alegere, unul din subiectele : „In

testinul subțire" și „Țesutul epitelial". La oral am avut de 
vorbit despre Intestinul gros șt Forma și structura oaselor.

— Care a fost concurența '!
— 331 de candidați pe 60 de locuri. Deci cinci și ceva... Eu 

am intrat cu 7,50.
— Ești bursieră ?
— Da.
— Vrei să-mi spui dacă ai găsit ceea ce ai crezut că vei 

găsi în Cluj, sau, mai bine zis, ceea ce ți-ai dorit să găsești ?
— Cred că da. Am colegi sociabili. Ne înțelegem bine. P-nă 

icum, însă, nu m-am distrat. Seară de seară învățăm la Ana
tomie. Sîntem... boboci și nu prea știm să ne organizăm 
timpul.

— Dragă Rodica, îți mulțumesc pentru amabilitatea cu 
care mi-ai răspuns la întrebări; îți doresc mult succes în 
studenție și o bună inspirație ! (Rodica e și poetă).

...Am plecat de la căminul V, unde locuiește Rodica, cu în
credințarea că am stat de vorbă cu o fată modestă, timidă, 
binevoitoare și decentă. O adevărată fată... de la Sibiu...

Mircea PETREHUȘ

Joi, 20 noiembrie, liceul „Alexandru Sahia" din 
București a organizat o întilnire între elevii claselor a 
XlI-a și studenți din diferite facultăți ale Universității, 
A.S.E., Institutul politehnic. întâlnirea și-a atins 
scopul: un dialog viu, care să contribuie în alegerea 
unei profesii. Astfel de inițiative ar putea fi preluate 
și de alte licee, cu atât mai mult cu cît o asemenea mo
dalitate și-a dovedit eficiența.

COLECTAREA ABONAMENTELOR LA
„VIAȚA STUDENȚEASCA"

pe anul 1970 
a început!

Costul unui abonament:
pe tot anul — 22 lei
pe trimestrul I — 6 lei
pe semestrul I — 12,50 lei 

Abonamentele se fac prin oficiile și agen
țiile P.T.T.R., prin factorii poștali și difu- 

zorii de presă din facultăți și licee
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E vremea
lecturilor

Peste numai două etape — și... cîteva restanțe — vom 
părăsi amfiteatrul de beton al stadionului, pentru a ne 
retrage in săli (cîți încăpem și cîți îndrăgim baschetul, 
voleiul sau handbalul), dar și pentru a rămîne mai mult 
în casă, pe lîngă televizor și pe lingă sobă. Căci, deși 
soarele mai încălzește pe la orele de prînz, el ne face 
totuși să-i simțim „dinții" in restul zilei și să ne adu
cem aminte că intrăm în decembrie. Și, cum obișnuim 
din bătrini, vremea de iarnă este — sau ar trebui să fie 
— vremea lecturilor.

Librăriile și standurile ne îmbie la colțul străzii cu 
cărți ce poartă girul unor autori de cele mai diverse 
specialități și valori — de la Homer, Kant și Heming
way, pînă la acei contemporani care țin cu tot dinadin
sul să se încadreze intr-un rapid ritm poligrafic. Tre
cem pe lîngă ele, ne oprim, alegem din ochi, cumpărăm 
și mergem acasă, dar adeseori punem de-o parte 
cartea... pentru cînd om avea timp mai mult. Iată însă că, 
deși intrăm în relache, parcă văd că va trebui să re
zervăm lecturilor nu numai timpul liber, ci și o bună 
parte din cel neliber. Exceptîndu-se de la o regulă care 
nu prea ne face cinste, de data aceasta „Cronica mi
crobistului" — care, din păcate, consemnează cu incon
secvență aparițiile editoriale — vă recomandă, stimați 
cititori, să lecturați in timpul dv. liber și neliber (dacă 
nu cumva ați făcut-o pînă acum) două volume de au
tentică literatură sportivă.

OLIMPIADA MEXICANA, opera distinșilor confrați 
1. GOGA și Em. VALERIU, ne oferă, în peste 400 pa
gini, excelente reportaje care se citesc pe nerăsuflate, 
pentru că ajută cititorul să retrăiască la o înaltă ten
siune grandiosul spectacol al celei de-a 19-a Oimpiade, 
pentru că trezesc deopotrivă interesul microbistului, 
dar și al celui care niciodată n-a luat loc în vreo tri
bună. Filă cu filă, autorii ne conduc la marile întreceri 
din "68, ajutindu-ne să sosim în țara vechilor azteci 
„odată cu toamna și cu flacăra olimpică, pe urmele 
pașnicilor conchistadori ai medaliilor sportive", să ne 
plimbăm prin Ciudad de Mexico, acest oraș relativ ti- 

năr — care „își punea temeliile pe vremea cînd Ba- 
sarab era domn al Țării Românești cu capitala la 
Curtea de Argeș" — să luăm adevărate și plăcute lecții 
de istoria, geografia, economia și... gastronomia Mexi
cului, să ne îndrăgostim de prea tinerele, prea fru
moasele și prea simpaticele edecane, să facem o ex
cursie de neuitat la Acapulco (unde los clavadistas ne 
uimesc cu săriturile lor de la înălțimea celor 40 de me
tri ai stîncii Quebrada), să asistăm la o corrida (pro- 
priu-zis o novillada, adică o reuniune cu tauri mai pu

0 echipă unică a voleibalistelor studente din Capitală
Deoarece sportul studențesc de performanță a luat o oarecare amploare, la ora ac. 

tuală existînd echipe studențești în majoritatea competițiilor interne, ne-am propus 
să analizăm activitatea și performanțele uneia dintre aceste echipe. Ne-a fost greu să 
alegem sportul și echipa, dar după multe ezitări ne-am oprit la echipa feminină de vo
lei a clubului Medicina București — echipa studențească cu cea mai bună poziție in clasa
ment la ora actuală.

Formația antrenată de N Humă a pășit pragul diviziei A în 1967, după un meci cu 
multe peripeții, cînd a învins pe „Poli" la Timișoara cu 3—2. Un mare merit în reali
zarea visului promovării îl are antrenorul, care a depus o muncă susținută în pregăti
rea și perfecționarea elevelor sale în momentul de față, cu excepția a trei jucătoare, 
lotul a rămas același de la intrarea în divizia A — ceea ce ne demonstrează omogeni
tatea sa. Iată-le pe cele 11 inimoase voleibaliste de la Medicina :

Carmen Bărbulescu — anul III, Medicină generală, 21 ani, Venera Zaharescu — I. 
I.E.F.S., 19 ani. Elena Pandrea — I, I.E.F.S., 19 ani, Loreta Sudacevschi — III, Institu
tul pedagogic, 21 ani. Elena Haleanis — III, Institutul pedagogic, 21 ani, Eva Klain — 
elevă clasa a XlI-a, 18 ani, Hripsine Cemurian — profesoară, 24 ani, Marcela Costea — 
funcționară, 20 ani, Ștefania Oloianu — I, Medicină generală, 19 ani, Ruxandra Drăgo- 
lici — II, Politehnică, 20 ani (transferată de la „Poli" Timișoara), Gabriela Popa — II, 
Medicină generală, 20 ani (fără transfer de la „U* Cluj).

Așadar, media de vîrstă a lotului este de 20 ani și 2 luni — ceea ce ne relevă fap
tul că este vorba de o echipă tînără și de perspectivă. în ediția din acest an a campiona
tului, fetele au avut un start bun — așa cum declară și antrenorul — deși nu toate an
trenamentele se fac în condiții optime. Astfel, două antrenamente se fac într-o sală 
improprie a școlii generale 51, iar celelalte două în condiții bune la sala Arhitectura 

în comparație cu alte echipe universitare, Medicina București dispune de o bază 
materială și financiară destul de modestă. Mai supărător este însă faptul că, în depla
sare, aceste sportive sînt tratate cam neospitalier, gazdele asigurînd de cele mai multe 
ori masa „din supliment" la cantina studențească și cazarea în locuri improvizate (holuri 
și biblioteci). In pofida greutăților întîmpinate, patru jucătoare, Popa, Zaharescu. Pan
drea și Klain fac parte din lotul național, participînd Ia turneul „speranțelor olimpice" 
din octombrie a.c. în U.K.S.S.

Dorința ca echipa celor mai bune voleibaliste studente din București să devină și 
mai valoroasă ne face să ne gîndim la o altă formație universitară : I.E.F.S. (antrenor 
I. Stroe) — echipă cu rezultate mai slabe, care în fiecare an se mulțumește cu supra
viețuirea în prima divizie. Și în rîndul acestei formații există elemente de valoare, cum 
ar fi Carmen Marinescu, dar comportarea în ansamblu a echipei este nesatisfăcătoare. 
Ținînd cont de faptul că două studente de valoare ale I.E.F.S.-ului joacă Ia Medicina, 
noi ne-am perm te o propunere, care constă în fuzionarea celor două echipe, avînd ca 
rezultr.1 final formarea unei echipe de certă valoare Dacă ar fi așa, voleiul universitar 
ar cîștiga o echipă cu pretenții la un loc pe podium la finele campionatului. Se cunosc 
cazuri cînd prin unirea tuturor elementelor valoroase ou rezultat echipe puternice cum 
sînt : Clubul Atletic Universitar București, campion național, și Clubul Nautic Univer
sitar București.

Să sperăm că în campionatul viitor noua echipă formată să fie un adversar inco
mod pentru primele două formații din țara noastră, Dinamo și Rapid, în lupta pentru 
cucerirea titlului de campioană a țării.

Pavel PEANA

țin fioroși pentru matadori mai puțin experimentați) și 
să trăim, evident, fiecare moment important al fiecărei 
probe olimpice. Capitolul „Estadio Universitario. Un 
sombrero pentru 80 000 de oameni. Patru românce, patru 
medalii" este nu numai cel mai întins — dintre cele 22 
capitole ale cărții — dar și cel care ne face să vi
brăm de emoție odată cu săriturile Vioricăi, aruncările 
Liei, asalturile lui Drîmbă și cursa cuplului Patzaichin- 
Covaliov. Lecturarea lui ne introduce în atmosfera in
candescentă a arenei și ne face plăcere să ne simțim 
martori ai cuceririi medaliilor de aur ale acestor ro
mâni de Ispravă.

Ilustrativ pentru valențele și potențele literare ale 
paginilor „Olimpiadei Mexicane" este, credem, finalul 
cărții — pe care-l reproducem aici, ca o invitație la ci
tit. „A fost o mare Olimpiadă de vară, desfășurată 
toamna, în decorul podișului Anahuacului și în mijlo
cul unui public cu sufletul fierbinte, pasionat, nedrept 
uneori, dar sincer în părtinirea lui naivă și sentimen
tală. 1968 ne va aminti de Olimpiada altitudinii și ba- 
loanelor de oxigen. Olimpiada cu respirația scurtă ! Și 
totuși ce suflu larg, de amplitudine, cită viață și clocot 
au erupt timp de două săptămîni acolo, la Ciudad de 
Mexico, unde vulturii planau peste creștetul palmie
rilor".

PELE, BRAZILIA, FOTBALUL și... SAMBA cuprinde 
însemnările reportericești ale colegului de vîrstă și 
breaslă — PETRE CRISTEA — călător cu aproape doi 
ani în urmă prin patria jocului cu balonul rotund. Mai 
mult decît am putea spune noi, acum, după ce am în

tors și ultima filă — 195 — a cărții lui Petre Cristea. și 
mai bine decît am putea spune noi, aici, despre aceste 
deosebit de plăcute și reconfortante pagini a spus în 
prefață scriitorul și microbistul Fănuș Neagu, căruia îi 
dăm cuvîntul : „Maracana — nume ieșit dintr-o vioară 
— va rămîne în secolul nostru leagănul leagănelor. Și 
poate și un teatru al tragediilor. Maracana vorbește • 
lumii despre izbînda lui Pele și a urmașului său Tostao, 
cu care prietenul meu Petre Cristea s-a îmbrățișat în 
fața aparatului de fotografiat, Maracana vorbește lumii 
deopotrivă și despre durerea lui Garrincha, acea su
perbă pasăre șchioapă care ne învăța să zburăm, astăzi 
alungată din cerul gloriei. Peste gloriile rostogolite în 
mizerie, lumea varsă lacrimi false. Petre Cristea pune 
un buchet de flori lingă rana lui Garrincha. Omagiu de 
departe. Prea puțin, se va spune. Nu știu. Ce știu este 
că el n-a dat cu pietre. Și asta e de-ajuns. Am citit a- 
ceastă carte din seară pînă-n dimineață. Inchizînd-o, 
i-am mulțumit in gind lui Petre Cristea".

...Toate cele spuse pînă aici despre aceste două vo
lume de autentică literatură sportivă se vor — într-o 
intenție sinceră și optimistă — îndemnuri la citit. Sti- 
maților noștri microbiști le adresăm îndemnul să re
nunțe la cîteva filme proaste sau la cîteva cărți care 
nu spun nimic, să sacrifice cîteva ore pe care altfel 
le-ar fi petrecut în Cișmigiu, la Careu, sau în alte 
locuri ale pronosportiștilor și să nu pregete a lua în 
mină paginile pe care le-am recomandat aici. Să citeas
că aceste cărți semnate de I. Goga, Em. Valeriu și Pe
tre Cristea și nu vor regreta. Pentru că timpul pierdut 
va fi timp cîștigat I

G. MITROI

• „Sportul studențesc".... lan
terna noastră cea de toate zi
lele, a reușit în sfirșit să depă
șească pe „Progresul Brăila" în- 
tr-un meci de la care a lipsit... 
antrenorul Bălănescu (echipa a 
fost condusă de la margine de 
secund și de Ciornoavă, indispo
nibil pentru joc). Să înțelegem 
că, deși studenții au ratat un 
penalii (adversarii erau în 10 
oameni în urma unei eliminări, 
așa că asta poate fi interpreta
tă ca o dovadă de... fair play), 
cîștigarea partidei la un scor 
destul de confortabil (3—1) se 
datorește tocmai lipsei antreno
rului ? Așteptăm demonstrarea 
contrariului.

• Voleibaliștii gălățeni au pă
șit cu... dreptul în Giulești. Pri
ma înfrîngere a Rapidului pe 
teren propriu (Politehnica-Rapid 
3—1) dovedește, dacă mai era 
cazul, că „cineva acolo, la Ga
lați, știe volei"). Deocamdată, 
băieții lui Florin Balaiș i-au 
lăsat în... ofsaid doar pe adver
sarii lor. Dorim ca următoarele 
etape să ne confirme acest lu
cru.

Disertație sub panou
Nu de mult la F.R.B. a avut loc o conferință 

de presă unde au fost invitați, alături de ziariști, 
și antrenorii echipelor de baschet participante ’ la 
cupele europene. Acești antrenori au prezentat „is
toria" celor petrecute în primul tur, care a consti
tuit mai mult un „galop de sănătate" (excepție i 
rapidistele — învinse la Tel-Aviv, dar categoric 
învingătoare acasă). Apoi a fost expus participan- 
[ilor tabelul principalelor competiții interne și in
ternaționale pe 1970. Surprinde numărul mic al 
confruntărilor internaționale. Un exemplu: con
form calendarului, naționala masculină va parti
cipa la... 2 (două !) competiții internaționale în- 
tr-un întreg an competițional (Balcaniada și Cupa 
F.R.B.). S-ar putea ca urmarea acestei „progra
mări" să fie... firească : clasarea la campionatele 
europene pe un loc sub posibilități. Din nou...

Trecînd la campionatul intern, se preconizează 
din nou disputarea acelui destul de. inutil turneu 
final. Credem că un asemenea turneu final ar avea 
mai mult sens la... ultimele patru clasate, nu la 
primele clasate. Echipelor ce se vor clasa pe po
dium li se vor acorda premii și posibilitatea sus
ținerii unei întîlniri internaționale în anul 
viitor. Calendarul intern aglomerează însă din nou 
lunile autumnale și hibernale, în celelalte luni ac
tivitatea avînd un „relache" nedorit și cauzator 
de prejudicii. Din nefericire, în privința sistemului 
de transferare nu s-a stipulat nimic, regulamentul 
rămînînd anacronic și favorizind vizibil unele e- 
chipe. Astfel „Dinamo" și „Steaua" încearcă pă
trunderea în „înalta societate" a baschetului euro
pean cu... foști componenți ai echipelor studen
țești. Cu Albu și Diaconescu, sau cu Savu și Jekeli. 
Și în actualul campionat aceste echipe și-au luat 
„partea leului" : Haneș și Chivulescu la „Dinamo”, 
irimie și Niculescu F la „Steaua". Și vor

X

și alții. Să fim însă înțeleși : departe de noi gîndul 
că la aceste echipe respectivii jucători s-ar rata ! 
Un alt lucru este mai dureros. Cîți jucători de va
loare europeană am fi numărat la noi, dacă a- 
ceste echipe cu mari posibilități, în loc să racoleze 
vedete gata formate, ar fi creat un Albu sau un 
Savu ?... Quod erat demonstrandum ! , -ț

La masculin, eșalonul studențesc cuprinde în 
prima divizie 6 echipe din 12, în proporție de 50 
la sută ! Dar numai numeric, pentru că valoric... 
Titlul se va disputa ca și în ultimii 10 ani între 
băieții lui Dan Niculescu și ai lui Vasile Popescu 
(fost antrenor la... „Poli" București). Problema se 
pune și în acest an de la locul de bronz în jos.„ 
„U" Cluj — cu Riihring, Demian și Vizi — vizează, 
se pare, cel mai serios acest al treilea loc. Timi
șorenii cu Viciu și Ionescu — la fel, și cu șanse la 
fel de mari. „Poli" București — mereu cu cea 
mai tînără echipă, dar în imposibilitate de a se ma
turiza datorită „apropierii" de cluburile mari — și 
I.E.F.S. cu un tineret dotat, dar lipsit de ambiții 
(Pîrșu, Dumitru) se mențin în limitele mediocri
tății. Iar dacă această „aurea mediocritas" mul
țumește ambele echipe, e destul de trist. Politehniș- 
tii brașoveni și gălățeni, cu loturi complet... des
completate, speră că vor fi alte echipe mai slabe 
în locul lor. Ceea ce mi se pare și mai sumbru...

La feminin — doar 3 echipe studențești în pri
ma divizie. Dar motive de bucurie mai mari... 
Savu, Taflan „et Co“. pot readuce titlul „Politehni
cii" București. După prima „răfuială” cu campioa
na ,,'en titre", totul pare realizabil. I.E.F.S. vrea să 
ocupe un loc pe podium. Posibil, dar cu o condi
ție : să joace mereu ca în 'mala Cupei. La „U“ 
Cluj, antrenorul Geleru aruncă în luptă tinere ur
mașe ale lui Wagner și Horvath. Cunoscîndu-i 
priceperea și seriozitatea, sperăm să totul se va 
termina cu bine. Este ceea ce și dorim eșalonului 
baschetbalistic studențesc de primă divizie.

Ionel TĂTARU
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